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ستاره های پنهان بازار 
نقل  و انتقالات  صفحه 11 را بخوانید

بازیکنانی از لیگ برتر که زیر سایه 
جنجال های فوق ستاره ها قرار گرفته اند  

ماشین های لوکس! 
لطفا طرف ما  نیایید

ابعاد پیدا و پنهان قانون  بیمه، درباره پرداخت 
خسارت تصادف به گرانقیمت ها   صفحه  04

اما و اگر  موفقیت 
تندر90 وطنی !  صفحه 06

خودرو پرفروش رنو قرار است با طراحی جدید و 
نصب موتورEF7 ، به خط تولید بازگردد  

  عکس یک

   اولین جلسه محاکمه متهمان پرونده حادثه سقوط اتوبوس در دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
علوم تحقیقات  با وکالت حسام نواب صفوی )وکیل خانواده قربانیان( برگزار شد- میزان

   جشنواره ملی » بلقیس«، جشنواره ملی عشایر با حضور ۱۵ استان، در محل ارگ 
تاریخی بلقیس اسفراین برگزار شد - فارس

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران

یکشنبه |26 خرداد 1398 
16 صفحه
شماره 2397
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

زی  شگردهای 14 متهم ار
متهمان پرونده در شرکت های صوری و به اسم کارگران

رستوران ها ارز دولتی می گرفتند و بیرون می فروختند!
روز گذشــته دادگاه رســیدگی به اتهامات 14 متهم پرونده ارزی در شعبه اول 

رســیدگی به جرایم اخلالگران در نظام اقتصادی برگزار شــد. در ابتدای این جلسه 
دادستان مرکز استان سیستان و بلوچســتان برای قرائت کیفرخواست در جایگاه قرار 
گرفت. حجت الاسلام علی موحدی راد به نوبت تخلفات متهمین را توضیح داد. اینجا ما 
تک تک عناوین اتهامی  را ذکر نمی کنیم چون از حوصله بحث ما خارج است. فقط مورد 

اول که اتهامات شخصی به نام حمیدرضا رنود است... صفحه 03 را بخوانید

دیروز که تصاویر دیدار حسن روحانی با رئیس جمهور ترکیه 
و امیر قطر آمد، تلاش کردیم از میــان عکس ها چیزهایی 
درباره محیط این دیدار فهمیم. راســتش را بخواهید اول 
سعی کردیم بفهمیم که کاغذهای روی میز چیست و روی 
کارتابل آقای واعظی که کنار آقای ظریف نشســته بود چه 
نوشته. از کاغذها که چیزی دستگیرمان نشد و کارتابل هم 
مربوط به محورهای مذاکرات در دیدارهای ریاست محترم 
جمهوری بود. سرکی هم زدیم به آجیل و مخلفات روی میز 
که اگرچه به دست میزبان تاجیکی تدارک دیده شده بود اما 

رنگ و بویی ایرانی داشت. 
ولی غیر از این ها، به طرز حیرت انگیزی، محل دیدار آقای 
رئیس جمهور با دو رئیس کشــور حوزه منطقه جالب بود. 
تلاش کردیم بفهمیم که دیدار در کجا بوده و رســیدیم به 
کاخ نوروز. کاخی در حاشیه یکی از خیابان های مرکزی شهر 

دوشنبه که ظاهرا یک سالن پذیرایی ویژه است.
خبرنگار مقیــم خبرگزاری فارس در دوشــنبه مدتی پیش 
درباره این کاخ نوشته است: »مجتمع »کاخ نوروز« با مساحت 
3 هکتار یکی از بناهای دیدنی تاجیکستان است که به شیوه 

و معماری قدیم، به نگینی در شــهر دوشــنبه تبدیل شده 
است. در ابتدای کار ساخت کاخ نوروز به عنوان یک چایخانه 
برنامه ریزی شــده بود، اما در طول ساخت و ساز به یک کاخ 
زیبایی در پایتخت تاجیکســتان تبدیل شــد. این مجتمع 
که متعلق به دوران اســتقلال تاجیکستان است، دارای 12 
اتاق بوده که هر کدام به یک ســبک خاصی ساخته شده اند. 
همچنین کاخ نوروز دارای اتاق هنر، سالن های ضیافت، دو 
سال VIP، یک سالن با سنگ های تراشیده و سالنی تزیین 
شده با هنر گچکاری اســت. مجتمع کاخ نوروز گنجایش 3 
هزار و 200 نفر را دارد. بر دیوارهای این مجتمع، صحنه های 
اساطیر باستانی نقاشی شده و روی سقفش به سبک قدیمی، 
نقش هایی مختلف و زیبا از چوب حکاکی شده است. ارتفاع 

ساختمان اصلی این مجتمع 46 متر است.«
اما آن طور که ما فهمیدیم یکــی دو اطلاعات را باید به این 
معرفی اضافه کرد. مثلا اینکه کار ساخت این کاخ در سال 
2014 پایان یافته اســت و خیلی هم نبایــد آن را به زمان 
استقلال تاجیکستان )یعنی 1990( منسوب کرد. بنابراین 
با کاخی نوساز روبه رو هستیم و نه قدیمی. از سوی دیگر باید 

دانست که با کاخی حکومتی هم روبه رو نیستیم. هر کسی 
می تواند در یکی از اتاق های این کاخ  )به جز اتاق مخصوص 
ریاست جمهوری( برای خود جشــن یا مهمانی بگیرد ولی 
باید بدانید که مثلا گرفتن یک مهمانی برای چند ســاعت 
در سالن رقص این کاخ، بدون هیچ گونه خدماتی، 3 هزار و 

500 دلار هزینه دارد.
از این دست اماکن ما هم کم نداریم. مثلا وزارت امور خارجه 
در کوه های شــمال تهران یک تالار دیپلماتیک شیشه ای 
دارد که هم ضیافت شــام برخی مهمانان ویــژه را در آنجا 
می گیرند و هم می توان آنجا را برای عروســی کرایه کرد. 
ولی واقعا بایــد تاجیک ها را برای ســاخت یک نماد مدرن 
برای پایتختشان ستایش کرد هر چند که یک گردشگر آن 
را الهام گرفته از کاخ ورسای فرانســه بداند و دیگری تاثیر 
معماری روسی را در آن ببیند و البته گنبد و تزئیناتی مثل 
آینه کاری به ما بگوید که اینجا بیش از هر جای دیگری بوی 

ایران می آید.
درباره اینکه در این اتاق چه مذاکراتی صورت گرفته و چه 

حرف هایی رد و بدل شده، صفحه 2 را بخوانید.

ماجرای دو کشــتی که در دریای عمان 
هدف حمله از سوی یک منبع ناشناس قرار 
گرفتند، دیروز هم ادامه داشت اما جو به 
طور کلی تغییر کرده بود و دیگر آن فضای 
روز اول که آمریکا و برخی کشورهای دیگر 
از ایران به عنوان متهم این حادثه صحبت 
می کردند؛ وجود نداشــت. بــا این حال 
آن طور که از ســخنان وزیر دفاع آمریکا 
برمی آید، به نظر می رسد که آمریکایی ها 
دوست دارند دست فرمانی که پمپئو در 
ابتدا پیش گرفــت را ادامه دهند. آخرین 

تحولات را بخوانید. 
۱. ژاپن؛ نمی دانیم کار چه کســی است_ 
فارس دیروز به نقــل از خبرگزاری ژاپنی 
کیودو گــزارش داد که توکیو ســرگرم 
جمع آوری اطلاعات بیشتر درباره حمله به 
دو نفتکش در دریای عمان است. »کئیچی 
ایشی« وزیر حمل و نقل ژاپن دیروز جمعه، 
یک روز پس از حادثه، در یک نشســت 
خبری گفت: »ما هنــوز نفهمیده ایم چه 
کسی این حمله را انجام داده و چرا انجام 
داده است.« تانکر ژاپنی در حال حمل 2۵ 
هزار تن متانول از عربســتان سعودی به 
مقصد سنگاپور بود که در دریای عمان، در 
معرض انفجار قرار گرفته است. یک مقام 
ژاپنی دیگر نیز گفته که »الان خیلی زود 
است نتیجه گیری کنیم چه اتفاقی افتاده 
است و توکیو هنوز هیچ تاییدیه ای درباره 
اینکه چه کسی و چرا این حمله را انجام 

داده است، در دست ندارد.«
2. امارات؛ ما هم نمی دانیــم فجیره کار 
کیست_ جالب اســت بدانید که همین 
دیروز بن زائد، وزیر خارجه امارات هم در 
یک کنفرانس خبری درباره حادثه قبلی که 
در بندر فجیره اتفاق افتاد، گفت: تحقیقات 
و بررسی هایی که ما و کشورهای دیگر در 
رابطه با عملیات انجام شده علیه ۴ نفتکش 
در خارج از آب های منطقه ای امارات انجام 
داده ایم نشان می دهد که انفجارها خارج از 
کشتی و از زیر سطح آب انجام شده است، 
همچنین زمان، اطلاعات، هدف هایی که با 
دقت انتخاب شده اند و مسائل فنی کار به 
گونه ای بوده که نشتی نفت در این عملیات 
وجود نداشته باشد و کشتی هم غرق نشود 
و این عملیات دقیق نشان می دهد که کار 
توسط یک گروه غیرقانونی انجام نشده 
است؛ این یک عملیات منظم بوده و توسط 
یک کشور انجام شــده است اما تا به این 
لحظه دلایل کافی برای تشخیص آن کشور 
به دست نیاورده ایم. وزیر خارجه امارات 
در ادامه این را هم گفته: ما امیدوار بودیم 
که تلاش های نخســت وزیر ژاپن نتیجه 
بخش باشد و این تلاش ها تداوم پیدا کند، 
همچنین وزیر خارجه آلمــان چند روز 
پیش در منطقه بود و امیدواریم که شاهد 
چارچوب گســترده تری برای همکاری با 

ایران باشیم. ادامه در صفحه 03

سرگیجه 
جهانی در 

آب های 
عمان 

اظهار نظرهای محتاطانه 
ژاپن ،  امارات و  فرانسه 

درباره  ماجرای حمله
به نفتکش ها مذاکرات نفسگیر در تالار آینه 

پاتک به لشکر 40 هزار نفری سارقان علم

وقایع نگاری آنچه در کاخ نوروز تاجیکستان رخ داد

لایحه جدید مقابله با پدیده فروش پایان نامه ، این   بازار  سیاه 180میلیارد تومانی را نابود می کند؟ صفحه 03 را بخوانید

»تجربه اقتصادی مصدق را دنبــال کنید تضمین می کنم 
تحریم ها لغو شود«؛ این جمله را فرشاد مومنی اقتصاددان 
و استاد دانشــگاه روز گذشته در یک جلســه مطرح کرده. 
بخش هایی از اظهارات او را که حاوی نکات جالبی است در 

ادامه به نقل از وب سایت جماران می خوانید. 
- میزان انرژی اتلاف شــده در پالایشــگاه ها و نیروگاه ها و 
بخش انتقال و توزیع حامل های انرژی در ســال 1392 در 
حدود 478 میلیون بشکه معادل نفت خام بوده است. بدین 
معنا در فرآیندهای تولید، انتقال و توزیع حامل های انرژی 
چیزی حدود 25 درصد از کل تولید نفت خام روزانه  کشور 
در شــبکه های انتقال، تولید و توزیع هدر می رود. بر اساس 
گزارش رسمی این رقم روزانه 1/3 میلیون بشکه معادل نفت 
خام است. کانون اصلی بحران شــدت مصرف انرژی بالا در 
ایران در بخش عرضه  حامل های انرژی است. این در حالی 

است که مسئولان تمرکز را روی قسمت تقاضا می گذارند. 
* نتیجه  عملی افزایش وحشتناک هزینه های تولید در ایران 
اینکه واردات به طرز غیر متعارفی به صرفه شده است. اکنون 
عملًا با چیزی شبیه حکمرانی تاجر باشی ها روبه رو هستیم. 
کسانی که از واردات نفع های غیر عادی می برند دائم از طریق 
مافیاهای رسانه ای، نظام تصمیم گیری کشور را تحت فشار 
قرار می دهند که از طریق دستکاري های قیمت های کلیدی 
تولید را از صرفه خارج کنند تا توجیه برای واردات پیدا شود.

- در شــرایطی که جامعه از نظر توزیع قــدرت و ثروت به 
شدت نابرابر باشد برای متقاضیان کالاهای خارجی مصرف 
کالاهای خارجی ارزش فی نفســه پیدا می کند. به همین 
خاطر در طی سال های گذشته ملاحظه می کنید بزرگترین 
جهش ها در واردات اقتصاد ایران دقیقاً در دوران هایی هست 
که بزرگتریــن جهش ها در قیمــت ارز و حامل های انرژی 

اتفاق افتاده است.
- صنایع رانتی با وجود اینکه جزو آلوده  کننده ترین رشــته 
فعالیت های شناخته شده در دنیا و از عمده ترین منابع انتشار 
گازهای گلخانه ای محسوب می شوند. چرا تا این حد تلاش 
برای راه انداختن صنایع فلزات اساسی، تولید محصول و مواد 
شیمیایی و پتروشیمی و پالایشی وجود دارد؟ در این رشته 
فعالیت رانت های بسیار بزرگی نهفته است که دغدغه  اصلی 

محسوب می شود.
اگر آن ها احساس کنند که ما با اصلاح سیاستی می توانیم 
بنیه  تولید ملّی را ارتقا  دهیم برای اینکه چنین اتفاقی نیفتد 
تحریم ها را برمی دارند و دوباره بستری را برای رونق بخشی 
به واردات فراهــم می کنند. چنانکــه در تجربه مصدق در 
حمایت از تولید ما شاهد ارائه تسهیلات برای واردات بودیم. 
در تجربه  ملّی شــدن نفت اگر کتاب اقتصــاد بدون نفت را 
ملاحظه کنید به محض اینکــه در 28 مرداد 1332 کودتا 
پیروز شــد آن ها برای اینکه حمایت های مصدق از تولید و 
کل دستاوردهای شــکل گیری صنایع ملّی را نابود کنند و 
تولید صنعتی مدرن را از صرفه خارج کنند بی ســابقه ترین 
تســهیلات ممکن را در زمینه  واردات در اختیار ایران قرار 
دادند.. بخش بزرگی از واردات را به صورت کمک بلاعوض به 
دولت کودتا دادند. برای آن ها سود داشته که به صورت کمک 
بلاعوض کالاهای تولیدی مشــابه تولیدکنندگان صنعتی 
داخلی ایران را مجانی عرضه کنند تا تولیدکننده های ایرانی 
ورشکست شــوند و آن ها در میان مدت و بلند مدت جبران 
مافات کنند و همــه  کمک های به اصطــلاح بلاعوض را از 

طریق سودهای سرشار بعدی جبران کنند. 

فرمول
مصدق
را دنبال

کنید!
توصیه  یک
اقتصاددان

  گزارش یک

فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت کشــور از آزادی چهار 
محیط بان بازداشت شده در اســتان کرمان خبر داد. سرهنگ 
جمشــید محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط زیست 
کشور که روز جمعه از انتقال پرونده محیط بانان متهم به قتل 
عمد در کرمان به دادسرای نظامی هرمزگان خبر داده بود، عصر 
روز گذشته )شــنبه، 25 خرداد( در گفت وگو با ایسنا گفت: با 
توجه به این که محل وقوع جرم در نزدیکی استان هرمزگان بود؛ 
چند روز پیش پرونده محیط بانان کرمان به دادســرای نظامی 

هرمزگان منتقل شد. شنبه هم قاضی پرونده به این نتیجه رسید 
که محیط بانان با قرار وثیقه آزاد شوند. سرهنگ محبت خانی با 
ابراز همدردی مجدد با خانواده متوفی، روز گذشته گفت: امروز 
سه محیط بان و یک همیار محیط زیست که در جریان تعقیب و 
گریز در پارک ملی خَبْر کرمان متهم به قتل عمد شده بودند، بنا 
به تشخیص قاضی با وثیقه گذاری آزاد شدند. به گزارش ایسنا، 
11 خرداد سال جاری دو نفر متهم به شکار غیرمجاز طی تعقیب 
و گریز با محیط بانان پارک ملی خَبْر استان کرمان بر اثر تصادف 

جان خود را از دست دادند. در حین تعقیب و گریز موتورسیکلت 
)شکارچیان( در حال فرار، تعادل خود را از دست داد و واژگون 
شد. محیط بانان بلافاصله با نیروهای امدادی تماس گرفتند اما 
به دلیل صدمات وارده هر دو شکارچی متأسفانه فوت کردند. به 
دنبال شکایت خانواده شــکارچیان فوت شده، سه محیط بان و 
یک همیار محیط زیست متهم به قتل عمد شده و از آن روز در 
بازداشت به سر می بردند که روز گذشته بنا به اظهارات فرمانده 

یگان حفاظت محیط زیست آزاد شدند.

۴ محیط بان بازداشتی کرمان آزاد شدند

سعدی ما این قیافه ای نبود   صفحه 08



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2397  یکشنبه  26 خرداد  1398

 مشکل قابل حل قانون  اعطاي 
تابعيت از مادر

دیروز دو روایت متفاوت از سرنوشــت لایحه اصلاح قانون تعيين 
تکليف تابعيت فرزندان حاصــل از ازدواج زنــان ایراني با مردان 

خارجي منتشر شد. 
1  در روایت اول، عباسعلي کدخدایي، عضو و سخنگوي شوراي 
نگهبان در بخشي از کنفرانس خبري خود به بررسي لایحه اصلاح 
قانون تعيين تکليف تابعيت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایراني با 
مردان خارجي، اشاره کرد و گفت: این لایحه اصولًا مورد قبول هر 
فرد دلسوزي است و کليت قانوني هم که فعلًا داریم، با این لایحه 
تفاوتي نمي کند. سخنگوي شوراي نگهبان افزود: البته تشریفاتي 
در قانون فعلي وجود دارد که مجلس آن تشریفات را حذف کرد و 
اعضاي شوراي نگهبان معتقد بودند که در ماده  واحده این لایحه 
مباحث کيفري و مسائل امنيتي به طور مطلق از متن مصوبه حذف 
شده است و این مسئله را خلاف موازین شرع تشخيص دادند. وي 
با اشاره به اینکه تبصره اي به این لایحه در مجلس اضافه شده بود 
که آن هم خلاف موازین شــرع و قانون اساسي شناخته شد، ادامه 
داد: اطلاق اعطاي تابعيت نسبت به مواردي که خوف بروز مشکلات 
و مسائل امنيت وجود داشته باشد، خلاف موازین شرعي و قانون 
اساسي اعلام شد. کدخدایي اضافه کرد: در یکي از تبصره هاي این 
لایحه، اطلاق اعطاي پروانه اقامت به پدر مطرح شده است که در 
این مورد هم نســبت به مواردي که خوف بروز مشکلات و مسائل 
امنيتي وجود داشته باشد خلاف موازین شرع و مغایر بند ۵ اصل 3 

قانون اساسي شناخته شد.
2  اما در روایت دوم؛ سيده فاطمه ذوالقدر، عضو فراکسيون زنان 
مجلس شوراي اسلامي  به ایسنا گفت: طبق مذاکراتي که با شوراي 
نگهبان داشــتيم، بحث رد لایحه اعطاي تابعيت به فرزندان زنان 
ایراني و مردان خارجي مطرح نيست بلکه شوراي نگهبان دو ایراد به 
این لایحه گرفته که این ایرادات در جلسه روز یکشنبه کميسيون 
قضایي مورد بررسي قرار مي گيرد. به گفته ذوالقدر، نمایندگان در 

تلاش هستند که ایرادات شوراي نگهبان به این لایحه رفع شود.
3  طيبه سياوشي نيز در این باره به ایسنا گفت: شوراي نگهبان 
دو ایراد به این لایحه گرفته که یکي از آنها مربوط به این اســت 
که در لایحه آمده درصورت درخواست مادر تابعيت تا 18سالگي 
اعطا مي شــود و در غير این صورت فرزند مي تواند بعد از رسيدن 
به 18سال درخواست تابعيت کند که در صورت نداشتن مشکل 
امنيتي تابعيت اعطا مي شود، در ایراد شوراي نگهبان این بخش 
مورد بحث است. وي اضافه کرد: ایراد دوم شوراي نگهبان مربوط 
به موردي اســت که دولت مکلف به اعطاي اقامت به پدران این 
بچه ها شده و ایراد این اســت که نمي توان دولت را در این زمينه 

مکلف کرد.
4  در متن ایراد شوراي نگهبان به این لایحه آمده است: »اطلاق 
اعطاي تابعيت و اطــلاق اعطاي پروانه اقامت به پدر، نســبت به 
مواردي كه خوف بروز مشــكلات و مســائل امنيتي وجود داشته 
باشــد، خلاف موازین شــرع و مغایر بند ۵ اصل 3 قانون اساسي 

شناخته شد.« 
5  بنــد ۵ از اصل 3 قانون اساســي به طرد كامل اســتعمار و 
جلوگيري از نفوذ اجانب اشــاره دارد. بنابراین اگر مجلس اطلاق 
این مواد را بردارد و مثلا دولت را مکلف کند تا در صورت نداشتن 

مشکل امنيتي به افراد تابعيت بدهد، مشکل حل خواهد شد. 

رايزني برجامي  اشميد و عراقچي  یک روز با سياستمداران 
هلگا اشميد، معاون مسئول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا، با سيدعباس 

عراقچي، معاون سياسي وزير امور خارجه 
ديدار و رايزني کرد. به گزارش ايسنا، اين 

ديپلمات ارشد اروپايي در جريان سفر 
به تهران، صبح روز شنبه با سيدعباس 

عراقچي ديدار و رايزني کرد. طبق آنچه 
اعلام شده است، محور اصلي رايزني اين 
دو ديپلمات ارشد موضوع اجراي برجام 

و تصميم ايران براي کاهش تعهدات 
بر جامي  خود بوده است. اين ديپلمات 

اروپايي پيش از سفر به تهران در يک سفر 
منطقه اي به کشورهاي امارات، عمان 

و قطر سفر کرده بود. در نشست امروز 
دوطرف به رايزني هاي جامع درخصوص 

آخرين وضعيت برجام در پي تصميم اخير 
ايران براي کاهش تعهدات هسته اي، 

اقدامات و برنامه هاي طرف اروپايي 
براي اجراي تعهدات برجامي  خود در 

قبال ايران و تبادل نظر درباره تحولات 
منطقه اي و بين المللي مي پردازند.

پيشرفت ايران در FATF بررسي 
مي شود

ميزان پيشرفت ايران در گروه ويژه 
اقدام مالي)اف اي تي اف( از روز يکشنبه 

در اجلاس شش روزه اين نهاد مالي 
بررسي مي شود. اجلاس گروه ويژه اقدام 

مالي)اف اي تي اف( به مدت شش روز در 
شهر اورلاندو ايالت فلوريدا با حضور 

نمايندگاني از ۲۰۵عضو شبکه جهاني 
اف اي تي اف، سازمان ملل، صندوق 

جهاني پول، بانک جهاني و نهادهاي 
ديگر آغاز مي شود. به گزارش ايرنا به نقل 

از تارنماي اف اي تي اف، جلسه عمومي  
شرکت کنندگان ۱۹ژوئن)۲۹خرداد( به 

رياست مارشال بيلينگزلي آمريکايي 
آغاز مي شود و رياست او بر اين نهاد 

پس از اين اجلاس پايان مي يابد. استيو 
منوچين، وزير خزانه داري آمريکا در 

آخرين روز اين اجلاس)۳۱خرداد( 
سخنراني خواهد کرد. رياست 

اف اي تي اف در آخرين روز به تشريح 
نتايج اين رخداد در کنفرانسي خبري 

خواهد پرداخت. بررسي پيشرفت ايران 
از مسائل مورد بحث اف اي تي اف است. 

گروه ويژه اقدام مالي در اجلاس پيشين 
خود به ايران فرصت داد، قوانين لازم 
براي مبارزه با پولشويي و تأمين مالي 

تروريسم)پالرمو و سي اف تي( را تصويب 
کند. اين لوايح اکنون در اختيار مجمع 

تشخيص مصلحت نظام قرار دارد.

سی
لما

دیپ

حسن روحاني از فرصت دومين سفر آسيایي خود 
نيز براي انتقاد از ایالات متحــده آمریکا به خاطر 
نقض برجام اســتفاده کــرد و با ســران برخي از 

کشورهاي منطقه دیدار کرد. 
1  رئيس جمهوري در دومين مرحله از ســفر 
آســيایي خود، به منظــور شــرکت در پنجمين 
کنفرانس »تعامل و اعتماد سازي در آسيا)سيکا(« 
در تاجيکستان، وارد دوشنبه شد و در فرودگاه این 
شهر از سوي شکور جان ظهور اف، رئيس مجلس 

تاجيکستان مورد استقبال قرار گرفت.
2  کنفرانس تعامل و اعتمادســازي آســيا به 
اختصار ســيکا )CICA(، ســازماني است که در 
حال حاضر 2۴عضــو دارد. همچنين 9کشــور و 
چهارسازمان ناظر دارد. در چهل و هفتمين اجلاس 
مجمع عمومي  سازمان ملل متحد)در سال 1992(، 
نورسلطان نظربایف، رئيس جمهور وقت قزاقستان 
پيشنهاد تشکيل ســازماني را داد که موضوع آن 
تعامل و اقدامات، راه کارها و شــيوه هاي دستيابي 
به اعتمادسازي در آسيا را دنبال کند. این اجلاس 
در 1۴سپتامبر سال 1996 شکل گرفت. 27کشور 
ازجمله ایران، کره جنوبي، چين، روسيه و هند از 

اعضاي این سازمان هستند. 
3  رئيس جمهور در نخســتين برنامه خود در 
این ســفر با دکتر عبدالله عبدالله، رئيس اجرایي 
دولت افغانســتان دیدار کرد. نکته مهم این دیدار 

این بود که رئيس اجرایي دولت افغانستان در آن با 
بيان اینکه ایران و افغانستان هميشه و در روزهاي 
سخت کنار هم بوده اند، گفته: »ایران هميشه در 
کنار مردم و دولت افغانســتان بوده و از این بابت 
قدردان کمک ها و حمایت هاي تهران هســتيم.« 
این سخنان با توجه به سخنان اخير عباس عراقچي 
در مورد پایان ميزباني ایران از پناهندگان افغان در 

صورت ادامه تحریم ها، معنادار بود. 
4  روحاني در دومين برنامــه خود، در اجلاس 
سران شرکت کرد و به سخنراني پرداخت. بخشي 

از سخنان روحاني در مورد برجام را بخوانيد: 
»درخصــوص برجــام، یــادآوري مي کنــم که 
اجراي کامل تعهدات ایــران بارها به تأیيد آژانس 
بين المللي انرژي اتمي  رســيده و با وجود خروج 
آمریکا، از سرگيري تحریم هاي غيرقانوني یکجانبه 
این کشــور و نيز حمایت ناچيز ســایر طرف هاي 
موافقتنامــه از آن، همچنان معتقد هســتيم که 
انجام تعهدات پذیرفته شده توسط کليه طرف هاي 
ذي ربط، نقش مهمي  در افزایش ثبات منطقه اي 
و جهاني ایفا خواهــد کرد. بدیهي اســت، ایران 
به صورت یک طرفه نمي توانــد تنها طرف متعهد 
به برجام باقي بماند و سایر کشورها نيز لازم است 
سهم خود را براي حفظ این توافق مهم بپردازند. 
اکنون که نهایت حسن نيت و شکيبایي استراتژیک 
ما از یک سو و قانون شکني آمریکا از سوي دیگر بر 

همگان ثابت شده است، جمهوري اسلامي  ایران 
ضمن اعلام آمادگي براي هرگونه تعامل، تصميم 
گرفته است تا طبق بندهاي 26 و 36 برجام اجراي 
تعهداتش را براي بازگرداندن توازن در توافق مزبور 
کاهش دهد. در صورت عدم دریافت پاسخ مناسب، 

به ناچار اقدامات بيشتري انجام خواهيم داد.«
5  ســومين برنامه رئيس جمهور در این دیدار 
ملاقات بــا رئيس جمهور ترکيه بــود. روحاني در 
این دیدار ابراز اميدواري کرده که روابط اقتصادي 
دوکشور به رقم 30ميليارد دلار برسد و البته هردو 
رئيس جمهور در این دیــدار همچنين بر مخالفت 
خود با هرگونه تحریم و یکجانبه گرایي در مناسبات 

بين المللي تاکيد کردند.
6  چهارمين برنامه رئيس جمهور دیدار با امير 
قطر بوده اســت. رئيس جمهور، گسترش روابط 
با کشورهاي همسایه و دوســت به ویژه قطر را از 
اولویت هاي ثابت سياســت خارجــي جمهوري 
اسلامي  ایران برشمرد و تاکيد کرد: ثبات و امنيت 
کشــورهاي منطقه به یکدیگر پيوند خورده است 
و ما خواســتار حاکميت روحيه اعتدال، برادري 
و حکمت و  دوراندیشــي در روابط ميان کشورها 
هستيم. روحاني گفته: رایزني دوجانبه و چندجانبه 
و همکاري بيشتر، تنها راه کاهش اختلافات و حل 
و فصل مشکلات منطقه اي اســت و ایران همواره 
آماده مشــارکت در این عرصه است. جهان اسلام 

نيازمند وحدت و یکپارچگي اســت و دوکشــور 
بي تردیــد مي توانند با همــکاري یکدیگر در این 
عرصه تلاش کنند. شــيخ تميم بن حمد آل ثاني، 
امير قطر هم در این دیدار گفتــه: قطر نيز بر این 
اعتقاد است که حل تمام اختلافات در منطقه تنها 
از طریــق گفت وگو، همکاري جمعــي و پيگيري 
راه هاي سياسي امکان پذیر است. به نظر مي رسد 
هر دوکشور با این ســخنان تلاش کردند پالسي 
براي پایان تنش با عربستان به این کشور برسانند. 
7  در پنجمين برنامه این دیــدار هم امامعلي 
رحمان و حســن روحانــي رؤســاي جمهوري 
تاجيکستان و ایران بعد از چهارسال مواجه شدن 
با برخي ســوءتفاهم ها در روابــط، یکدیگر را به 
آغوش کشــيدند و بر بهتر شــدن مناســبت ها 
تأکيد کردند. ملاقات امامعلي رحمان با حســن 
روحاني عصر 2۵خرداد در دوشنبه صورت گرفت. 
رئيس جمهوري تاجيکستان استقبال از روحاني 
را با گفتن عبارت »به وطن دومت خوش آمدید« 
آغاز کرد. رئيس جمهوري ایــران هم جواب داد، 
که خــود را در وطن احســاس مي کنــد و آماده 
خوب شدن مناســبا ت دوجانبه است. چهار سال 
پيش به خاطــر بروز برخي ســوءتفاهم ها به دليل 
دعوت رهبر اپوزیســيون اسلامگراي تاجيکستان 
یعني محي الدین کبيري به یک اجلاس در ایران، 

روابط دوکشور تا اندازه اي سرد شده بود.

 تهديد دوباره روحاني
اين بار   از   دوشنبه

رئيس جمهور: پاسخي به درخواست هاي برجامي مان 
ندهند، اقدامات بيشتري انجام خواهيم داد

  خبر

دیــروز دوســارنز، رئيس کميســيون سياســت 
خارجي مجلس فرانســه به دیــدار علي لاریجاني 
رئيس مجلس رفــت. لاریجاني در ایــن دیدار با 
تاکيد بــر اهميــت روابــط اقتصادي با کشــور 
فرانسه، گفت: کشور فرانســه به خوبي مي تواند در 
منطقه نقش آفریني کند. رئيس مجلس شــوراي 
اســلامي  ادامه داد: با وجود مذاکرات متعددي که 
وجود داشــت اما وعده رئيس جمهور فرانســه به 
رئيس جمهور ایران براي حفظ برجام محقق نشد، 
درواقع باید گفت مکانيزم اینســتکس روي کاغذ 

مانده است. وي با اشــاره به همکاري فرانسوي ها 
در کاشــان، بيان داشت: در شــرایطي که روابط 
بين بانکي فراهم نيســت، چگونه مي توان فعاليت 
اقتصادي بين شــرکت هاي دوکشــور ایجاد کرد، 
شــرکت توتال اولين شــرکت فرانســوي بود که 
بعد از خروج ترامپ از برجام، ایــران را ترک کرد. 
رئيس دســتگاه قانون گذاري کشــور تاکيد کرد: 
نمایندگان مجلس دو کشور مي توانند نقش مهمي  

در تصميم گيري ها ایفا کنند.
ماریل دوسارنز، رئيس کميسيون سياست خارجي 

مجلس فرانســه هم در این دیدار گفــت: روابط و 
گفت وگوي پارلماني اهميت وافــري دارد چراکه 
نمایندگان دو کشــور مي تواند در شرایط سخت، 
نقش موثري ایفا کنند، از این رو روابط دوجانبه را 
بسيار مهم مي دانيم. وي بيان داشت: ایران و فرانسه 
در سطوح مختلف از جمله علمي، فرهنگي، پزشکي 
و ورزشي روابط دارند که به دنبال توسعه آن هستيم، 
از سوي دیگر در این دیدار مي خواهيم تعلق خاطر 
فرانسه به برجام را یادآوري کنيم، نيت و تلاش ما 
این است که اینستکس راه اندازي و کار شود. رئيس 

کميسيون سياســت خارجي مجلس فرانسه ادامه 
داد: امنيت منطقه براي ما مهم است و مي خواهيم 
مسئله سوریه با راه حل سياسي خاتمه پيدا کند و 
شرایطي فراهم شود که صلح در یمن برقرار باشد. 
دوســارنز با بيان اینکه حفظ برجام براي اروپا مهم 
است، بيان داشت: تلاش هایي درحال انجام است 
که برجام حفظ شود و فرانسه براي رسيدن به این 
هدف مصمم بوده؛ این مهم است که طرفين مذاکره 
به نقطه نظرات مشترک برسند. اراده اي در اتحادیه 

اروپا وجود دارد که برجام حفظ شود.

لاریجاني: مکانيزم اینستکس روي کاغذ مانده است

سایت  نگار سياسي / گزید     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی

رهبر انقلاب چهارشنبه شب به جمکران رفتند 1
رهبر انقلاب چهارشــنبه شب در مســجد مقدس جمکران حضور 
یافتند. به گفته برخی از مردم حاضر در صحن مسجد، حضرت آیت الله 
خامنه ای حدود دو و نيم ســاعت در شبســتان در نزدیکی محراب 

مسجد به اقامه نماز و راز و نياز مشغول بوده اند. )ایلنا(

کدخدایی: با اصلاح طلبان گفت وگو داریم 2
گزیده سخنان سياسی عباسعلی کدخدایی در کنفرانس خبری:

}در پاسخ به سوالی درباره گفت وگو با چهره های سياسی به ویژه 
اصلاح طلبــان در رابطه بــا ابهامــات انتخابات دربــاره نظارت 
اســتصوابی{: ما با خيلی از دوســتان گفت وگو و دیــدار داریم و 
توضيحاتی به آنها داده می شود و به ســوالات و ابهاماتشان پاسخ 

می دهيم اما قرار نيست همه این دیدارها رسانه ای شود.
}در پاسخ به سوالی درباره اظهارات محمدرضا خاتمی در دادگاه{: 
مایل نيســتم در مورد اظهارات ایشــان اظهــار نظر کنــم. البته 

اظهاراتشان برای من اهميت هم ندارد. )خبرآنلاین(

ماجرای پرستو توهین به نجفی است  3
گزیده یادداشت عباس عبدی درباره ماجرای نجفی :

اولين نکته ای که به وفور مطرح شــد و رنگ غالــب تحليل ها را به 
خود گرفت، سناریوی پرستو بود. متاســفانه این رفتار غيراخلاقی 
و ناجوانمردانه ای اســت که حتی توهين به شعور و فهم آقای نجفی 
هم هست. این برداشت محصول نگاه سياسی است. البته از پيش از 
سال 1376 مواردی از این رفتارها دیده می شد و همان موارد عامل 
یا زمينه ساز چنين برداشــت هایی در امروز شده است. این برداشت 
در درجه اول هدفش لکه دار کردن دستگاه های اطلاعاتی است ولی 
پيش از آن یک زن را متهم کرده که عملی به غایت غيراخلاقی است. 
من امکان چنين رفتارهایی را رد نمی کنم و می دانم که متاســفانه 
سوءاستفاده از این ابزار در گذشته بوده اســت و اکنون را نمی دانم 
ولی این را هم می دانم که کاربرد چنين تحليلی هنگامی مجاز است 
که اطلاعات قطعی در این زمينه وجود داشته باشد. این برداشت در 
مورد اتفاق اخير و تا اینجا که می دانم نه درســت است و نه اخلاقی. 
البته ارتباطات بعدی افراد اطلاعاتی خودسر یا تحت امر با آن خانم را 

نه نفی می کنم و نه تایيد. )روزنامه اعتماد(

مشارکت در انتخابات 60 درصد است 4
گزیده سخنان جمال عرف معاون سياسی وزارت کشور:

آیا مشکلات اقتصادی و برخی مفاسد اقتصادی و گرانی ها می تواند 
به کاهش مشــارکت مردم در انتخابات منجر شــود و برای افزایش 

مشارکت و نشاط اجتماعی چه راهکاری اندیشيده شده است؟
در 10 دوره گذشته انتخابات، ميانگين مشارکت مردم حدود 60 تا 
62 درصد بوده و پایين ترین درصد مشارکت هم ۵8 درصد و بالاترین 
72 درصد بوده که پيش بينی می کنيم در این دوره هم حداقل ۵8 
درصد و یا ميانگين دوره هاي گذشته یعنی بالای 60 درصد صورت 

گيرد. )مهر(

دو مصوبه دانشگاهی هیات دولت چه بود؟  5
گزیده پســت تلگرامی علی ربيعی ســخنگوی دولت در مورد چند 

مصوبه هيات دولت:
یکی از تصميمات مهم جلسه 22 خرداد هيات دولت، تصویب لایحه 
حق تحصيل و آموزش دانشــجویان ســتاره دار بود.  به رغم ارسال 
قبلی این لایحه به مجلس از ســوی دولت و عــدم اخذ رای لازم در 
کميسيون های مجلس، با توجه به حساسيت این امر و تاکيد دولت بر 
تصویب آن، این لایحه همچنان مورد پيگيری دولت است. هر ساله 
تعدادی از دانشــجویان و جوانان ما با مسئله ستاره دار بودن مواجه 
می شوند و این امر به یک نگرانی تبدیل شده است. به دليل ضرورت 
پيشگيری از تکرار هرساله این معضل، اميدواریم با تبدیل این لایحه 
در مجلس به قانون، ضمن اینکه حقوق این افراد مراعات می شــود 
شاهد پرهيز از رفتارهای مبتنی بر سليقه و بهانه های موهوم باشيم. 
تصویب لایحه مقابله با پدیده فروش پایان نامه و مقالات دانشگاهی، 
از دیگر مصوبات اثرگذار و قابل ذکر جلسه چهارشنبه  دولت به شمار 
می رود...طرح این موضوع در دولت سبب تصویب آیين نامه ای شد 
که بر اساس آن دانشگاه ها، تمهيداتی جدی برای مقابله با این پدیده 
نامبارک اجرایی کنند. از جمله این تمهيدات می توان به تشــکيل 
کميته های تشخيص اشــاره کرد که با بررســی مدارک، اگر به این 
دریافت برسند که  مدرکی حاصل از تقلب پایان نامه و فعاليت علمی 
جعلی بوده آن را باطل اعــلام کنند. همچنين دانشــگاه ها مکلف 
شدند متن پایان نامه ها را ۵ سال پس از تاریخ دفاع بر اساس قانون 
دسترســی آزاد به اطلاعات منتشــر کنند. این آیين نامه می تواند 
خواست گســترده اســاتيد فرهيخته و زحمت کش دانشگاهی را 
برآورده نموده و به نزاهت و اخلاقی کردن بيشتر فعاليت های علمی 

منجر شود.  )فارس(

ژاپن: باور کنید پیام ترامپ نبود 6
توضيح وزیر خارجه ژاپن درباره برگه ای کــه آبه در دیدار با رهبری 
با خود داشت وزیر امورخارجه ژاپن درباره برگه ای که نخست وزیر 
کشــورش در دیدار با رهبری ایران به همراه داشته توضيحاتی داده 
است. به گزارش ایسنا، تارو کونو، وزیر امورخارجه ژاپن با انتشار یک 
توئيت به رفع ابهامات درباره برگه کاغذی پرداخت که نخست وزیر 
این کشور حين دیدارش با رهبر معظم انقلاب با خود به همراه داشت. 
وی در حساب کاربری خود در توئيتر خطاب به برخی شایعات درباره 
این برگه نوشــت: اشتباه است. آنچه نخســت وزیر به همراه داشت 
حاوی نکاتی بوده کــه وی در صحبت هایش مطرح کــرد، نه پيام 

رئيس جمهور دونالد ترامپ. )ایسنا(

حاجی: پرستو هست ولی... 7
گزیده ســخنان مرتضی حاجی، وزیر دولت اصلاحات با اشــاره به 

حواشی ایجاد شده درباره پرستو:
متاسفانه الان شــرایط به گونه ای است که هدف وســيله را توجيه 
می کند. این هم ابزاری برای تضعيف رقبای سياســی و از صحنه به 
در کردن مدیرانی شده که ممکن اســت در آینده جایگاه هایی را با 
رای مردم به دســت بياورند که برای گروه رقيب خوشــایند نباشد. 

برخی از نهادها تاکيد دارند که ما پدیده ای به اســم پرستو نداریم. 
اینکه یک ســازمان رسمی کشور رســما چنين کاری را بکند برای 
من هم باورش سخت اســت. اما اینکه این موضوع توسط افراد برون 
سازمانی یا سازمان های غيررسمی و بعضا بی نام و نشان و حتی با نام 
و نشان افرادی که در بعضی سازمان ها مسئوليت داشته باشند ممکن 
است اتفاق بيفتد. این موضوع به شکل یک ماموریت سازمانی اتفاق 
نمی افتد. ممکن است دام هایی بگذارند و این اتفاق بيفتد اما من سعی 
می کنم خودم را قانع کنم که چنين چيزی نيســت. شواهد و قرائن 
زیادی وجود دارد و در فضای مجازی هم از خانم ها و هم از آقایان اسم 
برده می شود اما ابعاد آن مشخص نيست. به طور نمونه رئيس پيشين 
سازمان صدا و سيما در این باره صحبت و توضيح داده است.  این کار 
به عنوان یک تکليف سازمانی انجام نمی شود بلکه ممکن است مثل 
داســتان قتل های زنجيره ای دهه 70 باشد. سرانجام جمع بندی در 
مبارزه قتل های زنجيره ای این شد که گروه های خودسر این کارها 
را انجام می دهند اما سازمان چنين چيزی در ماموریت های خودش 
ندارد. احتمال وجود پرستو را رد نمی کنم اما قطعی هم نمی توانم در 

این مورد چيزی بگویم. )ایلنا(

نعیمی پور: نباید خاتمی را خسته کنیم 8
گزیده سخنان نعيمی پور، فعال سياسی اصلاح طلبان درباره وضعيت 

امروز جبهه اصلاحات:
من معتقدم اصلاح طلبان در حال حاضر باید کلاه خودشان را قاضی 
کنند و منفعت طلبان را از جمع خود کنار بگذارند اگر نه در این آشفته 
بازار در صورتی که آقای خاتمی هم از این وضعيت خســته بشوند 
و توجه شــان را از مجموعه اصلاح طلبی بردارند یقيناً اصلاح طلبی 
دچار دگردیسی خواهد شد و در این دگردیسی به هر حال تا مدتی 
حضورشان در صحنه سياسی کشــور چنان که باید و شاید نخواهد 

بود. )روزنامه ایران(

نظر کیهان درباره دیدار آبه شینزو با رهبری 9
بخشی از سرمقاله حسين شــریعتمداری درباره سفر آبه شينزو به 

ایران: 
اگر ترامپ در دورتریــن افق ذهن خویش هم احتمــال می داد که 
التماسش از رهبر معظم انقلاب برای گشــودن باب مذاکره ایران و 
آمریکا با بی اعتنایی و پاسخ دندان شکن حضرت آقا روبه رو می شود 
که »من شخص ترامپ را شایسته مبادله  هيچ پيامی نمی دانم و هيچ 
پاسخی هم به او ندارم و نخواهم داد«، به یقين هرگز آقای شينزو آبه، 
نخســت وزیر ژاپن را با پيام التماس برای مذاکره نمی فرستاد. پاسخ 
رهبر معظم انقلاب در حالی است که ترامپ طی چند سال گذشته و 
مخصوصا چند ماه اخير بارها به تکبر و از موضع به زعم خود بالا، ادعا 
کرده بود که فشار تحریم ها سرانجام ایران را به ميز مذاکره می کشاند 
و بار دیگر در مقابل وعده های نسيه آمریکا و بی آنکه امتيازی بگيرد - 
نظير برجام - امتيازهای تازه ای می دهد! حضرت آقا با تحقير ترامپ، 
هویت واقعی او را بيرون ریخته و به جهانيان نشان داد که پشت پرده 
رجزخوانی های ترامپ عليه ایران، التماس از ایران نهفته است… این 
اولين بار نيست که عصای موسای ما سحر و جادوی فرعونيان را بر باد 

می دهد و آخرین بار هم نخواهد بود. )روزنامه کيهان(

چند خبر از پرستوها، چند روایت دیگر از سفر آبه شينزو و ...
  عکس نوشت

    قابي از دیدار اردوغان با حسن روحاني در یکي از سالن هاي کاخ نوروز تاجيکستان. به نظر مي رسد این دوخانم، 
هردو مترجم روساي جمهور ترکيه و ایران هستند. عکس از پایگاه اطلاع رساني ریاست جمهوري.

    این هم قابي از دیدار رئيس جمهور با امير قطر در همين سالن. وزیر خارجه قطر که به  تازگي در اجلاس سران 
کشورهاي خليج فارس شرکت کرده بود، در کنار امير دیده مي شود. بازهم عکس از پایگاه اطلاع رساني 

ریاست جمهوري.

    یکي از اعضاي تيم همراه رئيس کميسيون سياست خارجي مجلس فرانسه در دیدار با علي لاریجاني، رئيس 
مجلس. عکس از حميدرضا راحل، خبرگزاري خانه ملت. 
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     حاشیه روز      گزارش روز

کشتی ها از ایران خارج شدند
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از خروج نفتکش های حادثه دیده در دریای 

عمان از آب های زیر پایش جمهوری اسلامی ایران خبر داد. به گزارش ایرنا، الله مراد 
عفیفی پور اظهار داشت: باوجود اینکه نوع کشتی های حادثه دیده، تانکر نفتکش 
بوده و محموله های آنها دارای ریسک بالای زیست محیطی است، با اقدام به موقع 

تیم های امدادی در مهار آتش و نظارت های عملیاتی، خوشبختانه آلودگی دریایی 
ناشی از نشت فرآورده های نفتی مشاهده نشده است. وی افزود: در ۴۸ساعت اخیر 
)از زمان حادثه تاکنون(، شناور مجهز به تجهیزات مقابله با آلودگی نفتی اعزامی از 

بندر شهید رجایی، برای انجام اقدام های احتیاطی در محل سانحه حضور داشته 
است. این مقام مسئول بیان داشت: یکی از دو نفتکش حادثه دیده، با نام نفتکش 

کوکوکا کوریجس با پرچم پاناما و ۲۱ نفر خدمه آن روز جمعه به سمت بندر خورفکان 
حرکت کرد. عفیفی پور تصریح کرد: نفتکش فرانت التیر با پرچم جزایر مارشال هم 

اکنون )نیمروز شنبه، ۲۵ خرداد( در فاصله ۳۶ مایلی از بندر جاسک به سمت محدوده 
فجیره خورفکان کشور امارات در حرکت است. وی خاطرنشان کرد: یک فروند شناور 

یدک کش خارجی از طریق دو طناب مهار، در حال انجام عملیات یدک کشی این 
شناور به سمت مقصد است و همزمان عملیات خنک سازی بدنه شناور، نیز در طول 

مسیر ادامه دارد. وی تصریح کرد: با هماهنگی صورت گرفته توسط اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان، ۲۳نفر خدمه این شناور از بندر جاسک به بندرعباس انتقال 

یافته اند تا پس از طی شدن تشریفات بازگشت به وطن آنها بر اساس کنوانسیون 
MLC )قانون کار دریایی( امشب از فرودگاه بین المللی بندرعباس، عازم دوبی شوند 
)البته شامگاه روز شنبه، برخی منابع خبری به نقل از پنتاگون خبر دادند که با وجود 

اینکه خدمه یکی دیگر از کشتی ها توسط نیروهای آمریکایی نجات پیدا کرده بودند، 
بعدا به درخواست خودشان به ایران تحویل داده شدند. مقامات ایرانی در این خصوص 

اظهارنظری نداشتند(.

رویترز: هزینه بیمه کشتی ها ۱0 درصد افزایش یافت
پس از حادثه روز پنجشنبه برای دو نفتکش در دریای عمان، هزینه بیمه کشتی ها در 

خلیج فارس دست کم افزایشی ۱0 درصدی داشته است. به گزارش فارس، شرکت های 
بیمه کننده اعلام کردند که هزینه بیمه کشتی هایی که در خاورمیانه تردد می کنند 

دست کم ۱0درصد افزایش یافته است. این افزایش پس از حادثه روز پنجشنبه برای دو 
نفتکش در دریای عمان روی داده است. حادثه روز پنجشنبه برای دو نفتکش پیش تر 

نیز نگرانی ها درباره کاهش جریان نفت خام از یکی از مهم ترین مسیرهای کلیدی 
کشتیرانی جهان را افزایش داده بود و همین موضوع باعث افزایش ۴.۵درصدی قیمت 
نفت خام شده بود. این حادثه حتی سبب شده تا برخی شرکت هایی  که نفتکش دارند 
هرگونه رزرو نفتکش برای حمل نفت از کشورهای حاشیه ای خلیج فارس را لغو کنند. 
از سوی دیگر، هزینه حمل نفت توسط سوپر نفتکش ها از کشورهای حاشیه ای خلیج 
فارس به کشورهای آسیایی در روز پنجشنبه از ۱۳ هزار دلار در روز، افزایشی ۲ هزار 

دلاری داشته باشد.

خبر

شگردهای 14 متهم ارزی
متهمینپروندهدرشرکتهایصوریوبهاسمکارگرانرستورانهاارزدولتیمیگرفتندوبیرونمیفروختند!

1 روز گذشته دادگاه رسیدگی به اتهامات 14 متهم پرونده ارزی 
در شعبه اول رسیدگی به جرایم اخلالگران در نظام اقتصادی برگزار 
شد. در ابتدای این جلسه دادستان مرکز استان سیستان و بلوچستان 
برای قرائت کیفرخواســت در جایگاه قرار گرفت. حجت الاسلام علی 
موحدی راد به نوبت تخلفات متهمین را توضیح داد. اینجا ما تک تک 
عناوین اتهامی  را ذکر نمی کنیم چون از حوصله بحث ما خارج است. 
فقط مورد اول که اتهامات شــخصی به نام حمیدرضا رنود است را از 
خبرگزاری میزان برایتان نقل می کنیــم: » اخلال در نظام اقتصادی 
کشــور از طریق قاچاق عمده ارز به مبلغ 6۵ میلیــون یورو با وصف 
سردستگی و از طریق اخذ حواله های ارزی به نرخ دولتی و فروش در 
بازار آزاد، تشکیل و سردســتگی کلاهبرداری شبکه ای از بانک های 
کشور با استفاده از اســناد مجعول جهت ثبت سفارش کالا و جهت 
اخذ حواله ارزی و تحصیل مال از طریق نامشروع به مبلغ 33 میلیارد 
تومان، معاونت در جعل اسناد تجاری و پرفرم های تجاری با در اختیار 
گذاشتن مهر شــرکت های مربوطه و استفاده از مهر شرکت ها جهت 

اخذ حواله ارزی متهم است.« 

2  تخلفات سایر متهمین را دیگر نقل نمی کنیم اما ماجرا تقریبا در 
مورد همه مشابه است. اینجا با مواردی مثل قاچاق ارز، کلاهبرداری، 
تحصیل مال نامشــروع و جعل ســند مواجهیم. فقط ارقام در مورد 
متهمین فرق می کند. مثلا یک نفر حــدود 12 میلیون یورو قاچاق 
کرده و دیگری 1۵ میلیون یورو. یا در کیفرخواست یک نفر 3 میلیارد 
تومان مال نامشــروع کســب کرده و دیگــری ۵00 میلیون تومان. 
اسامی متهمین هم به این ترتیب اســت: حمیدرضا رنود، سید علی 
وزیری، حمیدرضا انصاریان، شهرام فرجی، علیرضا بهزادیان، مسعود 
نوری، محمود رضا سلیمانزاده، محمد قدســی، فریبرز عزت آبادی، 
داوود توســلی، امیر سعیدیان، آرش شــیرآقایی، مصطفی سلیمی و 

فرشاد بارکزایی.  

3  جالب ترین نکته دادگاه دیروز زمانی بود که دادستان از شگرد 

این گروه برای کلاهبرداری های شــان رونمایی کرد. این جملات را 
بخوانید: » آرش شــیرآقایی به معاونت در اخلال در نظام اقتصادی 
کشــور از طریق قاچاق عمده ارز متهم است که لازم به توضیح است 
متهم همراه یکی دو نفر دیگر از متهمان اگر به رســتوران یا کافه ای 
می رفتند و اگر در آنجا کارگر یا گارسونی را می دیدند می گفتند که 
عجب جوان خوش تیپی و چقدر حقوق می گیری که فرد در پاســخ 
برای مثال می گفته 900 هــزار تومان که در ادامــه متهمان از وی 
می خواستند که در شــرکت آن ها کار کند و در ازای آن 2 میلیون و 
۵00 هزار تومان به وی خواهند داد. در ادامه شرکت های صوری را به 
نام وی ثبت و با نام وی دسته چک می گرفتند و سفید امضا می کردند 
و در محضر نیز امضا می گرفتند تا فــرد مورد نظرنتواند اقدامی انجام 

دهد.«

4  این گروه متهمین با هم ارتباطات پیچیده ای داشتند. به طور 
مثال در کیفرخواست آمده: »مصطفی سلیمی  متهم است به پرداخت 
رشوه به مبلغ 3۵0 میلیون ریال به فرشاد بارکزایی مدیر بانک توسعه 
تعاون و خرید سنسور خودرو برای وی به مبلغ 2۵ میلیون ریال« یا در 
جای دیگر آمده است: » فرشاد بارکزایی متهم است به اخذ رشوه که 
دو میلیارد ریال از آقای فرجی دریافت نموده که در ادامه 680 میلیون 
ریال آن را به حســاب کارمند آقای فرجی منتقل کرده یک دستگاه 
خودروی ساندرو نیز از آقای فرجی دریافت نموده و از آقای سلیمانزاده 

3۵0 میلیون ریال دریافت نموده است.« 

5 در ادامه دادگاه قاضی موحد در مورد شــیوه کار این متهمین 
توضیح داد: » متهمان با پیش فاکتور های جعلی در ســامانه جامع 
تجــارت ثبت کالا می کردنــد و متعاقــب آن از بانک هــا ارز و یورو 
می گرفتند و متاسفانه سیستم کنترلی بانک مرکزی هیچ نظارتی بر 
آن نداشته است، آقای حمیدرضا رنود تقریبا از سال 93 در کار مسائل 
بانکی و ارزی بوده اســت و نزدیک به 1۵ میلیون ارز از بانک گرفته 
اســت. اقدامات و فرآیند مجرمانه در این پرونده در دو گروه سازمان 

یافته اســت، یکی از متهمان به نام محمودرضا سلیمانزاده در هر دو 
گروه مجرمانه فعالیت داشــته و با انجام ثبت سفارش صوری بدون 
واردات کالا اقدام به دریافت حواله ارزی نموده اســت لذا بدون آنکه 
قصد واردات کالا داشته باشد اقدام به دریافت ارز دولتی نموده است 
که این ارز ها در بازار آزاد فروش و صرف مصارف شخصی شده است.«

6 دادســتان هم توضیحات قاضی را اینطــور تکمیل کرد :» این 
گروه ها قصد واردات کالا را نداشــتند و اقدام به اغفال و فریب افراد 
و عموم  افراد بی بضاعــت نمودند و با ایجاد شــرکت های صوری و با 
به کارگیری مدیران بی بضاعــت اقدام به اخــذ حواله های دریافتی 
نموده اند و آرش شیرآقایی رابط تشکیل شرکت های صوری بوده است. 
متهمین برای انجام ثبت سفارش در سامانه اقدام به تهیه پیش فاکتور 
جعلی می کردند و فردی به نام علیرضا بهدادیان و ســید علی وزیر و 
حمیدرضا رنود مسئولیت این کار را برعهده گرفته و اقدام به تنظیم 
پیش فاکتور صوری می کنند که در قبال ارز های دریافتی کالایی به 
کشور وارد نمی شود. فرشاد بارکزایی به عنوان مسئول شعبه توسعه 
و تعاون چابهار از متهمان رشوه دریافت نموده است و زمینه را برای 
اقدامات مجرمانه فراهم می کند لذا عمل متهمین در این پرونده یکی 
از مصادیق اخلال در نظام اقتصادی کشور است. یکی از اعمال مجرمانه 
گروه های مجرمانه این اســت با اقدامات متقلبانه خود حواله ارزی را 
اخذ می کنند و با عوامل خود در خارج از کشور تبانی می کنند که ارز ها 
را به حساب آن عوامل حواله کنند و سپس معادل ریالی حواله مذکور 
به حساب سرکرده گروه در ایران واریز می شود.« دادستان ادامه داد: » 
متهم وزیری با سوءاستفاده از مشخصات هویتی مدیرعاملان صوری از 
کارت های بانکی این افراد در جهت اهداف خود بهره برده است مدیران 
بازرگانی این شرکت ها حتی تصاویر کارت بازرگانی خود را ندیده اند. 
حسب اظهارات حسابدار شرکت عمران بهگان راد و در جریان احضار 
این افراد مشخص شد که کلیه امور مالی شرکت می بایست به رویت 
متهم وزیری می رسیده است، نوع تایید متهم وزیری با درج علامت 

سوال برعکس داخل مربع بوده است.« 

ادامه ازصفحه   اول

3  کار اسرائیل است؟ اما دیروز ایرنا به نقل از »منابع 
دیپلمات عربی« که با روزنامه الجمهوریه لبنان سخن 
گفته بودند، نوشت:»تا الآن، شــواهدی متقن وجود 
ندارد که نشان بدهد، چه کســی دو نفتکش را هدف 
گرفته است. از همین روست که باب اتهام زنی سیاسی 
برای بهره برداری و فشار بر طرف مقابل، هنوز باز است. 
همان طور که آمریکا ایران را متهم می کند که پشــت 
حادثه حمله به دو نفتکش است، اسرائیل نیز به دلیل 
امکانات و توانایی هایی که دارد، می تواند در مظان اتهام 
باشد، چرا که از بروز هر جنگی میان آمریکا و ایران، اول 

اسرائیل است که بهره مند می شود ]نه کسی دیگر[.«
4   فرانســه؛ نمی توانــد کار ایران باشــد: همین 
خبرگزاری به نقل از معاون انستیتوی بین المللی روابط 
بین المللی و استراتژیک فرانسه هم ادعای مقام های 
آمریکایی در دست داشتن جمهوری اسلامی ایران در 
حملات اخیر به دو نفتکش در دریای عمان را رد کرد. 
»دیدیه بیلیون« به فرانس اینفو تی وی گفته: مقام های 
ایران می دانند که منطقه و به ویژه ناحیه دریایی آن به 
طور کامل تحت حفاظت قرار دارد و توسط ماهواره ها و 
کشتی های آمریکایی نظارت می شود. بنابراین تعجب 
آور خواهد بود که آنها )مقام هــای ایرانی( خود را در 

معرض این خطر قرار دهند.
5   ســندرز؛ به این بهانه به ایــران حمله نکنید: 
»برنی ســندرز« نامــزد دموکرات هــا در انتخابات 
ریاست جمهوری 2020 آمریکا ضمن انتقاد از واکنش 
مقامات دولت »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
در مقصر جلوه دادن ایران در حادثه دریای عمان گفت 
که این حادثه نباید به عنوان »بهانه ای برای جنگ« با 
ایران مورد اســتفاده قرار گیرد. به گزارش فارس و بنا 
به گزارش شبکه روسی »راشاتودی«، سندرز در یک 

پیام توئیتری در خصوص اتهام زنی واشنگتن به ایران 
نوشــت: »حادثه خلیج عمان نباید به عنوان بهانه ای 

برای جنگ با ایران استفاده شود.«
6  نشنال اینترست؛ معلوم نیست کار ایران باشد: باز 
هم از ایرنا بگوییم که به نقل از نشریه نشنال اینترست 
خبر داده، ارزیابی »مایک پمپئــو« وزیر امور خارجه 
آمریکا در ادعای نقش ایــران در حمله به نفتکش ها 
را »ضعیف« توصیــف کرد و این اظهــارات را نگران 
کننده خواند. این مجله در گزارشــی به قلم »کورت 
میلز« خبرنگار امور خارجه این نشریه آمریکایی گفته: 
در حالی که وزیر امور خارجه آمریکا اساســا ایران را 
مسئول حمله به تانکرها در دریای عمان قلمداد کرده 
اما برخی دیگر از مقامــات، محتاطانه عمل کرده اند. 
نشنال اینترست نوشت هنوز ابهاماتی درباره جزئیات 

این حمله وجود دارد.
7  با این حال جالب اســت بدانید کــه »پاتریک 
شاناهان« سرپرســت وزارت دفاع آمریکا روز جمعه 
گفته در پی حملات به نفتکش هــا در دریای عمان، 
دولت آمریکا به دنبــال ایجاد اجماعــی بین المللی 
است. وی که در جمع خبرنگاران در پنتاگون صحبت 
می کرد، افزود که »جان بولتون« مشــاور امنیت ملی 
آمریکا و »مایک پمپئو« وزیر امور خارجه آمریکا درباره 
این هدف توافق دارند. سرپرست وزارت دفاع آمریکا 
اضافه کرد: زمانی که شما به اوضاع نگاه می کنید، یک 
کشتی نروژی، یک کشتی ژاپنی، پادشاهی عربستان 
ســعودی، امارات متحده عربی و 1۵ درصد از جریان 
نفت جهــان از طریق تنگه  هرمز عبــور می کند. وی 
افزود: بنابراین ما آشــکارا باید طرح هــای احتمالی 
برای شرایطی که اوضاع وخیم تر شود ایجاد کنیم. ما 
همچنین باید حمایت بین المللی خود از این اوضاع را 

گسترش دهیم.

سرگیجه جهانی در آب های عمان
اظهار نظرهای محتاطانه ژاپن ،  امارات و  فرانسه درباره  

ماجرای حمله به نفتکش ها

یک شایعه تایید نشده درباره تحلیلگر احمدی نژادی  
جوانفکر اینکه عبدالرضا داوری مشاور محمود احمدی نژاد بوده را رد کرد!

1  صبح شنبه با یک خبر غافلگیرکننده شروع شد: 
»عبدالرضا داوری خودکشــی کرد« اولین بار یکی از 
کانال های خبری نه چندان شــناخته شــده این ادعا 
را مطرح کرد که در جزئیات آن نوشــته شده بود که 
مشــاور محمود احمدی نژاد داخل خانه ای در خیابان 
کارگر شمالی خودکشی کرده و درگذشته است. خب 
با توجه به حاشیه ژ های اخیری که برای داوری پیش 
آمد و قرینه ســازی ماجرا با اتفاقی که برای نجفی رخ 
داد ماجــرا معنادار به نظر می رســد. اخیرا یک اکانت 
توئیتری منتســب به همســر داوری افشاگری هایی 
درباره زندگی شــخصی او کرده بود. صحت آن ماجرا 
البته هنوز تایید نشــده. خبر خودکشــی دیروز هم 
ساعاتی بعد توسط همان رســانه اولیه اینطور اصلاح 
شد که اقدام به خودکشــی کرده اما پس از انتقال به 
یکی از بیمارستان های تهران نجات پیدا کرده. ساعاتی 
بعد اما این خبر دوم هم توسط یکی از نزدیکان داوری 
تکذیب شد. خبرگزاری ایرنا از قول شخصی به نام بهرام 
مفاخری که از دوســتان نزدیک داوری معرفی شده 
نوشــت: »داوری به دلیل بیمــاری دیابت )قندخون( 
بامداد امروز در بیمارستان بســتری شد و هم اکنون 
به خانه منتقل شده اســت.« ناگفته نماند خبرگزاری 
ایلنا نیز به نقل از مرکز اطلاع رســانی پلیس پایتخت 
هم نوشت: »خبری مبنی بر خودکشی داوری دریافت 
نشده است.« عصر دیروز هم خود عبدالرضا داوری در 
کانال تلگرامی اش با انتشار یک پیام خودکشی اش را 

تکذیب کرد. 

2 .واکنش سایر حلقه نزدیکان محمود احمدی نژاد 
به این شایعه چه بود؟ وب ســایت خبرآنلاین نوشته 
که چهره هایی از جملــه میرتاج الدینی، تمدن، بهمن 
شریف زاده حاضر به اظهارنظر درباره این مسئله نشدند. 
با این حال علی اکبر جوانفکر از مشاوران احمدی نژاد 
از موضع دیگری وارد این ماجرا شــد و اصلا انتســاب 
داوری بــه احمدی نژاد را منکر شــد. خبرگزاری ایرنا 
به نقل از او نوشته: »نسبت ایشان با آقای احمدی نژاد 

چیست؟ اینقدر گفتید داوری مشاور احمدی نژاد است 
که خودشان هم باورشان شــده است! چه زمانی برای 
ایشان حکم مشاور زده اند؟« او در مورد صحت داشتن 
یا نداشتن خبر خودکشی داوری هم افزود: »چرا باید 
خبر داشته باشم؟ من چه نزدیکی با ایشان دارم؟! من 
چه نســبتی با آقای داوری دارم و چرا باید با از ایشان 

اطلاع داشته باشم؟« 

3 عبدالرضا داوری متولد 1352 در تهران اســت. 
او در دولت محمود احمدی نژاد بــه عنوان قائم مقام 
خبرگزاری ایرنا )خبرگزاری رســمی دولت( و بعدتر 
مدتی به عنوان مدیر مسئول روزنامه شهروند )متعلق 
به هلال احمر( فعالیــت می کــرد. او در دولت دهم 
ریاست صندوق بازنشستگی مس کشور و ریاست مرکز 
مطالعات راهبری و آموزش وزارت کشور را هم تجربه 
کرد. در دوران بعد از دولت دهم او به عنوان مشــاور 
رسانه ای محمود احمدی نژاد معرفی می شد که حالا 
این موضوع صحت دارد یا نه را ما اطلاع نداریم. او در 
این سال ها درگیر بعضی مجادلات قضایی هم بوده از 
جمله در سال 93 که اتهاماتی را متوجه حجت الاسلام 
ناطق نوری کرد که باشــکایت ناطق نوری، در نهایت 
داوری به سه سال حبس محکوم شــد. بعد داوری با 
انتشار متنی از ناطق نوری عذرخواهی کرد و حلالیت 
طلبید و بنابراین ناطق نوری از شــکایتش صرف نظر 
کرد. او اما در یک پرونده جداگانه در خرداد 96 به سه 
سال حبس محکوم شد. عمده شهرت عبدالرضا داوری 
البته در سال های اخیر در کسوت یک تحلیلگر سیاسی 
به دست آمد. به خصوص که او از معدود افرادی بود که 
در انتخابات ریاســت جمهوری سال 92 پیروزی تک 
مرحله ای حسن روحانی را پیش بینی کرد. او اخیرا هم 
به تهیه یک برنامه گفت و گو محور اینترنتی به نام اتاق 
شیشــه ای روی آورده بود که قسمت اول آن با حضور 
محمد ســرافراز رئیس پیشین ســازمان صداوسیما 
بازتاب وسیعی در محافل سیاســی و رسانه ای کشور 

داشت. 

دیگر نمی شــود پایان نامه دزدید!  چراکه لایحه مقابله با 
پدیده فروش پایان نامه و مقالات دانشگاهی، چهارشنبه 
گذشته به تصویب هیات دولت رسید. در ماه ها و سال های 
اخیر رسوایی های بســیاری دامن جامعه علمی کشور را 
گرفت. عموم پژوهشگران و اصحاب علم کشور، ضعف قانون 
را موجب پدید آمدن پدیده ســرقت علمی می دانستند. 
به عبارتی تــا پیش از این همه نوع ســرقتی جرم انگاری 
محسوب می شد، به جز ســرقت علمی. خبر تصویب این 
مصوبه آنچنان که باید در کشور دیده نشد تا دیروز که این 
متن منتشر شد: »هرکدام از ما اگر در خیابان های منتهی 
به مراکز دانشگاهی تهران خصوصا طالقانی و انقلاب قدم 
بزنیم، می بینیم که تبلیغات فروش مقاله و پایان نامه تا چه 
اندازه رواج یافته به گونه ای که تقریبا مبدل به یک امری 
عادی شده اســت. امروزه دیگر نصب آگهی های مربوط 
به این معضل از تبلیغات زمینی و دیواری فراتر رفته و در 
ایمیل ها و پیامک ها و حتی در و دیوار دانشگاه ها نیز نمود 
یافته و دارای روند افزایشــی است. متاســفانه این پدیده 
نامیمون مقاله نویســی و تقلب در تهیه آثار علمی فراگیر 
شده و افراد سودجو، آن را تبدیل به کسب و کار غیراخلاقی 
برای خود کرده اند.« این ها بخشی از یادداشت بلندی است 
که روز گذشــته، علی ربیعی، دستیار ارتباطات اجتماعی 
رئیس جمهور و سخنگوی دولت به اشتراک گذاشت. ربیعی 
در ادامه نوشت: »طرح این موضوع در دولت سبب تصویب 
آیین نامه ای شد که بر اســاس آن دانشگاه ها، تمهیداتی 
جدی بــرای مقابله با این پدیده نامبــارک اجرایی کنند. 
از جمله ایــن تمهیدات می توان به تشــکیل کمیته های 
تشخیص اشاره کرد که با بررسی مدارک، اگر به این دریافت 
برسند که مدرکی حاصل از تقلب پایان نامه و فعالیت علمی 
جعلی بوده آن را باطل اعلام کنند. همچنین دانشــگاه ها 
مکلف شدند متن پایان نامه ها را پنج سال پس از تاریخ دفاع 
بر اساس قانون دسترسی آزاد به اطلاعات منتشر کنند.« 
بنابر جزئیات اعلامی سخنگوی دولت، بدین ترتیب برای 
نخستین بار در تاریخ کشور، ســرقت علمی، جرم انگاری 
شده است و با ابطال مدرک با آن برخورد می شود. حال باید 
منتظر بود که بساط فروشندگان پایان نامه و سرقت علمی 
در خیابان انقلاب برچیده شود؛ بساطی که سوژه رسانه های 

پرمخاطبی چون ساینس هم پیش از این شده بود. 
بازار 180 میلیارد تومانی!

حجم این بازار پایان نامه ها چقدر است و چه تعداد موسسه،  
استاد و دانشجو درگیر آنند؟ دکتر حسین سیمایی صراف، 
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت علوم، هفته گذشــته 
در گفت وگو با شبکه خبر به آمارهایی از برخورد با صنف 
پایان نامه فروشان و ســارقان علمی اشــاره کرده بود که 

گزیده ای از صحبت های او را در ادامه می خوانید:
1  مؤسسه متخلف در زمینه خرید و فروش پایان نامه به 
دستور بازپرس شناسایی و در یک عملیات غافلگیرکننده، 

هر 2۵ مؤسسه به صورت همزمان پلمب شدند.
2  خوشبختانه بنابر دستور مقامات قضایی توانستیم 
تمام اسناد و مدارک مؤسســات متخلف و توقیف شده را 
تحویل بگیریم. تاکنون اطلاعات بیش از یک هزار قرارداد 
فی مابین عرضه کننده و مصرف کننده را استخراج کرده ایم 
و پیش بینی می کنیم تا اتمام کار بتوانیم اطلاعات 20 هزار 

قرارداد را استخراج کنیم.
3  اگر 20 هزار قرارداد داشته باشیم یعنی حداقل 40 
هزار نفر در این پروسه فساد نقش دارند چراکه در هر قرارداد 
یک نفر پایان نامه را تهیه می کند، یک نفر پایان نامه را ارائه 
و دفاع می کند و یک مؤسسه و تعدادی کارمند که سرویس 

ارائه می کنند.
4   2۵ مؤسسه پلمب شده درواقع 2۵ شخص حقوقی 
هستند ولی تمام قراردادها با اشخاص حقیقی بسته شده 

است؛ شامل یک رئیس مؤسســه، فردی که تعهد نموده 
پایان نامه را تدوین نماید و یک دانشجو نیز داوطلب این امر 

بوده و هزینه ای پرداخت کرده است.
5  نرخ فروش پایان نامه در ایــن قراردادها به صورت 
متغیر از 3 تا 1۵ میلیون تومان تعیین شده و بسیار جالب 
و باعث تأســف آن اســت که در برخی موارد صفر تا صد 
پایان نامه کپی برداری شده است؛ حتی برخی مؤسسات 
متعهد شــده اند که پاورپوینت ارائه پایان نامه را نیز تهیه 
و در اختیار دانشــجو قرار دهند و اشــکالات جلسه دفاع 
را نیز برطرف کنند. به عبارتی احتمالًا یکی از اشــخاص 
آن مؤسسه در جلســه دفاع حضور پیدا می کرده و پس از 
شنیدن اشکالات به جای دانشجو نسبت به رفع نواقص و 

تکمیل مجدد پروژه اقدام می کرده است.
6  ما منتظر کارشناس رســمی دادگستری بودیم که 
باید از سوی بازپرس معرفی می شد، کارشناسان ما برای 
انجام کار مســتقر شــده اند، از این رو احتمالًا تا یک ماه 
آینده می توانیم اطلاعــات اولیه تمام ایــن قراردادها را 
استخراج کنیم. اسامی تهیه کنندگان، مؤسسات، موسسین 
موسسه ها، هیات مدیره و استفاده کنندگان پایان نامه ها 

موجود است.
7   متأسفانه تعداد عرضه کنندگان پایان نامه بسیار 
زیاد است؛ شما کافی است خیابان انقلاب را قدم بزنید 
و ببینید چقــدر تبلیغات، تراکت و واحد ایجاد شــده 
که دارند این ســرویس را می دهند. لــذا با پلیس این 
هماهنگی را داریم تا برخوردی که با این 2۵ مؤسســه 
انجام شد برای بقیه مؤسسات متخلف نیز پیگیری شود. 
به عبارتی این یک فاز عملیاتی بود و حتما در روزهای 
آینده تعداد دیگری مؤسسات متخلف را توقیف و پلمب 

خواهیم کرد.
8  در این راستا کاری موازی را آغاز کرده ایم؛ بخشی از 
برخورد برعهده قوه قضائیه و بخشی دیگر نیز با وزارت علوم 
است، یعنی اطلاعات استخراج شده درباره پایان نامه های 
جعلی دانشجویان را به کمیته انضباطی می بریم تا مدرک 
فرد باطل و مطابق قانون برای فرد متخلف محرومیت پنج 
ســاله از ادامه تحصیل یا اخراج دائم درنظر گرفته شود، 
این ها اموری است که از سوی وزارت علوم در دانشگاه های 

کشور انجام خواهد شد.
9  هم اکنون در هیات تخلفات وزارت علوم، پرونده های 
تقلب علمی موجود است، ولی قانون اجازه نمی دهد اسامی 
افرادی که در پروژه فســاد پایان نامه های جعلی دســت 
داشته اند منتشــر و اعلام کنیم؛ مطابق قانون می توانیم 
مجازات انفصال، اخراج و سلب امتیازات مادی و معنوی را 

انجام دهیم ولی حق انتشار اسامی را نداریم. 
10  دانشجوی متخلف محروم از تحصیل است و مدرک 
تحصیلی اش باطل می شود، ترفیع و دستمزد استاد متخلف 
که به واســطه پایان نامه جعلی به دست آمده است سلب 
می شــود، عرضه کننده متخلف پلمب و اموالش مصادره 
خواهد شد، اشخاص حقیقی متخلف روانه زندان خواهند 

شد و سایت های متخلف نیز تعطیل خواهند شد. 
با این آمار اگر نرخ میانگین پایان نامه ها را 9 میلیون تومان 
و تعداد قراردادهای حال حاضــر را 20 هزار بدانیم با بازار 
180 میلیارد تومانی مواجهیم. ســخنگوی دولت هم در 
پایان پست اینســتاگرامی خود نوشــت: »این آیین نامه 
می تواند خواست گسترده اساتید فرهیخته و زحمت کش 
دانشــگاهی را برآورده نموده و به نزاهت و اخلاقی کردن 
بیشــتر فعالیت های علمی منجر شــود. به نظر می  رسد 
ضروری اســت که هیات های ممیزه دانشگاه های کشور 
سختگیری بیشــتری در خصوص پذیرش پایان نامه ها و 
مقاله های دانشگاهی برای ارتقا اعمال کنند تا ان شاءالله در 

آینده شاهد این پدیده نامیمون نباشیم.«

پاتکبهلشکر40هزارنفریسارقانعلم
تصویب لایحه جدید مقابله با پدیده فروش پایان نامه و مقالات دانشگاهی،  

بازار 180 میلیارد تومانی پایان نامه  فروشی را نابود می کند؟
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زياداست.

 9ســال از اجراي قانون هدفمندي یارانه ها مي گذرد و 
دولت همچنان بدون غربالگري یا هدف گذاري به منظور 
توزیع بهينه یارانه هاي نقدي بين اقشــار کم درآمد، این 
مبلغ را هرماه به طور یکســان ميان تمام افرادي که در 
ليســت ســازمان هدف مندي یارانه ها وجود داشتند، 
توزیع مي کند. هر ماه بيــش از 7۵ميليون ایراني یعني 
بالغ بر 9۰درصد جمعيت کشــور یارانــه نقدي ۴۵هزار 
و ۵۰۰تومانــي دریافت مي کنند. به گزارش ایســنا این 
پول در ماه به ۴2هزارميليارد تومان و درمجموع تا الان 
به 3۵۰هزار ميليارد تومان رســيده است و در شرایطي 
که کارشناســان راهکارهاي مختلفي پيشنهاد کرده اند، 
دولت  هيچکدام از آنها را نپذیرفتــه و اعتقاد دارد امکان 
غربالگــري یارانه بگيران به طور صحيــح وجود ندارد اما 
به نظر مي رسد آنها هميشه رویاي راه اندازي سامانه اي را 
مي بينند که با تجميع پایگاه هاي اطلاعاتي مختلف بتواند 
در شناسایي خانوارهاي پردرآمد و حذف آنها از فهرست 

دریافت کنندگان یارانه نقدي کمک کند.
سازمان برنامه و بودجه هم روي این مسئله تاکيد مي کند 
و اعتقاد دارد، مثل بســياري از کشورها که مسير توسعه 
را به کمک اصلاحات ساختاري پشــت سر گذاشته اند، 
دولت باید علاوه بر تغيير مســير نظــام ماليات گيري با 
کمک تجميــع پایگاه هاي اطلاعاتــي مختلف موجود و 
نيز ایجاد پایگاه هاي اطلاعاتي جدید به سمت ماليات بر 
درآمد خانوار حرکت کند تا درمجموع بانک هاي اطلاعاتي 
جامعي زیر نظر ســاختار دولت الکترونيک تشــکيل و 

براساس آن شــاخص هایي از درآمد خانوار تهيه شود. به 
این ترتيب دولت هم مي تواند از این اطلاعات براي حذف 
یارانه خانوارهاي پردرآمد و رســاندن آن به خانوارهاي 

کم درآمد استفاده کند.
با این حال در عمل و در تمــام دوران پرداخت یارانه هاي 
نقدي، هربار که دولت براساس قانون اقدام به زیرگيري 
کرد هرگز معيار مشــخصي براي حذف یارانه ها نداشت. 
همچنين در سال هاي اخير هرگونه تلاش براي دریافت 
اطلاعات مربوط به درآمد هــاي خانواده با اعتراض مردم 
که عموما یارانه بگير هســتند، روبه رو شــده است. آنها 
معمولا در مقابل درخواست ارائه اطلاعات خود ازجمله 
در رابطه با اشتغال، خودرو، معاملات و دارایي هاي فردي 
موضع مي گيرنــد و در نتيجه دولت نتوانســته به آنچه 
مي خواهد برسد. مشــابه این اتفاق دو ســال پيش رقم 
خورد و دولت در  حالي  که چهار ميليون نفر را از فهرست 
دریافــت یارانه ها حذف کــرد بود، در نهایت با شــدت 
گرفتن اعتراض ها مجبور شــد 9۰۰هزار نفر را بار دیگر 
به فهرســت دریافت کنندگان یارانه برگردند. با توجه به 
آنچه همين حالا اتفاق مي افتد، باید به این نکته اعتراف 
کرد که به نظر نمي رسد با وجود تکاليف چندساله قانون 
بودجه براي حذف یارانه بگيران پردرآمد از بين جمعيت 
یارانه بگير)که اکنون به 78ميليون نفر در هر ماه مي رسد(، 
رسيدن به یک سازوکار اجرایي امکان پذیر باشد و رویاي 
دولت براي داشتن پایگاه هاي اطلاعاتي در حد پيشنهاد 

باقي مي ماند. 

   اقتصاد به زبان ساده

چرا نبايد نگران خروج از فهرست يارانه بگيران باشيم

انتظار می رود اپل دوشــنبه همين هفتــه از تغييرات 
iOS 13 رونمایی کند و آنچه تيم کوک و تيمش ارائه 
می دهند قطعا روی آیفون های بعــدی وجود خواهد 
داشــت. اگرچه اطلاعاتی درباره نام آیفون های جدید 
در دست نيست. شــاید در ابتدا تصور کنيد که کسی 
به نام یا رنگ تلفن های همــراه اهميت نمی دهد و این 
اطلاعات آخرین مواردی هستند که افراد به آن ها توجه 
می کنند. اما جالب است بدانيد که نام تلفن های همراه 
هوشمند درواقع دربرگيرنده اطلاعات زیادی در رابطه 
باقابليت های آنها است و درواقع ویترینی برای متقاعد 
کردن مشتریان برای خرید آن دستگاه ها به حساب  در 
مورد اپل، آینده خط توليد iPhone X از اهميت بسيار 
بالایی برخوردار اســت زیرا نمایان کننده عصر جدید 
آیفون ها است. iPhone X اولين نسخه  از این خانواده 
بود که کليدهــای فيزیکی را حذف کرده و به ســمت 
قابليت های تمام صفحه نمایشی حرکت کرد. علاوه بر 
این قابليت هایی نظير فناوری تشــخيص چهره امن را 
برای کاربر به ارمغان آورد که بســياری از دستگاه های 
اندرویدی هنوز موفق به رقابت با آن نشده اند. همچنين 
نام این تلفن همراه با برچســب قيمت هــزار دلاری 

همراه بود.  
سؤالی که در اینجا مطرح می شود این است که آیا اپل 
واقعا نســل جدید تلفن های همراه خود را آیفون 11 
می نامد یا همچنان به  ضميمــه X پایبند خواهد ماند 
و از نام هایی مانند آیفون X2 و X2S اســتفاده خواهد 

کرد؟ مشکل اصلی اینجاست که نام آیفون »X« هنوز 
هم برای بســياری از افراد گمراه کننده است و کمپانی 
اپل آن را آیفون 1۰ می خواند اما بســياری آن را با نام 

ایکس می شناسند.
احتمال دیگــری وجود دارد که اپل آیفون های ســال 
جــاری را iPhone X مــدل 2۰2۰  نامگذاری کند. 
این کمپانی ســابقه انجام ایــن کار را در مورد آیپدها 
و مک بوک ها دارد و اگرچه برنامه آنها برای بســياری 
خوشایند نبود اما با مرور بازار متوجه می شویم چنين 
استراتژی این روزها از طرف شرکت ها پذیرفته شده و 

برای کاربران هم جا افتاده است. 
علاوه بر این می توان حــدس زد که اپل به صورت کلی 
نام های قبلی را منقضی کرده و از گروه اســمی جدید 
برای خط توليد تلفن های همراه هوشمند سال جاری 
ميلادی خود اســتفاده کند. گر اپــل وا بدهد و آیفون 
جدید را با نام 1۰ معرفی کند آنهایی که در دو، سه سال 
گذشته نسبت به کاربرد آیفون ایکس موضع داشتند و 
با مدد گرفتن از اطلاعاتشان درباره زبان یونانی، بقيه را 
مسخره می کردند به شــدت خجالت زده خواهند شد. 
همين ميزان شــرمندگی نصيب گــوره مقابل خواهد 
شــد اگر آیفون جدید با نام آیفون 11 عرضه شود. اگر 
چه به هر حال با توجه به قيمت 17،18ميليون تومانی 
آیفون های جدید در بازار ایران بهتر است همه مان با هم 
دست به یکی کنيم و آیفون جدید را با نام آیفون هوی 

صدا بزنيم.

   دیجیتال

مشکل بزرگ اپل با نامگذاری گوشی جديد؛ آيفون هوی!

شاخصبورسرشدکرد
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کلبازاربهبيشاز886هزارميلياردتومانبرسد.ديروز

نمادهایهمراه،وبملت،رمپنا،اخابر،ومعادن،واميددرتقويت
شاخصبورساثرگذاربودندونمادفخوزبيشتريناثرکاهشی

رارویشاخصبورسداشتهاست.نمادهایپربينندههمبه
شرکتهایگروهبانک،خودرويی،شرکتهایفلزاتاساسی

وماشينسازیاختصاصداشت.
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تلفنهمراهنشانمیدهد،59.29درصدمتعلقبهشرکت
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نسبتبهجمعيتايراناست.

   منتظر بخشنامه بيمه مرکزی باشيد
انتشار خبر باطل شدن فرمول بيمه مرکزی برای 
نسبت بندی خسارت واردشــده به ماشين های 
لوکس همه ما را درگير یــک فضای مبهم کرده. 
صاحبان ماشــين لوکس نمی دانند، اگر امروز و 
فردا یک راننده حواس پرت بــا آنها تصادف کند 
و خسارت چندميليونی به ماشــينش وارد کند، 
آیا بيمه شــخص ثالث راننده مقصر، خســارت 
را تمــام و کمال پرداخت می کند یــا همچنان با 
نســبت بندی های دســتورالعمل قبلی از زیر بار 
پرداخت خســارت فرار می کند؟ پرویز فرج تبار، 
کارشناس رسمی دادگستری در امور بيمه که به 
عنوان مدعی العموم خواستار تغيير این رویه شده 
و رای دیوان عدالت را گرفتــه، می گوید در حال 
حاضر دستورالعمل بيمه مرکزی برای نسبت بندی 
خسارت باطل شده و اگر همين امروز یک ماشين 

لوکس در تصادف خســارت ببيند، مشمول رای 
دیوان عدالت اداری خواهد شد. حتی اگر شرکت 
بيمه بر اســاس همان رویه پيشين تنها بخشی از 
خســارت را پرداخت کند، راننده خسارت دیده 
می تواند با طی کردن مراحل قانونی حق خود را 
از بيمه شــخص ثالث راننده مقصر دریافت کند. 
فرج تبار می گوید، همين یکــی دو روز آینده قرار 
است بيمه مرکزی در جلسه با شرکت های بيمه، 
رای دیوان عدالت اداری را در قالب یک بخشنامه 
اجرایی کند. او می گوید بــرای اطلاع از جزئيات 
نحوه اجرایی شدن رای دیوان عدالت اداری، باید 
یکی دو روز دیگــر صبر کنيم تا بخشــنامه بيمه 

مرکزی منتشر شود.

   يک نمونه ساده، صرفا برای درک بهتر
فرض کنيد شما یک ماشين لوکس 36۰ميليون 

تومانی دارید و در خيابان راه مســتقيم خودتان 
را می رویــد. ناگهــان از یــک خيابــان فرعی 
یک ماشــين پژو با نهایت ســرعت جلوی شما 
می پيچد و می کوبد به گلگير ســمت شاگرد. بعد 
از کروکی و اظهار نظر پليــس، راننده پژو مقصر 
شناخته می شــود و باید خســارت واردشده به 
ماشين 36۰ميليون تومانی شما را پرداخت کند. 
دستورالعمل بيمه مرکزی که حالا توسط دیوان 
عدالت اداری به چالش کشــيده شده، می گوید 
بيمه شخص ثالث ماشــين پژو ملزم به پرداخت 
تنها نصف خسارت واردشــده به ماشين لوکس 
شماســت. چراکه حداکثر ارزش یک ماشــين 
متعارف 18۰ميليون تومان اســت و ماشين شما 
دوبرابر ایــن مبلغ قيمت دارد. کارشــناس بيمه 
خسارت واردشده به ماشين شما را هشت ميليون 
تومان برآورد می کند، اما بيمه شخص ثالث ماشين 

پژو تنها چهارميليون تومان آن را به شما پرداخت 
می کند، با اینکه سقف تعهدات این بيمه 9ميليون 
تومان اســت. به عبارتی با فرمــول بيمه مرکزی 
باید چهارميليون باقــی مانده را خودتان از جيب 
خودتان متقبل شوید. البته اگر بيمه بدنه داشته 
باشيد، می توانيد این پنج ميليون تومان باقی مانده 
را از شــرکت بيمه بدنه دریافت کنيد. فرج تبار، 
کارشناس دادگستری در امور بيمه می گوید، حالا 
با باطل شدن فرمول بيمه مرکزی، شرکت بيمه 
شخص ثالث موظف است کل خسارت واردشده تا 
سقف تعهداتش را به ماشين لوکس پرداخت کند. 
برای مثال در چنين موردی کــه مطرح کردیم، 
بيمه شخص ثالث باید هشــت ميليون را تمام و 
کمال به راننده خســارت دیده پرداخت کند. این 
نکته مثبت ماجراســت، اما همه چيز به همينجا 

ختم نمی شود...

   چطور فرمول باطل شــده بيمه مرکزی به 
کمک دوستم آمد

یکی از دوستان من سال گذشته هنگام رانندگی 
در خيابان یک لحظه حواسش به گوشی موبایل 
پرت شــد و با یک ماشــين لوکس تصادف کرد. 
ماشين لوکس آن زمان حدود ۵۰۰ميليون تومان 
قيمت داشت. بعد از اینکه مشخص شد دوست من 
در این تصادف مقصر اســت، پای کارشناس های 
بيمه به این قضيه باز شد. خسارتی که دوستم به 
خاطر یک حواس پرتی کوتاه مدت به آن ماشين 
لوکس وارد کرد، رقمی حدود ۴۰ميليون تومان 
بود! کارشناس بيمه شخص ثالث ماشين دوستم، 
با بررســی جزئيات این تصادف، به فرمول بيمه 
مرکزی اســتناد کرد و نشــان داد دوست مقصر 
من باید تنها 13ميليون تومان به راننده ماشــين 
لوکس خسارت پرداخت کند. چراکه اگر ارزش آن 

ماشــين لوکس را با مبلغ دیه نسبت بندی کنيم، 
مســئوليت بيمه شــخص ثالث دوست من برای 
پرداخت خسارت، یک سوم خســارت واردشده 
به چنين ماشين گران قيمتی است. بيمه شخص 
ثالث دوســت من تنها تا 1۰ميليون تومان برای 
پرداخت خســارت های اینچنينی پوشش داشت 
و این موضوع باعث شد دوستم سه ميليون تومان 
باقی مانده را از جيب خودش به راننده ماشــين 

لوکس پرداخت کند. 
تا اینجای کار همه چيز به خوبی پيش می رود. به 
خصوص که راننده ماشــين لوکس از قبل به فکر 
روز مبادا بوده و ماشين ۵۰۰ميليونی خود را بيمه 
بدنه کرده بــود. با این کار راننده خســارت دیده 
توانست بعد از دریافت 1۰ميليون از بيمه شخص 
ثالث و ســه ميليون از دوســت من، 27ميليون 
تومان خســارت باقی مانده را از بيمه بدنه خود 

دریافت کند. 
حالتی را در نظر بگيرید که ماشــين لوکس بيمه 
بدنه نداشته باشد. خدا نصيب گرگ بيابان نکند! 
در چنين حالتی محال است راننده ماشين لوکس 
به محاســبه خســارت با چنين فرمولی رضایت 
دهد. تکليف 27ميليون تومــان باقی مانده چه 
می شــود؟ فرج تبار، کارشــناس دادگستری در 
امور بيمه می گوید، در حــال حاضر تعداد زیادی 
شــکایت از طرف راننده های ماشين های لوکس 
سر از دادگاه درمی آورد که مشابه چنين وضعيتی 
را دارند. ۴۰ميليون تومان به ماشينشان خسارت 
وارد شده، اما کارشناس های بيمه خسارت را تنها 
13ميليون تومان در نظــر گرفته اند. برای همين 
است که فرج تبار به عنوان مدعی العموم برای باطل 
شدن فرمول بيمه مرکزی ســراغ دیوان عدالت 

اداری رفته است.

   آن روی سکه رای ديوان عدالت اداری
بيایيد فرض کنيم دوســت من بعــد از اجرایی 
شدن رای دیوان عدالت اداری باطل شدن فرمول 
تعيين خسارت به ماشــين های لوکس، مرتکب 
آن اشتباه شده و خســارت ۴۰ميليون تومانی به 
یک ماشــين مدل بالا وارد کرده است. در چنين 
حالتی دیگر فرمول باطل شــده به کمک دوستم 
نخواهد آمد و ميزان این خسارت را به 13ميليون 
تومان کاهش نخواهد داد. در چنين حالتی فرقی 
نمی کند ماشين لوکس خسارت دیده بيمه بدنه 
داشته باشــد یا نه، در هر دو صورت دوست من 
ملزم به پرداخت کل خسارت ۴۰ميليون تومانی 
به ماشين لوکس اســت. اگر ماشين لوکس بيمه 
بدنه نداشته باشد، کارمان زار است. چرا که هر طور 
شــده باید رضایت راننده خسارت دیده را كسب 

کنيم، وگرنه ممکن اســت دادگاه برای دریافت 
این خسارت، ماشين دوســتم را توقيف کند. اگر 
ماشين لوکس بيمه بدنه داشته باشد، شرایط زیاد 
فرقی نمی کند. به هر صورت دوست من در قبال 
خسارتی که به ماشين لوکس وارد کرده، مسئول 
است. با این تفاوت که حالا طرف حساب شرکت 
بيمه است و حالا چانه زنی برای قسط بندی کردن 
خسارت وارد شــده، راحت تر اســت. باهمه این 
تفاســير این رای دیوان عدالــت اداری می تواند 
چنين ضررهای بزرگی به راننده های حواس  پرت 
بزند. به خصوص که رقم خســارت ممکن است 
در حد ۴۰ميليون تومان نباشــد. قانون برای این 
خسارت سقفی معادل نصف دیه مرد مسلمان در 
ماه حرام در نظر گرفته کــه 18۰ميليون تومان 
اســت. به عبارتی اگر یک راننــده حواس پرت تا 
18۰ميليون تومان به یک ماشــين خسارت وارد 
کند، باید کل 18۰ميليون تومان را بپردازد. حالا 
یا از جيب خودش، یا با اســتفاده از پوشش بيمه 

شخص ثالث.

   چشم همه ما به بخشنامه بيمه مرکزی
نظر فرج تبار، کارشناس رســمی دادگستری در 
امور بيمه را پرسيدم. کل ماجرای دوستم را برایش 
تعریف کردم و او این نکته منفی را در مورد تغيير 
جدید دســتورالعمل بيمه مرکزی پذیرفت. او در 
این باره می گوید، رای دیوان عدالت اداری در مورد 
دستورالعمل شرکت های بيمه است. این رای برای 
جلوگيری از فرار شــرکت های بيمه از پرداخت 
خسارت به ماشــين های لوکس اســت و آنها را 
مسئول پرداخت کل خســارت واردشده تا سقف 

پوشش بيمه شخص ثالث می داند.
ممکن است رای دیوان عدالت اداری شامل حال 
مردم هم بشود. طوری که راننده های حواس پرت 
ملزم بــه پرداخت کل خســارت واردشــده به 
ماشين های لوکس شوند. در چنين حالتی این رای 
دیوان عدالت اداری نه تنها به نفع راننده  ها نيست، 
بلکه ممکن است مســئوليت آنها برای پرداخت 
خسارت به ماشين های لوکس را تا 18۰ميليون 
تومان بــالا ببرد! فرج تبار می گویــد، باید منتظر 
بخشــنامه بيمه مرکزی باشــيم تا ببينيم بيمه 
مرکزی سقف مسئوليت راننده را هم بالا می برد 
یا نه؟ اگر این اتفاق بيفتد باید هرچه زودتر سراغ 
بالابردن سقف پوشش بيمه شخص ثالث برویم. 
چراکه یک تصادف جزیی با ماشين لوکس ممکن 
اســت بالای 9ميليون تومان به این ماشين های 
نازک نارنجی خســارت وارد کند و مجبور شویم 
مازاد خسارت واردشده نسبت به پوشش 9ميليون 
تومانی بيمه شــخص ثالث اجبــاری را از جيب 

خودمان بپردازیم. 

ماشین های لوکس! 
لطفا طرف ما نیایید

بررسی ابعاد پیدا و پنهان قانون  بیمه درباره پرداخت 
خسارت تصادف به خودروهای گرانقیمت

احمدرضا نجفــی |  يکی،دو روز آينده بــرای راننده هايی که دســت فرمان خوبی ندارند، 
سرنوشت ساز است. قرار است در همين مدت تکليف رای ديوان عدالت اداری درباره ابطال 
فرمول تعيين خسارت ماشين  های لوکس مشخص شود. اگر يادتان باشد سه شنبه هفته پيش 
بود که هفت صبح در تيتر اول روزنامه با عنوان »کارت ســبز برای ماشين های لوکس« سراغ 
رای ديوان عدالت اداری رفت. قضيه در مورد تغيير رويه تعيين خســارت ماشين های لوکس 
است که می گويند با اجرايی شدن آن ديگر شــرکت های بيمه نمی توانند از زير بار پرداخت 
بخشی از خسارت واردشده به ماشين های لوکس فرار کنند. قانونی که در نگاه اول تماما به نفع 
مردم و راننده هايی است که موقع نزديک شدن به ماشين های لوکس حواسشان را خوب جمع 
نمی کنند. ماجرا می تواند ابعاد ديگری هم داشته باشد. در گفت وگو با پرويز فرج تبار، کارشناس 
دادگستری در امور بيمه سراغ ابعاد جديد اين تغيير رويه رفته ايم که ممکن است خيلی به نفع 
راننده های حواس پرت نباشد. هرچند بايد منتظر بخشنامه بيمه مرکزی در اين مورد باشيم 
تا همه نقاط مبهم قضيه به طور کامل روشن شود. در اين گزارش با بررسی دو داستان متفاوت 
از تصادف با ماشين های لوکس، کل تغييراتی را که ممکن است به زودی در دستورالعمل بيمه 

مرکزی اعمال شود، بررسی کرده ايم.

ما
لزا
وا
ت
هاس

ود
رب
شه
ح
سط

ف
ختل

دم
خري

كز
مرا
از

بح
ص
ت
هف
ان
گار

برن
يخ

رس
بر
صل

حا
وق

يف
تها

قيم


ت.(
اس
ان
توم
به
ها
ت
قيم

ت.)
يس
قن
فو
اي

ده
برن

اي
يه

دگ
اين
ينم

سو
از

ده
مش

علا
تا

قيم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

123هزار و 50تومان

106هزار و 700تومان

125هزار و 850تومان

62هزار

113هزار و 650تومان

117هزار و 800تومان

80هزار

131هزار و 115تومان

166هزار و 50تومان

95هزار و 850تومان

حداکثر قيمت جديد بليت  قطارهای مسافربری

تهران- مشهد

تهران- مشهد

تهران- مشهد

تهران- مشهد

تهران- اهواز

تهران- اهواز

تهران- اهواز

تهران- شيراز

تهران- شيراز

تهران- شيراز

چهار ستاره سبز

سه ستاره چهار تخته

چهار ستاره چهار تخته

سه ستاره اتوبوسی

چهار ستاره چهار تخته

سه  ستاره چهار تخته

سه ستاره شش تخته

سه ستاره چهار تخته

چهار ستاره چهار تخته

سه ستاره چهار تخته

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قيمت ماشين لباسشويی با ظرفيت ديگ هشت کيلويی

اسنوا

زيرووات

زيرووات

هاير

هاير

بوش

سامسونگ

مايديا

پاکشوما

کرال

SWD-Octa C

OZ-1282

OZ-1189

HW80-14636

HW80-BD16266

WVG30460IR

Q1255

WI-14812

WH-83437

TWF 48403

هفت ميليون و 300هزار

شش ميليون و 700هزار

هفت ميليون و 400هزار

شش ميليون و 700هزار

هفت ميليون و 300هزار

9ميليون و 900هزار

هفت ميليون و 800هزار

شش ميليون و 900هزار

شش ميليون و 700هزار

شش ميليون و 700هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 13هزار و 600

15هزار و 280

17هزار و 120

سه هزار و 700

دو هزار و 305

چهار ميليون و 700هزار

چهار ميليون و 570هزار

دو ميليون و 550هزار

يک ميليون و 700هزار

432هزار و 151

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

يورو

پوند

درهم امارات

لير ترکيه

تمام سکه جديد

تمام سکه قديم

نيم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18عيار

خريد 13هزار و 500

15هزار و 130

16هزار و 920

سه هزار و 680

دو هزار و 285

چهار ميليون و 600هزار

چهار ميليون و 420هزار

دو ميليون و 450هزار

يک ميليون و 600هزار

---

  بانک

اجاره ضامن کارمند برای دريافت وام بانکی
گزارشی درباره رواج شیوه جدیدی از کسب وکار که به نظر 

غیرقانونی می آید
هنگامی که مشــتریان بانک ها برای دریافت وام به بانک 
مراجعه می کنند اگــر بتوانند از هفت خوان رســتم برای 
مشمول وام شــدن بگذرند نوبت به مرحله ای می رسد که 
بانک ليســت مدارکی را جهت ارائه برای اخذ وام به دست 
فرد متقاضی می دهد و برای وی ضرب الاجلی را برای ارائه 
کليه مدارک مورد نياز به بانک تعيين می کند. تنها بندی 
که در ليست ارائه شــده از ســوی بانک برای دریافت وام 
موجب نگرانی فرد وام گيرنده می شــود بند معرفی ضامن 
دولتی به بانک اســت. نگرانی جوانان و اقشار کم درآمد از 
این بند بابت این است که پيدا کردن ضامن کارمند جهت 
معرفی به بانک کار هر کســی نيست و به قول معروف پيدا 
کردن ضامن دولتی پله آخر برای دریافت وام است که اگر 

متقاضی بتواند ضامن کارمند را به بانک معرفی کند گام بلند 
و مهمی را در راستای اخذ وام از بانک برداشته است. اگرچه 
افرادی در بين دوستان، آشنایان و اقوام خود ضامن کارمند 
ســراغ دارند و می توانند جهت دریافت وام به بانک معرفی 
کنند اما خيل عظيمــی از متقاضيان در پيدا کردن ضامن 
و معرفی آن به بانک با مشــکل مواجه می شوند و به همين 
علت به دنبال راهی می گردند تا هر طور شده ضامن کارمند 
را برای دریافت وام به بانک معرفی کنند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران یکی از ساده ترین راه ها و در دسترس ترین آن ها 
رجوع به اینترنت و فضای مجازی اســت تا افراد متقاضی 
وام بتوانند با جســت وجو کلمه »نياز به ضامن« در آن فرد 
موردنظر خود را جهت معرفی برای دریافت وام پيدا کنند. 

هنگامی که در گوگل کلمه نياز به ضامن را تایپ می کنيد با 
انبوهی از آگهی ها و شماره تماس ها مواجه می شوید که در 

لحظه اول باعث خوشحالی فرد وام گيرنده می شود.
پول می گيرم، ضامن می شوم

برای آگاهی از چگونگــی اقدام این افراد و شــرکت ها در 
راســتای تامين ضامن بــرای دریافت وام بــا فرض اینکه 
می خواهيم 1۰۰ميليون تومان جهت خرید مسکن از یکی 
از شعب بانک وام بگيریم با شــماره ای که در آگهی عنوان 
کرده بود تماس گرفتيم. فرد پاسخ دهنده خود را بنيامين 

معرفی کرد.
- سلام جهت آگهی معرفی ضامن تماس گرفتم، می خواهم 
1۰۰ ميليــون تومان وام مســکن دریافت کنــم و نياز به 

ضامن دارم.
- سلام مشکلی نيست ما به شــما ضامن معرفی می کنيم، 

بانک از شما خواسته چند ضامن معرفی کنيد؟
-  بانک از من خواسته که دو نفر ضامن دولتی معرفی کنم، 

هزینه هر نفر ضامن چقدر است؟

* ما بر اساس 1۰۰ميليون وامی که شما می خواهيد دریافت 
کنيد دو ضامن کارمند دولتی به شما معرفی می کنيم و به 
ازای هر نفر ضامن مبلغ سه ميليون تومان کارمزد دریافت 

می کنيم.
- معرفی ضامن به چه شــکلی انجام می شود، نياز است به 

دفتر شما مراجعه کنم؟
- خير نياز نيســت، چون ما دفتر مشــخصی نداریم، شما 
روزی که نياز به معرفی ضامن داشــتيد به من اعلام کنيد 
ضامن با شما در شعبه بانک موردنظر قرار می گذارد و باهم 
به داخل شعبه می روید و ضامن ها مدارک و اسناد مربوطه 
را ارائه می کنند و پس از اســتعلام زمانی که بانک معرفی 
نامه شــما را صادر کرد در همان جا هزینه ضامن ها از شما 

گرفته می شود.
- اگر مشکلی از بابت پرداخت اقساط وام به وجود آید و من 
نتوانم چند قســط را پرداخت بابت ضمانت پرداخت باید 

سفته به ضامن تحویل دهم؟
- رویه ما این اســت که تا مبلغ 2۰ميليون تومان از شــما 

سفته بگيریم.
- مشکل قانونی پيش نمی آید؟

- خير همه مراحل به صورت قانونی است و تمام مکاتبات و 
نامه نگاری ها به صورت رسمی انجام می شود.

شرايط معرفی ضامن و بقيه دردسرها
در تماس با شماره ای که خودشان را با عنوان دفتر حقوقی 
انواع ضمانت نامه معرفی کرده اند با صدای ضبط شده روی 
تلفن گویا مواجه می شــویم. آنها ادعــا دارند ضامن هایی 
که معرفی می  کنند کارمند های بازنشســته یک کارخانه 
قطعه سازی خودرو هستند و ميزان حقوق شان دو ميليون 
و ۵۰۰هزار  تا سه ميليون تومان در ماه است. پس از معرفی 
ضامن و انجام کلی مراحل اداری شما کارمزد و حق الزحمه 

هر نفر به صورت توافقی فی مابين تعيين و اخذ می شود.
در تماس با شماره ای دیگر عنوان شد معرفی ضامن کارمند 
برای دریافت وام مســکن به هر تعداد که نياز باشد، قابل 
انجام اســت. یکی دیگر ادعا داشــت ارتباطات نزدیکی با 
بيشتر شعب بانکی دارد و اگر از بابت ارائه مدارک در شعبه 

موردنظر نيز مشــکلی به وجود آمد با پرداخت هزینه  آن 
مشکلات را هم حل می  کند.

رویه کار ساده اســت؛ پس از آنکه متقاضی، مدارک خود را 
برای آنها ارسال کرد ضامن ها با فرد تماس می گيرند و جهت 
ارائه مدارک در بانک موردنظر قــرار می گذارند. نکته قابل 
توجه این است که اگر اقساط پرداختی وام با تاخير رو به رو 
شود تا سه مرحله کسر از حقوق ضامن انجام نمی شود و تنها 
حساب ضامن مسدود می شود. پس از مسدود شدن حساب 
ضامن، ضامن با در دست داشــتن نامه ای که شرکت های 
معرفی ضامن در اختيار آنها قرار می دهند به شــورای حل 
اختلاف مراجعه می کند و از فرد متقاضی وام طرح شکایت 
می کند. یکی دیگر از آگهی های معرفی ضامن مربوط به وام 
جانبازان بود که با تماس با آن ها مشخص شد که با معرفی 
ضامن از ســوی آن ها وام جانبازی به مبلــغ 1۰۰ميليون 
تومان بــا بازپرداخت ماهانه مبلغ ۵6۰هــزار تومان انجام 
می شــود که هزینه معرفی هر ضامن بــرای دریافت وام 

جانبازی چهار ميليون تومان است.

   وزارت امــور اقتصادي و دارایي در گزارشــي اعلام کرد، 
مجموع انباشــت مطالبــات غيرجــاري بانک هــا و بدهي 
شرکت هاي دولتي به بانک ها 38۰هزار ميليارد تومان است که 
این مسئله قدرت تسهيلات دهي بانک ها را کاهش داده است.

   رئيس ســازمان حج و زیــارت از پرداخت 2۰۰دلار 
ارز همراه بــه هر زائر عازم به حج خبــر مي دهد. علي رضا 
رشيدیان، در تشریح جزئيات  ســفر حج امسال مي گوید، 
با توجه بــه انجام پروازهاي امســال توســط هواپيمایي 
کشورمان، به طور متوسط اقامت حجاج در عربستان 3۵روز 
خواهد بود. نخستين پرواز حجاج ایراني 17تيرماه از ایران 
به مقصد عربستان انجام مي شود و پروازهاي بازگشتي نيز 
از 27مرداد)16ذیحجه( آغاز مي شــود و تا 17شهریورماه 

برابر با هشت  محرم ادامه پيدا مي کند. 

   ســيدمرتضي ميري، رئيــس اتحادیه لــوازم خانگي 
مي گوید، قرار است شرکت هاي کره اي توليدکننده لوازم 
خانگي به ایران بازگردند. به گفته او یکي از توليدکنندگان 
لوازم خانگي کره در ایران اعلام کرده که توليدات خود در 
ایران را از سر مي گيرد چراکه توانسته گشایش اعتبار کند. 
دومين مجموعه اي که توليدکننده لوازم خانگي کره اي در 
ایران است هم مشکلاتشان با کره در حال حل شدن است 
و مي توان اميــدوار بود که توليد لــوازم خانگي کره اي در 

کشورمان ادامه پيدا کند.

   مدیرعامل ســتاد معاینه فني خودروهــاي تهران از 
مراجعه 398هزار و 27۰دســتگاه خودرو به مراکز معاینه 
فني تهــران از ابتداي ســال 98 تا نيمــه خردادماه خبر 
مي دهد. به گفته ســيدنواب حســيني منش، به صورت 
ميانگين سه خودرو هميشه در تمام مردودي ها رتبه بالایي 

دارند؛ وانت  نيسان، وانت پيکان و بعد از آن پراید و تيبا به 
ترتيب رتبه هاي اول، دوم و سوم را دارند و بيشترین  علت 

مردودي خودروها به ميزان آلایندگي مربوط مي شود.

   رئيس کل گمرک ایران مي گوید، بخشــي از معطلي 
ترخيص کالاها از گمرکات، ناشــي از تاميــن ارز، انتقال 
ارز، انتقال اسناد مالکيت از فروشــنده به خریدار و اسعار 

نرخ ارز است. 

   آیين نامه طرح کارورزي فارغ التحصيلان دانشــگاهي 
جویاي کار ابلاغ شــده است و براســاس آن کارفرمایان و 
فعالان اقتصــادي درصورت جذب این افراد تا دوســال از 
پرداخت حق بيمه سهم کارفرما معاف خواهند شد. کارورز 
به فرد بيــکار فارغ التحصيلي اطلاق مي شــود که داراي 
مدرک تحصيلي حداقل کارشناســي و کمتر از 3۵ســال 
سن باشد. دوره کارورزي حداکثر دوسال است که در این 
مدت فرد کارورز به کســب تجربه و فراگيــري مهارت یا 
ارتقاي آن در کارگاه مشغول است. فرد متقاضي ابتدا باید 
نسبت به ثبت نام در سامانه کارورزي وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعي اقدام کند. در صورت تأیيد شــرایط کارورز 
از ســوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي، فرد به کارگاه 
یا کارفرماي متقاضي جذب نيروي کار معرفي مي شــود. 
سپس کارفرمایان و کارآفرینان متقاضي جذب نيروي کار 
فارغ التحصيل باید تقاضاي خود را در ســامانه کارورزي 
وزارت کار اعلام کنند. کارفرمایــان و کارآفرینان پس از 
اعلام نياز و جذب کارورز، مشــروط بر حفــظ نيروي کار 
موجود، مشمول معافيت از پرداخت حق بيمه سهم کارفرما 
خواهند شد که اعمال معافيت حداکثر به مدت دوسال از 
تاریخ شــروع به کارورزي منوط به ارسال فهرست بيمه و 

پرداخت حق بيمه سهم کارورز خواهد بود.

  نبض بازار

شرط معافيت بيمه اي کارفرماياني که فارغ التحصيل بيکار جذب کنند

عليرضارشيديان،رئيس
سازمانحجوزيارتميگويد،
بهطورمتوسطمدتزماناقامت

حجاجدرعربستان۳5روز
خواهدبودوبههرزائر2۰۰دلار

ارزهمراهتعلقميگيرد

  بازارگردي 

 فردارها به جای گازهای صفحه ای
مقایسه اجاق گازهای موجود در بازار با بودجه 3.5میلیون تومانی

گروه بازار |       در فصل جابه جايی خانه ها تقاضا برای خريد اجاق گاز کمی بالا می رود. دليل آن هم می تواند مربوط به آشپزخانه های مختلف باشد. خيلی ها در حال حاضر در خانه ای زندگی می کنند 
که اجاق گاز آن صفحه ای است و بعد از جابه جا شدن به خانه ديگر نمی توانند اجاق گاز صفحه ای را با خودشان ببرند. در چنين حالتی چاره ای جز خريد يک اجاق گاز مبله برای خانه جديد وجود 
ندارد. در اين بازارگردی سراغ سه اجاق گاز فردار رفته ايم که به نسبت قيمتی که دارند می توانند تا حد قابل قبولی امکانات به کاربرشان ارائه کنند. از جمله اين امکانات می تواند برنامه ريزی پخت 

باشد که چيزی شبيه عملکرد ماشين های لباسشويی اتوماتيک است.

SG-A5094سينجر،مدل 1

   اجاق گاز مدل SG-A5094 از محصولات شرکت سينجر است. 
این اجاق گاز پنج شــعله بوده و شبکه چدنی روی شعله ها قدرت و 
مقاومت زیادی در مقابل حرارت و وزن قابلمه و تابه دارند و با اندازه 
مناسب و دقيق طراحی شده اســت تا پخت غذا در ظروف مربوطه 

به خوبی انجام شود.
 ولوم ها یا پيچ های تنظيم شــعله در جلوی اجــاق قرارگرفته و در 
مجاورت شعله و حرارت نيست. علاوه بر ولوم های تنظيم، دکمه های 
تنظيم دیگری مانند فندک و تنظيمات نمایشگر نيز در این قسمت 
وجود دارد.  اجاق گاز ســينجر مدل SG-A5094 دارای یک فر 
اســت که با ظرفيت بالایی که دارد امکان پخت هر وعده غذایی را 
می دهد. جوجه گردان داخل فر نيز امکان تهيه جوجه و مرغ بریان 
را می دهد.  تمام قسمت های مرتبط با شعله و حرارت اجاق گاز 
سينجر با سيســتم ایمنی تحت کنترل است و ترموکوپل برای 
این امر در نظر گرفته شده است. این دستگاه مجهز به فن گردش 
هواست که می تواند در پخت مواد غذایی مختلف مورد استفاده 

قرار گيرد.
قيمت: سه ميليون و 500هزار تومان

اجاق گاز اسنوا مدل SGC5-4102 با رده انرژی A دارای صفحه 
با پوشــش لعاب با قابليت سلف کلين و تميزی آســان است. این 
اجاق گاز مجهز به فندک اتوماتيک برای روشن کردن شعله ها بوده 
که کار با آن را راحت نموده، ولوم ها یا پيچ های تنظيم شعله به صورت 
چرخشــی اســت. همچنين این گاز مجهز به محفظه فر همراه با 
جوجه گردان و در شيشه ای کشویی و دیواره داخلی ریل دار جهت 
سهولت در کارکرد اســت، طراحی چراغ دار درون فر به شما کمک 
می کند تا بتوانيد بر مراحل پخت غذا یا تهيه کيک و شيرینی نظارت 
کامل داشته باشيد. از دیگر ویژگی های این اجاق گاز می توان به تایمر 
و شعله زمان دار آن همراه با نمایشگر و کليدهای دیجيتال اشاره کرد 
که شما را قادر می سازد بتوانيد بر زمان آماده سازی غذا کنترل کامل 
داشته باشيد. در قسمت پایين فر نيز محفظه گرمخانه تعبيه شده 
است و یک درپوش شيشه ای نيز هنگام نگهداری به عنوان محافظ 
روی مشعل ها قرار می گيرد. شــبکه های چدنی و با کيفيت امکان 
قرارگيری تابه و قابلمه را می دهد تا بافاصله مناسب از شعله روی آن 

قرار گيرند. این مدل به نام اورانوس هم شناخته می شود.
قيمت: سه ميليون و 500هزار تومان

اجاق گاز برتينو مدل Bergamo دارای پنج شعله زمان دار 
است و با داشــتن تایمر دیجيتالی لمســی با قابليت تنظيم 
2۴ ســاعته و تایمر دوم مجزا ارزش خرید بالایی دارد. این 
محصول شــرکت برتينو دارای شبکه های بســيار مقاوم از 
جنس چدن اســت که دوام مطلوبی دارند. سرشــعله های 
Bergamo از ساباف ســاخت ایتاليا توليد شده اند. فندک 
اتوماتيک و گریل صفر ثانيه از دیگــر ویژگی های این اجاق 
گاز است. این محصول به فناوری Self Clean مجهز شده 
است و پوشش داخلی فر آن گرانيتی است تا برای تميز کردن 
آن به چيزی بيش از یک پارچه نمناک احتياج نداشته باشيد. 
شيشــه فر و درپوش شيشه اجاق به شــکل نشکن ساخته 
شده اند تا ماندگاری این اجاق گاز را بالاتر ببرند. جنس بدنه 
اجاق گاز Bergamo از فولاد اســت که بر ارزش خرید این 
محصول افزوده است. از دیگر امکانات این اجاق گاز می توان 
به ترموکوپل اشاره کرد. وجود این ویژگی در ایمنی دستگاه 
اهميت زیادی دارد و از ویژگی های مهم در خرید یک اجاق 

گاز به حساب می آید. 
قيمت: سه ميليون و 800هزار تومان

Bergamoبرتينو،مدل 24102-SGC5اسنوا،مدل ۳

بايد هرچه زودتر سراغ بالابردن 
سقف پوشش بيمه شخص ثالث 

برويم. چراکه حداقل پوشش بيمه 
شخص ثالث 9ميليون تومان است 

و يک تصادف جزيی با ماشين 
لوکس ممکن است بالای 9ميليون 

تومان به اين ماشين های 
نازک نارنجی خسارت وارد کند 

و مجبور شويم مازاد خسارت 
واردشده نسبت به پوشش 

9ميليون تومانی بيمه شخص 
ثالث اجباری را از جيب خودمان 

بپردازيم. اين سقف تا 180ميليون 
تومان قابل افزايش است

ده
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تقاضا برای خودروهای برقی در چین طی ماه می با رشدی 1.8 درصدی به مرز 104 هزار دستگاه رسید. 
به رغم افت گسترده بازار خودروهای درونسوز در چین، در پنج ماهه اول امسال چینی ها بیش از 511 هزار 

دستگاه از انواع خودروهای برقی و پلاگین هیبرید را خریداری کرده اند. 

گروه خودرو| اظهارات تازه قائم  مقام ســازمان 
گسترش و نوســازی صنایع ایران درباره احتمال 
تولید نسخه ایرانی تندر90 موجی از گمانه زنی ها 
در خصوص احتمال تولید و میزان اســتقبال بازار 
از این خودرو را به وجود آورده است. محصولی که 
از بدو ورود به خط تولید دو شرکت ایران خودرو و 
سایپا، به داشتن کیفیت بالا، دوام مناسب و هزینه 
نگهداری پایین مشــهور بود گرچه هرگز نتوانست 
خود را در قالب خودرویی زیبا و موزون به منتقدان 
ثابت کند. این محصول احتمالا و به زودی در قالب 
یک خودرو فیس لیفت با موتور ایرانی و طراحی تازه 
روانه بازار مصرف خواهد شد. البته با توجه به اینکه 
خودرو اقتصادی رنو در ایران یکی از باکیفیت ترین 
مونتاژی های بازار با عمق ساخت داخل 60 درصدی 
بود، تولید آن بــدون موتور و گیربکــس اروپایی 
احتمالا با واکنش منفــی خریداران روبه رو خواهد 
شد. با این حال خبرها درباره تولید دوباره تندر90 

امیدوارکننده بوده و جزئیات جالب توجهی دارد که  
آن را در ادامه در  پنج بند می خوانید:

1 تندر90 کــه در قالب پروژه توســعه پلتفرم 
ملی ســال ها با تعلل در تولید و توسعه روبه رو شد، 
یک قرارداد قدیمی است که ســابقه شروع آن به 
سال های میانی دهه 80 برمی گردد و کارشکنی های 
سیاسی، صنعت خودرو را از رسیدن به اهداف اصلی 
آن دور ساخت. حالا و پس از ترک کامل رنو از بازار 
ایران، ایدرو تلاش دارد بندهایی از قرارداد تندر90 
را که قبلا به کار نگرفته بود فعال کند. به موجب این 
مفاد، ایران می تواند در صورت خروج یکطرفه رنو 
از بازار ایران، ضمن ادامه تولید به داخلی ســازی، 
تغییر و حتی توسعه پلتفرم محصولات این قرارداد 

ادامه دهد.
2 ایران که یکــی از بهتریــن مونتاژکنندگان 
خودروهــای اقتصادی رنــو در جهــان جلوتر از 
شاخه های روســی، هندی و اســپانیایی سازنده 

فرانســوی اســت، در طول یک دهه اخیر حدود 
500 هزار دســتگاه از انواع خودروهای تندر90، 
تندرپلاس، ساندرو، تندر پیکاپ، استپ وی و تندر 
پارس را تولید کرده اســت. ایران خودرو، سایپا و 
پارس خودرو که شرکای اصلی رنو در این قرارداد 
بودند در یک دهه اخیر به کمک شــبکه وسیعی از 
قطعه سازان بزرگ و کوچک، ساخت این محصولات 
را با داخلی سازی 60 درصدی انجام دادند. همین 
عامل هم می توانــد زمینه مونتاژ و حتی توســعه 
خودروهای خانواده تندر موسوم به پلتفرم بی90 

را مهیا سازد.
3 طبق گفته کارشناســان مهم ترین مســئله 
در تولیــد و مونتاژ دوباره تنــدر90، تولید قطعات 
اســتراتژیک این محصول نظیر سیســتم انتقال 
قدرت، موتور و کیســه های هوای متفاوت خودرو 
است که گرچه بعضا در ایران هم مونتاژ می شدند اما 
به واسطه عدم دسترسی قطعه سازان وطنی به نرم 
افزارهای آپلودینگ موتور و اتاق، فعلا خطوط تولید 

تعطیل شده یا در مرز تعطیلی قرار دارد.
4 بنابر اطلاعات واصله به هفت صبح، در تلاش 
تازه ای که وزارت صمت، ایدرو )سازمان گسترش و 
نوسازی صنایع ایران( و دو خودروساز بزرگ کشور 
شروع کرده اند، قرار است پس از فیس لیفت داخلی 
و خارجی تندر90، این خودرو به یکی از موتورهای 
ملی نظیــر ای اف7 یا تی یو5 مجهز شــده و ادامه 
فعالیت دهد. البته برخی شــایعات از تولید دوباره 
موتور 1600سی سی رنو با نام K4M خبر می دهد 
که فعلا تایید نشــده اســت. اتفاقی که اگر محقق 
شود حتما بخشــی از خریداران را به بازار خودرو 

باز می گرداند.
5 باورش سخت است اما با توجه به دست داشتن 
دو قطعه ساز بزرگ کشــور یعنی کروز و عظام در 
تولید تندر90، اگر شــنیدید پلتفرم تندر90 برای 
تولید خودروهای جدید توســعه داده شــده اصلا 
تعجب نکنید. ایــدرو به عنوان بازوی توســعه ای 
وزارت صمت تلاش دارد به هــر قیمت ممکن این 

پروژه را دوباره به تولید نزدیک کند.

گاراژ

گروه خودرو| بالاخره از نسخه 2020 و فیس لیفت 
کادنزا رونمایی شد تا با زوایای تازه تری از طراحی و 
مهندسی کیا برای بازار سدان های کشیده پریمیویم 
آشنا شــویم. آنچه در اولین برخورد با کادنزا 2020 
جالب توجه است، احساس عرضه یک خودرو کاملا 
جدید و نه صرفا محصولی فیس لیفت اســت. نسل 
جدید کادنزا که از سه سال پیش در بازارهای جهانی 
حاضر است، تنها در سه سال اخیر به رغم قیمت 35 
هزار دلاری بیش از 17 هزار دستگاه فروش داشته 
اســت. حالا هم کیا با هدف تقویت جایگاه کادنزا، 

دستی بر سر و گوش این محصول کشیده است.
البته برخلاف تصورات واهی درباره اعمال تغییراتی 
مینور روی کادنزا 2020، کیا دســت به تغییراتی 
گسترده در طراحی، مهندسی و تولید این خودرو زده 
است، به گونه ای که کمتر کسی تصور می کند این 
خودرو فیس لیفت نسل فعلی کادنزا باشد. این سدان 
اســپورت لوکس که در بازار کره با نام K7 فروخته 
می شود اغلب در اروپا، آمریکا و برخی دیگر از بازارها 

با نام کادنزا فروش مناسبی را تجربه می کند.
کار ادوایس مجله استرالیایی درباره فیس لیفت  کامل 
کادنزا آن هم درست سه سال پس از رونمایی و عرضه 
دومین نسل این خودرو اطلاعات جالبی ارائه کرده 
است. بازرترین تغییر اعمال شــده در این خودرو، 
تغییر طراحی چراغ ها بوده کــه ضمن تهاجمی تر 
شدن، نســبت به قبل ارتفاع کمتری هم دارند. به 
تبعیت از نصب چراغ هایی جدید برای این خودرو، 
گرافیک چراغ هــای روشــنایی در روز، راهنماها و 

چراغ های اصلی نیز تغییر کرده اســت. با ادامه پیدا 
کردن چراغ های روشنایی در روز تا قسمت پایینی 
سپر، حرف Z انگلیسی در این خودرو نمایان شده 
است. چراغ های مه شکن خاص کیا نیز که در کادنزا 
پیش از فیس لیفت هم نصب شده بود، در این نسخه 
جدید دیده نمی شــود، البته ممکن اســت که این 
خودرو در نسخه های دیگر به این مه شکن ها تجهیز 
شده باشد. آخرین تغییر در طراحی پوزه این خودرو، 
خطوط برجسته تر سپر و تریم کرومی سرتاسری در 

نیمه پایینی پوزه است.
در قسمت عقب چراغ ها توســط یک نوار ال ای دی 
)LED( بــه یکدیگــر متصل شــده اند کــه طرح 
ال ای دی های درون آن با نزدیک تر شــدن به مرکز 
پروفیل عقب، باریک و باریک تر می شوند. تنها نقطه 
ضعف کادنزا فیس لیفت نسبت به قبل را می توان به 
خروجی های دکوری اگزوز آن مربوط دانست، چراکه 
خروجی های اگزوز اصلی در زیر سپر مخفی هستند، 
این دو خروجــی اگزوز دک.ری توســط یک تریم 

کرومی به یکدیگر متصل شده اند.  
درون کابین هم تغییرات به نســبت زیادی اعمال 

شــده و حــال یــک 
نمایشگر تمام 

دیجیتالی در پشــت فرمــان این خــودرو نصب 
شده اســت. عرض نمایشگر سیســتم سرگرمی و 
اطلاع رسانی هم نسبت به قبل بیشــتر شده و کیا 
مجبور شده   دریچه های سیستم تهویه را در زیر این 
نمایشــگر جانمایی کند. هر یک از این دو نمایشگر 
ابعادی معادل 12.3 اینچ دارند و به داشبورد کادنزا 

فیس لیفت ظاهری لوکس و مدرن بخشیده اند.
شــیفتر جعبه دنده این خودرو نسبت به قبل ظاهر 
لوکستری دارد  اما کیا در این خودرو اقدام به حذف 
ساعت آنالوگ نصب شده در میان داشبورد هم کرده 
است. این شیفتر نسبت به قبل ارگونومی تر بوده و 
در اطراف آن کلیدهای مربوط به گرمکن و سردکن 
صندلی ها، گرمکن فرمــان، ترمز پارک برقی و یک 
کلید دوار مربوط به انتخــاب حالت رانندگی نصب 
شده است. ضمن نصب سیستم های کمکی راننده 
جدید برای کادنــزا، کیا همچنان پیشــرانه 2.5 و 
3 لیتری با تزریق مستقیم ســوخت به همراه یک 
پیشــرانه هیبریدی را روی این سدان نیمه لوکس 
خود نصب خواهد کرد که مشخصات آن نسبت به 
پیش تغییری نکرده و به ترتیب 261 و 198 اســب 
بخار نیرو تولید می کنند. کیا پس از عرضه این خودرو 
در کره جنوبی، آن را تا پیش از پایان سال 
جاری میــلادی راهی بازار 
آمریکای شمالی خواهد 
کرد و انتظار دارد فروشی 
بهتر از همیشه را تجربه 

کند.

پژو در اسلواکی باتری می سازد
پژو خودروساز فرانسه در نظر دارد کارخانه تولید انبوه باتری های لیتیوم یونی خود 
را در شهر ترناوای کشور اسلواکی تاسیس کند. این شرکت که به تازگی مدل برقی 
208 را روانه بازار مصرف کرده، در نظر دارد تولید محصولات برقی و پلاگین هیبرید 
را در مجموعه برندهای تحت تسلطش یعنی ســیتروئن، اوپل، دی اس و واکسهال 

گسترش دهد. پژو وعده داده در صورتی که فروش این گروه از محصولاتش مناسب 
باشد، کارخانه دوم تولید باتری های خود را در شهر ویگو اسپانیا تاسیس کند. پژو که 
تکنولوژی ساخت این باتری ها را از شرکت کره ای ال جی خریداری کرده، انتظار دارد 
سهم بازارش در این گروه از خودروها به زودی تقویت شود. پیش بینی پژو از فروش 
خودرو در سال 2019 و 2020 به ترتیب معادل 1.7 و 1.8 میلیون دستگاه در سال 

است. علت این افت هم کاهش تقاضا برای محصولات دیزلی و دنده دستی است.

فیات همچنان دنبال شریک می گردد

پس از آنکه روند ادغام گروه فیات کرایســلر با رنو خودروســاز فرانسوی منتفی 
شــد، برخی از خبرگزاری های اقتصــادی روی همکاری فیات کرایســلر با پژو 
مانور گسترده ای دادند اما اخیرا نشــریه آمریکایی فورچون فاش کرده فعلا این 
خودروساز بزرگ نتوانسته پارتنر یا شریک مناسبی براي خود بیابد. فیات کرایسلر 
که از معضلات کیفی و مالی بی شماری رنج می برد، در نظر داشت با کمک رنو-

نیسان روی تولید محصولات عامه پسند و محصولات برقی خودران متمرکز شود. 
اتفاقی که در نهایت با دخالت دولت فرانسه به سرانجام نرسید. این گروه دو رگه 
ایتالیایی- آمریکایی در نظر داشت با مونتاژ نسخه های مختلف رنو-نیسان تحت 
لوگو فیات، دوج و کرایسلر، ضمن افزایش فروش و کاهش هزینه تولید بازارهای 

تازه ای برای خود دست و پا کند.

شوک بزرگ فولکس واگن به اقتصاد اروپا
بزرگ ترین خودروساز آلمان و قاره سبز در نظر دارد به شکلی بی سابقه بازار خودروهای 
تجاری را دستخوش تغییراتی كند و در این راستا بخش خودروهای سنگین خود را که 
تحت عنوان تریتون فعالیت می کنند، در بازار بورس ارزش گذاری کرده است. چیزی 
که طبق ادعای روزنامه آمریکایی فاننشــیال تایمز، آغاز یک رشته تغییرات بزرگ در 
بزرگ ترین خودروساز جهان است و می تواند صنعت حمل و نقل را دستخوش تغییرات 
تازه ای کند. تریتون که در اولین ارزش گذاری چیزی نزدیک به 18.6 میلیارد دلار یا 
16.5 میلیارد یورو قیمت گذاری شده است، مجموعه ای از برندهای تحت نظر فولکس 
واگن شامل گروه اســکانیا، گروه مان و نیز بخش خودروهای تجاری فولکس واگن را 
شامل می شود. فولکس واگن در نظر دارد با فروش سهام شرکت تریتون بخشی از دامنه 
فعالیت خود را کم کند. این شــرکت برای فروش هر سهم مان 27 دلار و برای فروش 
هر سهم اسکانیا 33 دلار در نظر گرفته که اعداد وسوسه انگیزی برای سهامداران است. 
چیزی که در نهایت بهای زیرمجموعه های فولکس واگن را به 13.5 تا 16.5 میلیارد 
یورو می رساند. این شرکت که بخشی از سهام دو زیرمجموعه خود را در ماه مارس  به 
فروش رسانده، تمایل دارد با توجه به جنگ تجاری آمریکا  و چین، تعادل خود در زمینه 
همکاری با برندهای خود در خاک دو کشــور را حفظ کند. گفته می شود دلیل اصلی 
فروش سهام برندهای تجاری فولکس واگن، به دست آوردن سرمایه لازم جهت توسعه 

خطوط تولید خودروهای برقی است.

دندهمعکوس   

نقطهکور   

 نیش ترمز

 نیم کلاچ

داشبورد    

گفته می شود خودرو پرفروش رنو قرار است با یک طراحی جدید در داخل و 
بدنه و نصب موتور EF7، به خط تولید بازگردد

اما و اگر  موفقیت تندر90 وطنی ! 
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330 میلیون

275 میلیون

445 میلیون

300 میلیون

950 میلیون

500 میلیون

1600

1500

1200 توربو

2000

2000 توربو

1400 توربو

هیوندای ولستر 2015

تویوتا یاریس 2013

دی اس3 مدل 2018 

2014 E4 رنو اسکالا

GTI فولکس واگن گلف

آلفا رومئو جولیتا 2016
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3

4

5
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1
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5
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510 میلیون

570 میلیون

1.9 میلیارد

485 میلیون 

1/4میلیون

525 میلیون

1/3 میلیارد

3/8میلیارد

900 میلیون

620 میلیون

2/7 میلیارد

820 میلیون

سئات لئون 2016

دی اس 5 مدل 2018

بنز  CLA200 مدل 2016

رنو لاگونا کوپه

آئودی کیو5 

2016 LS5  دی اس

بنز E200 مدل 2017

ب .ام.و 730 لانگ لگاسی 

فولکس واگن پاسات 2018

پژو GT 508 لاین

ب.ام.و 530 سوپریور 2018 

رنو تالیسمان E3 مدل 2018

1800 توربو

1600  توربو

2000 توربو

3000

2000 توربو

1600  توربو

2000 توربو

2000 توربو

1800 توربو

1600 توربو

2000 توربو

1600 توربو

جک جی4

برلیانس 330 فول اتومات

 F3 بی  وای دی

راین V5 اتومات

300 Z  آریو

برلیانس 230  

130 میلیون

179 میلیون

155 میلیون

92 میلیون

135 میلیون

103 میلیون

1500

1650

1500

1500

1600

1500

سقوط آزاد جنرال موتورز در چین
دو جوینت ونچر بزرگ ترین خودروساز آمریکا در چین کار خود را در ماه می با افت های 
شدید خاتمه دادند. طبق گزارش اتوموتیو نیوز، جوینت ونچر جی ام- سایک که در شهر 
شانگهای فعالیت دارد، کار تولید محصولات آمریکایی اعم از کادیلاک، شورولت، بیوک 
و کامیونت های شهری را بر عهده دارد. این مجموعه در ماه می با افت 9 درصدی، موفق 
شده تنها 141251 دستگاه خودرو به فروش رساند. عددی که برای مجموع پنج ماه 
ابتدایی سال 2019 با نزولی 15 درصدی تا 693683 دستگاه تنزل پیدا کرده است. از 
آن سو عددی که برای شاخه چینی جوینت ونچر جنرال موتورز حتی کمتر از این بوده 
به طوری که با افتی 33 درصدی در ماه می، در محدوده 112055 دستگاه متوقف شده 
اســت. این جوینت ونچر که محل اصلی آن شهر لیژو در غربی ترین نقطه چین است، 
کار تولید محصولات وولینگ و بائوجون را برعهده دارد و ظرف پنج ماهه ابتدایی سال 
ضمن تجربه کاهش فروش به میزان 27 درصد، کلا 651054  دستگاه خودرو در چین 
فروخته است. بنابر اخبار واصله، کل تولید پنج ماهه اول جنرال موتورز و مجموعه های 

تحت نظرش در بازار چین در مرز 1.377 میلیون دستگاه قرار دارد.

نسل تازه رنو زوی لو رفت
طرح نهایی نسل جدید تنها محصول تمام برقی و چهار نفره شرکت رنو لو رفت. یک 
صفحه اینستاگرامی با انتشار پستی از فرم دماغه رنو زوی 2020 پرده برداشت. صفحه 
استرالیایی اتومبیل لیست در توضیح این عکس تنها به عنوان خودرو و مدل آن اشاره 
کرده است. این خودرو که معماری فنی نزدیکی به  رنو کلیو جدید دارد، احتمالا از 
پکیج باتری های 50 کیلووات ساعتی سود برده که بردی معادل 400 کیلومتر را با 
هر بار شارژ برای این هاچ بک فرانســوی برقی به ارمغان می آورد. این دامنه حرکت 
گرچه بر نیسان لیف برتری دارد ولی زوی 2020 را پشت سر هیوندای کونا برقی قرار 
می دهد. از این رو گفته می شــود رنو احتمالا یک پکیج 100 کیلووات  ساعتی را به 

فاصله کوتاهی پس از عرضه اولیه، روی این خودرو نصب می کند. 

جنجال غول سبز رنگ در فضای مجازی
اخیرا یکی از موسسات تیونینگ خودرو در کشور دست به کار جالبی زده و با تغییر یک 
دستگاه تویوتا لندکروزر مدل 2009 به سری 2019، به شدت مورد توجه قرار گرفته 
است. این لندکروزر که به موتور هشت سیلندر 5700سی سی تویوتا مجهز است، قدرتی 
معادل 383 اسب بخار داشته و به لطف نصب کیت خان، کاور سبز رنگ بدنه، تجهیزات 
آفرودی و رینگ و لاســتیک جدید، جاذبه بالایی دارد. این تیونر که با دریافت 100 
میلیون تومان خودرو 10 سال پیش لندکروزر را به شکل یک مدل 2019 درآورده، در 
هفته های گذشته هم خودروهایی نظیر مرسدس بنز اس کلاس 2014 و تویوتا پرادو 

2013 را به نسخه های 2019 ارتقا داده بود. 

حالا نوبت ویتنامی هاست...
بعد از کره، جمهوری چک، رومانی، چیــن، اندونزی و تایلند حالا نوبت 
ویتنام است که با توســعه برند بومی، به جرگه صادر کنندگان بزرگ 

خودرو در جهان بپیوندد

ابتدای سال 97 نوشتیم که یک خودروســاز ویتنامی با کمک گروه پینین فارینا، 
مشاوره و مهندسی گروه های آلمانی و اتریشی  و سرمایه گذاری آمریکایی ها قصد 
دارد تولید خودروهای اسپورت لوکس را در خاک خود کلید بزند. حالا با یک وقفه 
کوتاه، این شــرکت علاوه بر معرفی دو محصولش در نمایشگاه خودرو ژنو 2019، 
در زمینه تاسیس خط تولید پیش دستی   و حتی اعلام کرده قصد معرفی سومین 

محصولش را که یک هاچ بک 17 هزار دلاری است  را دارد. 
این خودروســاز آســیایی نوظهور که طراحی هیجان انگیز، کیفیت ساخت بالا و 
آپشــن های روز را در محصولاتش به کار برده، قصد دارد تا سال 2021 تولید خود 
را به مرز 250 هزار دستگاه برســاند. عددی که گرچه فعلا بزرگ نیست اما طبق 
پیش بینی مدیران وین فست تا افق 2025 باید به سقف 500 هزار دستگاه در سال 

برسد و بخش اعظم آن هم به خارج از آسیا صادر شود.
ویتنام که سالانه بیش از 50 میلیارد دلار به آمریکا صادرات دارد، مدل های مختلف 
وین فست را با هدف صادرات گســترده به آمریکا تولید کرده است. وین فست که 
از جمعه گذشته رســما تولید خودروهای اختصاصی خود را آغاز کرده است، تنها 
ظرف 21 ماه به این جایگاه مناسب رسیده و پیش بینی های مختلف از شانس بالای 

موفقیتش حکایت دارد. 

دو خودرو نخست این شرکت که Lux A2 و Lux SA2 نام دارند، سدان و شاسی 
بلند متوسط و لوکسی هســتند که اغلب با هدف جذب اقشار بالای جوامع توسعه 
یافته طراحی و تولید شــده و چهره خشــن و جذابی دارند. ایــن دو خودرو که از 
موتورهای دو لیتری توربو و مدرن ب.ام.و استفاده می کنند، قوای محرکه و بخش 
تعلیق را از شرکت اتریشی AVL به عاریت گرفته و توسط پینین فارینا مهندسی 
شده اند.این در حالی است که ســری تازه فادیل به عنوان یک هاچ بک متوسط 17 
هزار دلاری اغلب اقشار متوســط و میانی را هدف قرار می دهد و اشتراکات فنی و 

ظاهری بسیاری با اوپل کارل دارد. 
وین فست که برای محقق ســاختن اهدافش از ســال 2017 تا کنون حدود 3.5 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری انجام داده، موفق شده 10 هزار سفارش کاملا جدید 
دریافت کند. عددی که برای یک خودروساز گمنام واقعا بزرگ و خوشحال کننده 
است. بازار ویتنام که در پنج ماهه ابتدایی سال 2019 پذیرای چیزی کمتر از 120 
هزار دستگاه خودرو جدید بوده، حالا با ظهور شرکتی مانند وین فست می تواند به 
بستری برای پرش صنعت خودروسازی بومی خود بدل شود. صنعتی که قصد دارد 
زودتر از چینی ها، صادرات خودرو به اروپا و آمریکای شمالی را کلید بزند. این یعنی 
تجارت، صادرات و رشــد درآمد ملی، جلوتر از تاریخ خونین روابط آمریکا و ویتنام 

برای مدیران صنعتی این کشور اهمیت دارد. 

کادنزا 2020 را دست کم نگیرید
نگاهی به فیس لیفت تازه سدان 

پنج متری کیا در بازار آمریکا که در 
نسل اول خود به ایران هم راه یافت 

و طرفداران بسیاری پیدا کرد
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سخنگوی نیروی هوایی یمن با بیان اینکه با موشک ها و پهپادها 
توانســت معادله جنگ علیه یمن را تغییر دهــد، گفت، ائتلاف 
ســعودی-اماراتی به زودی مجبور به توقف جنگ خواهد شد. به 
گزارش فارس، سرهنگ ستاد »عبدالله جفری« سخنگوی نیروی 
هوایی یمن از تأثیرعملیات های موشکی و پهپادی کشورش علیه 
عربستان سعودی سخن گفت و تأکید کرد که معادله جنگ تغییر 
کرده و ائتلاف سعودی-اماراتی به زودی مجبور می شود جنگ و 

محاصره یمن را متوقف کند.

   جنگ بعد از نهم رمضان تغییر کرده
جفری به پایگاه خبری مرآة الجزیره گفــت که اعلامیه جنبش 
انصارالله در خصوص وجود بانک اهداف متشــکل از 3۰۰ هدف 
برای حمله به کشورهای متجاوز به یمن کاملا رصد شده و شامل 
فرودگاه ها، زیرساخت های حیاتی، نظامی و نفتی می شود و از زمان 
عملیات نهم ماه رمضان که خط لوله های »ینبع« )خط لوله شرق 
به غرب عربستان( هدف قرار گرفت، سلسله عملیات هایی آغاز شد 
و در پی آن فرودگاه نجران شامل آشیانه هواپیماها، مخازن سلاح 
و اتاق های عملیات و شبکه های راداری بمباران شد. در فرودگاه 
»جیزان« و »أبها« نیز درهمین سطح عملیات صورت گرفت. به 
گفته »عبدالله جفری«  پس از این حملات، به پایگاه هوایی »ملک 
خالد« در منطقه »خمیس مشیط« )در عسیر( که از مهم ترین و 
بزرگترین پایگاه های نظامی عربســتان سعودی به شمار می رود 

حمله شد؛ پایگاهی که کارشناسان اسرائیلی در آن حضور دارند. 
او افزود: در روزهای آتی در راستای اجرای معادله اعلامی »سید 
عبدالملک بــدر الدین الحوثی« حملات در همین ســطح  ادامه 
خواهد یافــت و فرودگاه ها هدف قرار خواهد گرفت. ســخنگوی 
نیروی هوایی یمــن تأکید کرد: تا زمانی که کشــورهای ائتلاف 
]ســعودی[ به محاصره و تجاوز به یمن ادامه دهند، موشک ها و 
هواپیماهای یمنی به ریاض و دورتر از ریاض )در اشاره به سرزمین 

اشغالی فلسطین( خواهد رسید.

   موشک هایمان تا اسرائیل می رسند
او همچنین از وجود موشــک ها و پهپادهای جدید و پیشرفته ای 
خبر داد که می تواند تا باب المندب )جنوب غرب یمن( و دورتر از 
آن تا کانال سوئز برسد و در ادامه گفت: »روزانه ۴.7 میلیون بشکه 
نفت از دریای سرخ منتقل می شود که دیگر این خط کشتیرانی 
بین المللی امن نخواهد بود و این پیام های سیاسی بسیار مهمی 

دارد و جامعه جهانی باید این پیام ها را کامل دریافت کند.«
این مقام یمنی در ادامه با اشاره به هدف گیری کاخ »الیمامه« در 
ریاض با موشک »بدر اچ -2« )در تاریخ 29 آذر 1396( گفت که 
دولت ریاض باقی مانده های موشک را به آمریکا برد و آنها بررسی 
کردند که آیا این موشک ساخت یمن بوده یا ایران. سپس نیروگاه 
اتمی »براکة« در ابوظبی نیز با همین موشک هدف قرار گرفت و 
ضربات بسیار سهمگینی وارد کرد و پس از جمع آوری اطلاعات 

کامل مشخص شد که به طور دقیق به هدف برخورد کرده است؛ 
هرچند آنها در روزهای ابتدایی تلاش کردند انکار کنند، اما سپس 
اقرار کردند و پس از آن نیز افتتاح پــروژه ای که 2۴ میلیارد دلار 

هزینه برداشته بود، به تعویق افتاد.

   پهپادهایمان 1500 کیلومتر برد دارند
در ادامه، سخنگوی نیروی هوایی ارتش یمن استفاده از پهپادها را 
حامل پیام های سیاسی، نظامی و اقتصادی به کشورهای ائتلاف 
متجاوز به یمن دانست و در شرح آن گفت: در بعد نظامی، پهپادها 
کاملا به دست کارشناسان یمنی و توانایی آن ها ساخته و توسعه 
یافته است و می تواند مسافت نزدیک به 1۵۰۰ کیلومتر را بدون 
اینکه ردیابی شــده و هدف قرار گیرد، پــرواز و اهداف خود را به 
دقت بمباران کند. همچنان که پهپاد »صماد 2« شرکت آرامکو 
را که پشتوانه اقتصادی دولت سعودی  است هدف قرار داد و پهپاد 

»صماد3« نیز فرودگاه ابوظبی را بمباران کرد.
عبدالله الجفری با اعلام اینکه پهپــاد مورد بحث 13۵۰ کیلومتر 
پرواز کرد تا به فرودگاه ابوظبی برسد؛ تأکید کرد که این حملات 
و نتایج آن ها قواعد درگیری و معــادلات را تغییر داده و به زودی 
کشورهای متجاوز به یمن را مجبور خواهد کرد تا جنگ را متوقف 

کنند و محاصره را پایان دهند.

   می توانیم نجران عربستان را بگیریم
ســخنگوی نیروی هوایی یمــن در مورد بازدیــد »محمد ناصر 
العاطفی« وزیر دفاع این کشور از نیروهای یمنی حاضر در استان 
»نجران« عربستان گفت که این سفر با هدف افزایش روحیه نیروها 
صورت گرفته بود اما بیش از هر چیز دیگری ائتلاف سعودی را به 
چالش کشید چرا که وی همچون »صالح الصماد« )رئیس فقید 
شورای عالی سیاسی یمن( در لیست ترور ائتلاف سعودی-اماراتی 
قرار دارد و ریاض و ابوظبــی هزینه های هنگفتی را برای دریافت 
اطلاعات از وی صرف کرده اند. او در ادامه تأکید کرد که تسلط بر 
استان نجران عربستان از لحاظ نظامی دشوار نیست و زمان زیادی 
نیاز ندارد و اقدام در این خصوص به تصمیمات سیاســی مرتبط 
اســت و در حال حاضر نیروهای یمنی توانسته اند از موضع دفاع 
به موضع حمله روی بیاورند. این مقام نظامی گفت که استراتژی 
نیروهای یمنی بازپس گیری برخی مناطق اشغال شده به موجب 
توافق طائف در سال 193۴ است و تا کنون نیز 17۵ نقطه در خط 
ساحلی به طول 26۵ کیلومتر از نجران تا جیزان و تا عمق 2۰ الی 

3۰ کیلومتری به کنترل نیروهای یمنی در آمده است.

جدیدترین آمار منتشــر شــده در 
اســپانیا از کشته شــدن یک هزار 
زن در 16سال اخیر بر اثر سوء ظن، 
بدگمانــی، حســادت و دلایل دیگر 
توســط شــرکای فعلی یــا قدیمی 
حکایت دارد،زنــان بی پناهی که نه 
بلندگویی برای فریاد و عدالت خواهی 
و نــه قانون محکمی بــرای حمایت 

دارند. دولت اســپانیا از جمله کشــورهای اروپایی اســت که برای مقابله 
با خشــونت خانگی سیاســت هایی را اتخــاذ کرده که براســاس نظرات 
جمع آوری شده از زنان آسیب دیده تدوین شده است. قوانین جدید برای 
سازمان های بهزیستی و پلیس اســپانیا قدرت بیشتری در نظر گرفته تا از 
رفتار خشــونت آمیز مرد پیش از خطرآفرینی جلوگیری کنند. این قوانین 
همچنین از قربانیان خشونت خانگی بیشتر پشتیبانی می کند تا احساس 
تنهایی نکنند. اما آمارها همچنان در این کشور از عمق فاجعه خبر می دهد 
آنجا که عنوان می شود از سال 2۰۰3 در اســپانیا هزار زن در اثر خشونت 
خانگی توسط مردان کشته شده اند؛ جوان ترین این زنان 13 و مسن ترین 
آنها 91 سال سن داشــتند. به تازگی، روزنامه ال پریودیکو اسپانیا پس از 
کشته شدن دو زن در هفته گذشته، در گزارشــی به هزار نفره شدن آمار 
قربانیان خشونت خانگی در اسپانیا به دست شرکای زندگی در بازه زمانی 
2۰۰3 تا 2۰19 اشاره کرد و نوشت: بحران این آمار زمانی بغرنج تر می شود 
که دریابیم تعداد مرگ و میر زنان در خشونت خانگی در 16 سال گذشته 
چهار برابر بیش از قربانیان عملیات های تروریستی گروه جدایی طلب باسک 
موسوم به اتِا در این کشور است. به گزارش این روزنامه، گروه تروریستی اتِا 
که همواره خواستار جدایی منطقه باسک از اســپانیا و فرانسه و همچنین 
تشکیل یک کشور جدید هستند، در مدت ۴۰ سال فعالیت تروریستی خود، 

نزدیک به 86۴ نفر را به کام مرگ کشانده است. 

تحقیقات یک نهاد اروپایی نشــان 
می دهد که داعش از زمان شکســت 
در سوریه به جذب زنان روی آورده و 
شمار زنان عضو این گروه تروریستی 
رو به افزایش است.  به گزارش فارس، 
از زمان افول داعش در ســوریه، این 
گروه تروریستی زنان را برای اقدامات 
تروریســتی خود به ویژه در زمینه 

طراحی و تدارک حملات در کشورهای غربی تقویت کرده است.
بنابر گزارش خبرگزاری آلمان، تحقیقات پلیس اروپایی )پوروپل( هشدار 
داده که شمار زنان تروریستی عضو این گروه افزایش خواهد یافت. طبق آمار 
این موسسه در سال های گذشته 1۵ درصد از افرادی که در اتحادیه اروپا به 
حمایت از داعش متهم شده اند، زنان هستند که افزایش قابل ملاحظه ای را 
نشان می دهد. »کاترین د بوله« رئیس یوروپل در ارائه تحقیقات در هلند در 
این زمینه گفت: »داعش از زنان هم در مناطقی که جنگ در آنها بوده است 
و هم در غرب چشم نخواهند پوشید.« داعش می کوشد تا حضور زنان را  به 

عنوان مسئولیت اخلاقی آنان معرفی کند. 
داعش ایده ایجاد حکومت را دنبال می کند و بــه منظور تحقق این هدف 
هم زنان را همچنان مدنظــر دارد و می خواهد علاوه بر جهاد، از آنها هم در 
شبکه های اجتماعی، خدمات درمانی و آموزشی استفاده کند. این تحقیقات 
نشــان می دهد که داعش تفاوت چشمگیری با شــبه نظامیان طالبان در 

افغانستان و یا بوکوحرام در آفریقا دارد.
در این تحقیق به اینکه چرا زنان غربی به این گروه تروریســتی پیوسته اند 
اشاره نشده اســت و اتحادیه اروپا هم تمایل ندارد که به این موضوع که با  
زنانی که از ســوریه و عراق به اروپا باز می گردند چه رفتاری خواهد داشت 
اشــاره کند. رئیس یوروپل می گوید که این مسائل باید به صورت جداگانه 

درباره هر فرد مورد بررسی قرار گیرد.

 خاورمیانه اسپانیا

داعش می خواهد از زنان استفاده تروریستی کندآمار عجیب از خشونت خانگی در اسپانیا

 طرح جدید اسرائیل 
برای مقابله با حزب الله و حماس

رئیس ستاد مشترک ارتش رژیم صهیونیستی از طرح خود 
برای مقابله با حماس و حزب الله رونمایی کرد؛ طرحی که 
بر پایه کشتار هر چه بیشــتر در طرف مقابل -چه نظامی 
و چه غیرنظامی- و نابودی زیرســاخت ها استوار است. به 
گزارش فارس، پس از پایان دوره چهار ساله ریاست »گادی 
آیزنکوت« بر ستاد مشــترک ارتش رژیم صهیونیستی، در 
ژانویه 2۰19 »آویو کوخافی« جایگزین وی شد. کوخافی 
در نشست هفته گذشته خود با افسران رژیم صهیونیستی، 
طرح جدید خود برای مقابله با حماس و حزب الله را با عنوان 
»تنوفا« معرفی کرده، طرحی که بر اساس گزارش روزنامه 
»یدیعوت آحارونوت«، »نابودی کامل دشــمن« را دنبال 
می کند. این روزنامه به نقل از منابع نظامی تل آویو نوشت، 
طرح کوخافی قرار است در ژانویه سال آینده )2۰2۰( آغاز 
شود و در ســال 2۰2۴ به پایان برســد. »الکس فیشمن« 
تحلیلگر نظامی روزنامه یدیعوت در ادامه گزارش خود آورده 
است: طرح جدید کوخافی نابودی سازمان یافته دشمن را 
مطرح می کند و توانایی های یگان های رزمی با میزان تعداد 
کشــته و مجروحان طرف مقابل به علاوه میزان سلاح های 
تخریب شده ســنجیده می شود. فیشــمن در ادامه افزود: 
کوخافی در دور اول )حمله احتمالی( از ضربه سخت سخن 
می گوید، ضربه ای که به معنای تســویه حساب خونین در 
زمانی کوتاه است و روزانه صدها کشته در میان دشمن به جا 
می گذارد به نحوی که نتیجه برای همه طرف ها آشکار باشد.

در ادامه این گزارش آمده، رئیس ســتاد مشــترک ارتش 
رژیم صهیونیســتی از کابینه این رژیم درخواســت کرده 
پس از تصمیم گیری برای جنگ، در ایــن جریان مداخله 
نکند و صحبت دربــاره برخی ملاحظات سیاســی مانند 
حفظ حاکمیت حماس در غزه یا عدم حفظ آن باید قبل از 

تصمیم گیری ارتش برای حمله باشد.

 یمنی ها چگونه معادله جنگ
 را تغییر دادند؟ 

جزئیاتی حیرت انگیز از عملیات های نیروهای یمنی به روایت سخنگوی 
نیروی هوایی این کشور

  تلسکوپ

عمر البشیر به زودی 
محاکمه می شود

دادستان کل ســودان گفت که »عمر البشیر« 
رئیس جمهور برکنار شــده این کشور یک هفته 
دیگر محاکمه خواهد شــد. به گــزارش فارس، 
»الولید سید احمد محمود« دادستان کل سودان 
روز شنبه در یک نشست خبری در خارطوم گفت 
که عمر البشیر رئیس جمهور عزل شده این کشور 
یک هفته دیگر دادگاهی می شود. احمد محمود 
تصریح کرد: »دادستانی نقشی در متفرق کردن 
معترضان نداشت و هیچ گونه تیراندازی در حضور 
دادســتانی صورت نگرفته بود.« دادســتان کل 
سودان اظهار داشت که »۴1 پرونده جنایی علیه 
مسئولان سابق نظام باز شده است.« وی اجرای 
تحقیقات بین المللی در خصــوص رویدادهای 
مربوط به حوادث کشــتار اخیــر معترضان در 
خارطوم را رد کرد و گفت که »داســتانی در ۴۰ 
متری محل تجمع متحصنان قرار داشــت و ما 
وارد محل تجمع تحصن کننــدگان در خارطوم 
نشــده بودیم.« وی ضمن رد انجــام تحقیقات 
بین المللی در خصوص حــوادث متفرق کردن 
تظاهرات کنندگان تاکید کرد، »کمیته تحقیقاتی 
که شورای نظامی تشکیل داده است، مورد قبول 
است و این ارتباطی به دادستانی ندارد.« پیش از 
این، شورای نظامی انتقالی سودان هم مخالفت 
خود را با اجــرای تحقیقــات بین المللی درباره 
کشــتار معترضان در محل تحصن در خارطوم 
اعلام کرده بــود. این در حالی اســت که برخی 
از مخالفان شــورای نظامی، اجــرای تحقیقات 
مستقل و شفاف درباره کشتار معترضان در محل 
تحصن در خارطوم را خواستار شدند. معترضان 
سودانی که خواهان انتقال کامل قدرت از سوی 
شورای انتقالی به غیرنظامیان هستند به تازگی 
در اعتراض به سرکوب خونین تظاهرکنندگان در 
پایتخت و چند شهر دیگر، شهروندان در سراسر 
کشــور را به نافرمانی مدنی و اعتصاب عمومی 

فراخوانده بودند. 

  لنز

عربستان در عراق مزارع را 
آتش می زند؟

گروه تروریســتی داعش و رژیم سعودی و 
عوامل وابســته به این رژیم در داخل عراق 
به عنوان دو متهم اصلی آتش سوزی های 
کم سابقه اخیر در مزارع استان های شمالی 
عراق شــناخته شــدند. همزمان با آتش 
سوزی جدید که از بامداد شنبه در کارخانه 
گوگــرد »المشــراق« و برخــی از مزارع 
کشــاورزی در جنوب موصل اتفاق افتاد، 
برخی از نمایندگان پارلمــان و گروه های 
مقاومت اســلامی نزدیک به حشدالشعبی 
و جریان هــای سیاســی در عــراق، گروه 
تروریستی داعش و رژیم سعودی را متهم 
اصلی این حوادث معرفــی کردند. برخی 
گزارش ها نیز بخشی از این آتش سوزی ها 
را به اختلافات عشایری بین عشایر منطقه 
مرتبط دانســته و عده ای نیز آن را ناشی از 
دمای بالای هوا دانســتند کــه معمولًا هر 
ســاله در عراق و کشورهای منطقه موجب 
بروز آتش ســوزی می شــود. تمرکز آتش 
سوزی های مزارع امســال به طور ویژه در 
استان های سُنی نشین شمال بغداد مانند 
صلاح الدین و نینوا که همچنان هسته های 
خفته داعش به علاوه عوامل وابسته به رژیم 
سعودی در این مناطق فعال هستند، بیش 
از پیش انگشــت اتهام را متوجه عربستان 
و تروریســت های داعش کرده است. گروه 
مقاومت اسلامی »کتائب حزب الله« عراق 
در بیانیه ای روز شــنبه اعلام کرده اســت 
که عربستان ســعودی در 9۰ درصد آتش 
سوزی های مزارع عراق دست دارد و هدف 
آن تخریــب اقتصاد و زیربنــای اقتصادی 
عراق است. به رغم آتش ســوزی هایی که 
استان های شمالی عراق شاهد آن بوده اما 
وزارت کشــاورزی عراق در بیانیه ای اعلام 
کرده اســت که مقدار آتش ســوزی ها در 
مقایسه با سطح زیر کشــت محصولات و 

  گالری     

زنان در سوئیس 
برای عدالت 

جنسیتی به طور 
مشخص در حوزه 

شغل و دستمزد 
دست به اعتصاب 
زدند. این عکس 
را رویترز از این 

تجمع و اعتصاب 
گرفته است 

وال استریت 
ژورنال در 

عکس یک 
خود از موج 
جدید ابولا 

گفته و البته 
گفته که باید 

نگران بود 
ولی ماجرا 
اضطراری 

نیست  

نیویورک تایمز در 
عکس یک خود از 
گرمای مرگبار در 
هندوستان گفته 

است. دمای هوای 
دهلی نو، پایتخت، 
دیروز به 44 درجه 

هم رسیده بود 

مانا ایوابوچی، 
بازیکن تیم ژاپن 

در بازی مقابل 
اسکاتلند، به 
سختی با سر 
خود به توپ 

ضربه می زند. 
این قابی است از 
روی عکس جام 
جهانی به روایت 

رویترز 
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تایید مجدد ممنوعیت 
پرواز ماهان ایر در آلمان

دود رعایت منافع عمومی سیاسی آلمان به چشم ماهان رفت

  سایت نگار

سعدی ما این قیافه ای نبود شرم بر شما!
1   میز نقد برنامه سینمايي »هفت«، جمعه 24خردادماه درحالي به نقد و 
بررسي آخرين  ساخته کمال تبريزي اختصاص پیدا کرد که مسعود فراستي در 
آغاز بحث توضیح داد، هرچه عوامل برنامه تلاش کرده اند منتقدي را براي دفاع 
از فیلم پیدا کنند، ناکام مانده اند و حتي مشورت با تهیه کننده» ما همه باهم 
هستیم« هم نتوانسته در امر يافتن يک صاحب نظر مدافع فیلم، راهگشا باشد! 
فراستي بعد از اشاره به اين نکته و قبل از آغاز نقد فيلم، گريزي به بحث ورود پول هاي کثيف 
به چرخه توليد سينما، تئاتر، موسيقي و ديگر عرصه هاي هنري زد و تأکيد کرد: عرصه هنر 
و فرهنگ، عرصه پولشويي و دلقک بازي نيست. اين کارها يعني اصلًا هنر را نمي شناسيد. 

هيچ اثر فرهنگي، آدميزادي و حتي سرگرم کننده اي را نمي توان با اين پول ها ساخت.

2   دادگســتري عمومي  و انقلاب قم؛ مهدي کاهه در گفت و گويي با اشاره 
به اينکه دستورالعمل برخورد با هنجارشکنان به نیروي انتظامي  ابلاغ شده، 
اظهار داشت: در اين دستورالعمل مقرر گرديد ناجا با جرايم مشهودي مانند بدحجابي، 
ســگ گرداني، رفتارهايي که موجب جريحه دار شــدن عفت عمومي  در سطح جامعه 
مي گردد و خودروهايي که سرنشــينان آن بدحجاب يا بدپوشش بوده و يا براي نواميس 
ايجاد مزاحمت مي نمايند و يا آلودگي صوتي دارند، مقابله جدي شود. وي ادامه داد: اين 
خودروها بايد ضمن توقيف، به منظور اعمال مجازات قانوني به دســتگاه قضايي معرفي 
شوند. کاهه بيان کرد: همچنين برخي افراد و اصناف متخلف به بهانه تبليغ در کسب خود، 
اقدام به انتشار تصاوير و محصولات مغاير با فرهنگ ديني در فضاهاي مجازي مي نمايند که 
از مصاديق اعمال مجرمانه است، لذا پليس فتاي استان بايد اين افراد را شناسايي و دستگير 

و به منظور برخورد و مجازات قانوني به مرجع قضايي معرفي نمايد.

3   يک هنرپیشه 64ســاله ايتالیايي 
به خاطر تقلب و فريبــکاري براي حضور 
در يک مهماني شــام در روسیه با حضور 
ولاديمیر پوتین و کوين کاستنر، هنرپیشه 
آمريکايي از ســوي دادگاه عالي ايتالیا به 
پرداخت 30هزار يورو جريمه  محکوم شد. به 
گزارش عصر ايران به نقل از سي ان ان  ترک، اورنلا 
موتي، هنرپيشه ايتاليايي در دسامبر سال 2010 با 
لغو يک برنامه نمايش تئاتر و گرفتن يک مرخصي 
استعلاجي پنج روزه به مقصد شهر سنت پترز بورگ 

روسيه سفر کرده بود تا در يک مهماني شــام با حضور ولاديمير پوتين و کوين کاستنر و 
جمعي ديگر از نام آوران دنياي هنر و سياست حضور پيدا کند. ماجرا از اين قرار است که او 
اجراي نمايش تئاتر خود را به بهانه بيماري التهاب ريه و تب لغو کرده بود و اقدام به ارائه يک 
گواهي تقلبي استعلاجي پنج روزه کرده بود. او سپس با پرواز به روسيه در مراسم شامي  با 
پوتين و کوين کاستنر در يک ميز نشسته بود و پس از اينکه ماجرا لو رفت، تهيه کننده از او 
به دادگاه شکايت کرده و درخواست غرامت کرده بود. دادگاه بدوي در سال 2015 حکم 
به پرداخت 600يورو جريمه و هشت ماه زندان داده بود. دادگاه حکم کرده بود براي اينکه 
اين هنرپيشه به زندان نرود، بايد 30هزار يورو جريمه بدل از حبس، پرداخت کند. اورنلا 
موتي با رد حکم دادگاه گفته بود، 30هزار يورو براي پرداخت ندارد. درنهايت دادگاه عالي 
ايتاليا حکم نهايي خود را درباره اين پرونده صادر کرد و موتي را به پرداخت 500يورو جريمه 

و شش ماه زندان محکوم کرد. او همچنان بايد براي نرفتن به زندان 30هزار يورو بپردازد.

4   ســاناز کريمي ، آهنگساز شناخته شده موســیقي که سابقه همکاري با 
خوانندگاني همچون رضا صادقي، محمد علیزاده، میثم ابراهیمي و مسعود امامي 
 را داشت، پس از مدت ها دست و پنجه نرم کردن با بیماري کبد، در سن 36سالگي 
درگذشت. ميلاد اکبري، آهنگسازي که به عنوان تنظيم کننده همکاري هايي با کريمي 
 داشته است، خبر درگذشت کريمي  را در صفحه خود اعلام کرد. کريمي  آهنگساز، نوازنده 
پيانو و کيبورد ايراني داراي مدرک ليسانس صنايع، دانشــگاه فني تهران بود. او يکي از 

آهنگسازاني بود که بيشترين همکاري را با رضا صادقي انجام داد.

5   مارتا کافمن يکي از دو سازنده سريال »فرندز« تاکید کرد که هیچ طرح 
و برنامه اي براي گرد هم آوردن دوســتان سريال »فرندز« ندارد. به گزارش 
صبا به نقل از اينديپندنت، مارتا کافمن يکي از دوســازنده سريال پرطرفدار »فرندز« يا 
»دوستان« در مصاحبه اي اعلام کرد که هيچ برنامه اي براي دور هم جمع کردن دوستانِ 
اين سريال ندارد. کافمن تاکيد کرد، نمي خواهد با يک بازگشت نااميدانه براي هواداران، 
اين اثرِ خوب را خراب کند. سريال محبوب »فرندز« توسط مارتا کافمن و ديويد کرين، 
به صورت مشترک تهيه شد. اين سريال کمدي موقعيت بين سال هاي 1۹۹۴ تا 200۴ 
از شبکه ان بي ســي آمريکا پخش مي شد. از بازيگران شاخص اين ســريالِ برنده جايزه 
امي  مي توان جنيفر آنيستون، کورتني کاکس و متيو پري را برشمرد. با آنکه 15سال از 
نمايش آخرين فصل »فرندز« مي گذرد، اين سريال همچنان محبوب است و در دوره هاي 
مختلف گمانه زني هايي درباره بازگشت شخصيت هاي سريال کنار هم صورت گرفته است. 
در هفته هاي اخير جنيفر آنيستون از علاقه اش به حضور مجدد در نقش ريچل گرين و 

احتمال دور هم جمع شدن دوستان سريال سخن گفته بود. 

6   مسئول روابط عمومي  مرکز مديريت حوادث و فوريت هاي پزشکي 
چهارمحال وبختیاري از حمله خرس قهوه اي به يک زن 50 ساله چهارمحالي 
خبر داد. محسن ابراهيمي  در گفت وگو با مهر با اشاره به حمله خرس قهوه اي به يک زن 
50ساله چهارمحالي، اظهار داشت: يک خرس قهوه اي در منطقه لردگان به اين زن 50ساله 
حمله مي کند و اين زن را از چند ناحيه مصدوم مي کند. وي تاکيد کرد: نيروهاي اورژانس 
با کمک نيروهاي امدادي هلال احمر به کمک اين زن 50ساله اعزام مي شوند و اقدامات 

اوليه امدادي را در منطقه انجام مي دهند.

7   کیهان به نقل از يک منتقد سینما نوشت: خبر تاسف بار و نگران کننده کشف 
حجاب مدير اجرايي جشــنواره جهاني فيلم فجر که براي تولد فرزندش به کشور کانادا 
به همراه همســرش رامبد جوان که از معروف ترين مجري ها و بازيگران صداوســيما و 
سينماست، مورد توجه جدي مخاطبان عمومي  قرار گرفت و اظهارنظرهاي گوناگوني در 
محکوميت و تقبيح اين به ظاهر سلبريتي ها و چهره هايي که به ناحق رسانه ملي و سينما را 
مدت هاست تسخير کرده اند، واقع شد و لزوم پاکسازي و پالايش سريع ارگان هاي فرهنگي 
را از لوث وجود عناصر معلوم الحال و بي اعتقاد بيشتر نمايان ساخت. لزوم برخورد فوري 
و عاجل دســتگاه هاي نظارتي و ذيصلاح با چهره هاي سرشناسي که عملکردشان ضربه 
به اعتماد عمومي  و نظام اسلامي  و آرمان هاي انقلاب اسلامي مان مي زند، امروز بيش از 
هميشه احساس مي شود و اگر سرسري و عادي از اين مسائل عبور کنيم، چندي نخواهد 

گذشت که ديگر سنگ روي سنگ بند نخواهد شد.

8   تیم بســکتبال تورنتــو رپتورز 
با پیروزي مقابل گلدن اســتیت براي 
نخســتین بار قهرمان NBA شد. آنها با 
پيروزي 11۴ بر 110 مقابل گلدن اســتيت 
وريرز در بازي ششــم فينال ليگ بسکتبال 
حرفه اي آمريکا، براي نخســتين بار قهرمان 
NBA شدند. اين درحالي است که پس از اين 
قهرماني محمود احمدي نژاد، رئيس جمهور 
سابق ايران پيامي  را به زبان انگليسي در توئيتر 
خودش براي اين بسکتباليست ها منتشر کرد.

9   رئیس جمهور چین علاقه خاصي 
به کیک بستني هاي روسي دارد و هربار 
به روسیه سفر مي کند، از روسیه تقاضا 

مي کند براي بازگشت به وي کیک بســتني بدهند و روس ها هم کیک بستني 
مخصوصي را براي وي درست کرده و به وي هديه مي دهند. پوتین علاوه بر کیک 
تولد که به صورت کیک بستني تولید شده بود، انواع کیک بستني روسي نیز به 

رئیس جمهور »شي« براي بازگشت هديه داد.

10    گفته مي شد که استقلالي ها خانه شــفر را براي استراماچوني آماده 
کرده اند اما اکنون گويا دلیلا، همســرِ آندره از مسئولان استقلال خواسته 
است که تا قبل از آمدن وي هیچ اقدامي  در اين رابطه انجام ندهند چراکه او 

خودش بايد محل اقامتشان  را بپسندد.

11    نقش برجسته جنجالي سعدي در مقابل باغ دلگشا به فاصله کوتاهي از 
نصب، در پي واکنش هاي مردمي  جمع شد. نمادي از سعدي پس از نصب در خاستگاه 
اين شــاعر، افزون بر اينکه واکنش هاي مردمي  را در فضاي مجازي در پي داشت، اکنون 
واکنش ها به رسانه هاي رسمي  کشيده شده و به فاصله يک روز با افزايش انتقادات از کيفيت 
اين نماد، از محل جمع آوري شد. منتقدان شبيه نبودن تصوير سعدي را با آنچه پيش تر از وي 
در اذهان عمومي  حک شده بود، مشكل اصلي دانسته و آن را نمادي زشت توصيف کردند 
که نياز به دقت بيشتري در طراحي آن انتظار مي رفت. علي قصرالدشتي با بيان اينکه نقش 
برجسته سعدي اثري ساخته شده توسط يکي از مجسمه سازان تحصيل کرده است، گفت: 
متأسفانه سازمان زيباسازي شهرداري بدون درنظر گرفتن توانايي وي اقدام به سفارش 
اثر داده و بدون د نظر گرفتن نظرات کارشناســي اين نقش برجســته را نصب کردند. 

وي با اعلام اينکه ســازنده 
اثر به شــکل مدرن اقدام به 
مجسمه ســازي مي کنــد، 
مي افزايــد: بانويــي که اين 
اثر را ســاخته براساس اثري 
کلاسيک اقدام به ساخت اين 
نقش برجسته کرده است و در 
صورتي که اجراي اثر بسيار 
ضعيف، بد و دم دستي است 
که طراحي آن هم خوب نبوده 

است.

دادگاه شــهر لونه بــورگ شــکايت ماهان اير عليه 
ممنوعيــت نشســتن و برخاســتن هواپيماهای 
اين شــرکت در آلمان را ناوارد دانســت. به گزارش 
دويچه وله، مجوز استفاده هواپيماهای ماهان اير از 
فرودگاه های آلمان از ماه ژانويه )دی سال گذشته( لغو 
شده است. شکايت شرکت ماهان اير عليه لغو مجوز 
استفاده هواپيماهای اين شرکت از فرودگاه های آلمان 
بی نتيجه ماند و دادگاه رسيدگی کننده به اين پرونده 
در شهر لونه بورگ اعمال اين ممنوعيت را موجه اعلام 
کرد. به گزارش خبرگزاری آلمان حکم دادگاه، روز 
جمعه 2۴ خرداد )1۴ ژوئن( صادر شده است. بر پايه 
اين حکم رعايت »منافع عمومی سياســی« آلمان، 
لغو يا تعليق مجوز پرواز هواپيماها در اين کشــور را 

توجيه می کند.

اداره فدرال هوانوردی آلمان 21 ژانويه سال جاری 
به دليل آنچه نگرانی های امنيتی و سياسی خوانده 
شده، حکم ممنوعيت فرود و برخاستن هواپيماهای 
شرکت ماهان اير از فرودگاه های اين کشور را صادر 
کرد. ماهان اير به عنوان دومين شــرکت هواپيمايی 
جمهوری اسلامی در سال 2011 به اتهام همکاری با 
سپاه پاسداران در فهرست تحريم های ايالات متحده 
قرار گرفت. آمريکا در سال های گذشته بارها ماهان اير 
را به انتقال افراد و تجهيــزات نظامی برای حزب الله 
لبنان و ديگر گروه های مورد حمايت ايران در سوريه 

متهم کرده است.

   ممنوعیت سابقه دار علیه ماهان ایر
پروازهای شرکت هواپيمايی ماهان اير به کشورهای 

اروپايی در سپتامبر 200۷ نيز به دليل »عدم رعايت 
استانداردهای ايمنی اتحاديه اروپا« برای حدود يک 
سال ممنوع شده بود. شــرکت ماهان اير که پيش تر 
هفته ای يک پرواز به مونيخ و يکی به دوســلدورف 
داشته در شــکايت خود مدعی شده که ممنوعيت 
پرواز هواپيماهای اين شرکت به فرودگاه های اين دو 
شهر بايد دارای زمان بندی مشخص می بود. دادگاه 
اين ايراد را وارد ندانسته است. مطابق گزارش ها دولت 
دونالد ترامپ، رئيس جمهوری آمريکا پس از اعلام 
خروج ايالات متحده از توافق هســته ای و بازگشت 
تحريم ها عليه ايران، متحــدان اروپايی خود را برای 
همراهی با واشنگتن، از جمله تحريم ماهان اير، تحت 

فشار قرار داده است.

   فشار آمريکا و حکم قطعی دادگاه
ظاهرا اين فشارها در تصميم دولت آلمان برای لغو 
مجوز پرواز هواپيماهای ماهان به اين کشور بی تاثير 
نبوده است. هايکو ماس، وزير خارجه آلمان اول بهمن 
علت اين اقدام را حمل اســلحه و ســرباز به مناطق 
جنگی در سوريه توســط ماهان اير عنوان کرد و اين 
تصميم را ضروری خواند. بيژن جيرسرايی، سخنگوی 
ايرانی تبار روابط خارجی فراکسيون دموکرات های 
آزاد آلمــان )FDP(  همــان زمــان در مصاحبه با 
دويچه وله گفته بود که تصميم آلمان برای لغو مجوز 
پرواز ماهان اير پس از فشارهای دولت آمريکا اتخاذ 
شده است. آلمان و شمار ديگری از کشورهای اروپايی 
نظير فرانسه يکی ديگر از علت های تحريم ماهان اير 
و برخی ديگر از شــرکت های ايرانی را فعاليت های 

منتسب به ايران در اروپا عنوان می کنند.
حکم دادگاه لونه بورگ در مورد موجه بودن ممنوعيت 
استفاده هواپيماهای ماهان اير از فرودگاه های آلمان 
قطعی است و قابل تجديد نظرخواهی نيست. پيش از 
اين دادگاه بدوی شهر برانشوايگ شکايت ماهان اير 
را با اين استدلال که شواهدی در مورد دست داشتن 
اين شــرکت در انتقال افراد و تجهيزات به مناطق 
جنگی و دخالت های منتســب به ايــران در برخی 

عمليات وجود دارد، رد کرده بود.

اينجا آرامگاه مولوی در قونيه ترکيه است. آنطور که 
ايسنا به نقل از خبرگزاری آناتولی ترکيه گزارش 
داده، يک زوج ايرانی که بــرای بازديد از آرامگاه 
مولانا جلال الدين بلخی، شــاعر و عارف نامدار به 
شــهر قونيه ســفر کرده بودند کيفی حاوی پول 
نقد، طلا و سکه پيدا کرده و آن را به پليس تحويل 

دادند. اين کيف حاوی 2۸۹0 لير ترک )به ارزش 
حدودی 6 ميليون و 600 هــزار تومان(، مقداری 
سکه، طلا و کارت شناسايی بود و اين زوج ايرانی 
کيف را بــا تمام محتوياتش به پليس مســتقر در 
ترمينالی که کيف را در آن يافتــه بودند، تحويل 
دادند. پليس قونيه ضمن قدردانی از امانتداری و 

رفتار اين زوج ايرانی، کيف پول را به صاحبش باز 
گرداند. قونيه در کنار استانبول و شهرهای ساحلی 
در جنوب ترکيه از پرطرفدارترين مقاصد ايرانی ها 
اســت. کاهش ارزش لير در هفته های گذشته و 
تقارن آن با تعطيلات خردادماه، ايرانی های زيادی 

را راهی اين کشور کرد.
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جوانمردی ایرانی در کنار آرامگاه مولوی

 واگویه های انتظار
 پای رفتنم را پیش تو گذاشتم/ يادت هست؟ که نروم؟

حال تو رفته ای با پای من؟ يا پای من رفته است با تو؟

 دستور زبان عشق
عشق مدت هاست اين روحِ سراسر درد را

 بُرده بر بام ِ جنون و نردبان برداشته...
کیکاووس ياکیده  حامد عسکری

آقا به نظر من اين که انســان در مســائل مختلف 
اظهار نظــر بکنه هيچ ايرادي نــداره... خيلي هم 
خوبه که ســطح تحقيق و مطالعــات، اينقدر بالا 
باشه که هميشه و در هر بحثي حرفي براي گفتن 
داشته باشــه... ولي بالاخره يک آدابي هم رعايت 

بشه بد نيست...
از اونجايي که همه ما در مقولات سياست داخلي و 
خارجي و اقتصاد و نفت و بورس جهاني و همچنين 
فنون مربيگري کليه ورزش هاي توپي و غيرتوپي 
و کليه هنرهاي موجود در پهنه گيتي صاحب نظر 
هستيم و احاطه کامل بر جزئيات داريم، بنابراين 
شــما به صورت رندوم و اتفاقــي وارد صحبت هر 
دونفري در سطح خيابان و کافي شاپ و يا هرجايي 
بشــويد، با دنيايي از تخصص برخورد مي کنيد... 
عموما در اين گفت وگوها، نســخه هايي پيچيده 
مي شود بســيار عميق و کارشناسي که به دلايلي 
مرموز و پنهان، به عقل متوليــان اصلي آن امور 
نرســيده و به همين علت، ما با اين همه مشکل 

دست به يقه ايم...
يکي از دوســتان من، پا را بســيار فراتــر از اين 
صحبت هاي پيش پــا افتاده گذاشــته و نه تنها 
مشــکلات را با چندجمله حل مي کنــه بره پي 
کارش، بلکــه بــه پيش بيني هــاي درازمدت و 
کوتاه مدت هم رو آورده و در هــر بحثي، تکليف 
سياســت و اقتصــاد و ورزش و تئاتر و ســينما و 
موســيقي را در چند دهه آينده در سطح جهاني 
روشــن مي کند... اين که ميــزان مزخرف بودن 
تفکراتش در چه درجه اعلايي ست، بحث ديگريه... 
مشکلي که براي تحمل شــنيدن اين داستان ها 
وجود دارد، اين است که بايد جملاتش رمزگشايي 
شود. به دليل اين که خودش رو با سياست مداران 
و هنرمندان و ورزشــکاران و مربيانشــان بسيار 

صميمــي  مي دانــد و کلا در عالم ديگري ســير 
مي کند، خيلي سريع نمي شود متوجه منظورش 

شد...
چنــدروز پيــش کــه زنــگ زد، بعــد از حال 
و احوال پرســي، خيلي بي غــرض و مرض ازش 

پرسيدم که:
- »کجا بودي؟...«/ »رفتم فيلم حميد رو ديدم...«

يه چرخي تو ذهنــم زدم و در دايره دوســتان و 
آشــنايانِ مشــترک به حميدي که بشود رفت و 

فيلمش را ديد، نرسيدم:
- »کدوم حميد رو ميگي؟...«/ »بابا حميد ديگه. 
فرخ نژاد.«/ »آها...آخه همچين گفتي حميد فکر 
کردم که...«/ »اصلا هم باهاش حال نکردم... با فيلم 
ممد هم حال نکردم...«/ »ممــد؟...« / »ممدرضا 
ديگه...«/ »ممدرضا؟...«/ »بهه... گلزار ديگه...«/ 

»آها...آخه يه جوري گفتي ممد فکر کردم که...«
خلاصه که نقد مبسوطي بر فيلم هاي حميد و ممد 
کرد و در انتها هم بيانيه اي صــادر کرد که اگر به 
گوش حميد و ممد مي رسيد، تا آخر عمرشان در 
هيچ فيلمي  غير از بازسازي آثار فاخر و کلاسيک 

سينماي جهان بازي نمي کردند...
خيالــش که از هنــر هفتم راحت شــد، نقبي به 
سياســت زد و جمله اي گفت که به نظر من بايد 
تيتر يک تمام رسانه هاي نوشــتاري و خوانداري 

شود...
- »آقا قيافه اين »آبه« رو ديدي؟...«/ »آره خب...«/ 
»اين قيافه آخه کاري ميتونه بکنه؟...«/ »مگه به 
قيافــه س؟... اگه اينجوري حســاب کني که...«/ 
»اين قيافــه مال اين حرفا نيــس...«/ »بابا طرف 
نخســت وزير ژاپنه...«/ »خب باشــه... تو امير رو 

ببين...«
باز در ذهنم به دنبال سياستمداري با نام کوچک 

»امير« مي گشــتم که اين دوســتم قيافه ش رو 
پسنديده باشه.

- »کــدوم اميــر؟...«/ »اي بابا تو هم که شــوت 
ميزني... قلعه نويي رو ميگم ديگه... ببين لب خط 
چجوري وايميســه... آدم حال ميکنه...«/ »الان 
نخســت وزير ژاپن چه ربطي به طرز ايســتادن 
قلعه نويي لب خــط داره؟...« / »خيلي ربط داره... 

خيلي...«
در اين ملغمه حميد و ممد و آبه و امير، دست و پا 
مي زدم و سعي بر جلوگيري از جنون آني داشتم 
که مورد ديگري رو شــد و حکم ناک اوت را برايم 
داشــت و جهان بيني من را دچار تغييري اساسي 

کرد:
- »ترامپ رو که ايشالا ميشناسي...«/ »بله... چه 
عجب نگفتي دونالــد...«/ »آره... دونالد تو دهنم 
درســت نمي چرخه...«/ »خب... منظور...«/ »اين 
هم عين کامرانــه...«/ »کامران کيــه ديگه؟...«/ 
»شــوهرخواهرم ديگه...«/ »اي بابــا... چرا فکر 
کردي مــن همه افراد تــوي ذهن تورو با اســم 
کوچيک مي شناســم...«/ »حــالا... کامران هم 
همينجوريه. تکليف آدم باهاش روشن نيست. يا 
قهره، يا نق مي زنه، يا گير ميده، همه ش هم داره 
گله و گله گذاري مي کنه که چرا خونه ما نمياين، 
چرا مارو تحويــل نمي گيرين، چــرا مارو دعوت 
نمي کنين خونه تون و اين حرف ها...«/ »خب؟...«/ 
»الان تو فکر کن کامران بشــه رئيس جمهور...«/ 
»خب؟...«/ »خب همون اخلاق رو ورميداره مياره 
تو سياست ديگه... واســه همين به نظرم اگه اين 
کامران درست شد اون ترامپ هم درست ميشه... 
پس فعلا داستان همينه و خوش به حال کسايي 

مثل رامبد.«
خب، خوشبختانه اين يکي رو مي شناختم.

دندهعقب
اشكانعقيليپور



یکشنبه|26 خرداد 1398 

برزیلقهرمانیمیخواهد
آغازامیدوارکنندهسلسائو

باپیراهنهایسفید...صفحه10

بمبهایمخفیلیگبرتر
ستارههایپنهانبازارنقلوانتقالاتکهزیرسایه
جنجالهایفوقستارههاقرارگرفتهاند...صفحه 11

احمدرنجبر  
هفتصبح

بيننده تلويزيون از فراز و فرود برنامه هفت آگاه است 
و نيازي نيســت آنچه بر اين برنامه سينمايي گذشته 
را يادآوري كنيم. سكان ســري پنجم فعلا دراختيار 
محمدحسين لطيفي است كه برخلاف مجريان پيش، 
عنوان سردبيري را يدك نمي كشد و سامان دادن همه 
محتوا برعهده او نيست. اين را گفتيم تا همه ضعف و 
قوت هفت را به پاي مجري ننويسيم. مدتي است پخش 
هفت از سر گرفته شده و با احتساب ويژه برنامه هاي 
جشنواره فجر مي توان سازندگان سري جديد را صاحب 

تجربه دانست. با چه هفتي روبه رو هستيم؟

   زمان كلي| سه ساعت
 مبناي تحليل هفت برنامه جمعه شب است. اشاره به برنامه 
اخير صرفا به دليل روشن شدن منظور است وگرنه الگوي 

كلي، يكسان است. مثلا اين هفته، هفت حدود سه ساعت 
روي آنتن بود؛ مثل هفته هاي قبل. برنامه ساعت 23:40 
شروع شد و حوالي ساعت دو و چهل دقيقه بامداد به پايان 
رسيد. اين ميزان، زماني منطقي براي يك برنامه تخصصي 
اســت. ايراد هفت به عدم تنوع و غلبــه بحث هاي نظري 
برمي گردد. با اين شــيوه مخاطب خاص خسته مي شود و 
براي مخاطب عام رغبتي براي دنبال كــردن برنامه باقي 

نمي ماند.

    بخش اول|45دقيقه حرف
ميز اول هفت به شبكه نمايش خانگي اختصاص داشت. 
بحث پول كثيف و نيز ناتمام ماندن توزيع برخي سريال ها 
يك بار ديگر رسانه خانگي را محل بحث قرار داده است. 
هفت، هفته پيش به اين ماجــرا پرداخت و اين بار هم آن 
را ادامه داد. فارغ از محتوا،  ايراد مهم هفت تكراري بودن 
مهمان است. هفته پيش ســعيد رجبي فروتن، مديركل 
حوزه رياست سازمان ســينمايي و محمدرضا عباسيان، 
كارشــناس رســانه مهمان برنامه بودند. در برنامه اخير 

نصرالله پژمان فر، عضور كميســيون فرهنگي مجلس به 
آن ها اضافه شده بود. فروتن و عباســيان هر آن چه بايد 
مي گفتنــد را در برنامه قبل به زبــان آوردند. براي تكثر 
آرا و تنوع برنامه سازي بايد مهمان هاي ديگري به هفت 
مي آمدند. ايراد دوم، كشــداربودن بحث اســت. در اين 
بخش فقط يك آيتم پخش شد كه با يك آيتم نمي توان 

ضرباهنگ برنامه را بالا برد. 

   بخش دوم| 50دقيقه حرف
بعد از پايان ميز اول، مبحث دوم برنامه هفت به پول هاي 
آلوده در ســينما اختصاص داشــت. محمدرضــا باقري 
به همراه پژمان لشگري پور مهمان اين بخش بودند. آن ها 
50دقيقه حرف زدنــد و فقط يــك ميان برنامه لابه لاي 
صحبت هاي شان پخش شــد. اين ميز دوايراد دارد؛  يك 
طولاني شــدن صحبت ها ، دوم عدم چهره بودن مهمان ها. 
با احترام به هر دوكارشــناس، سينما صاحب كارشناسان 
»مطرح« زيادي است كه مي توانند در هفت حضور داشته 
باشند. طبعا صحبت چهره هاي مشــهور سينما هم براي 

اهل اين حوزه اثرگذارتر است و هم مخاطب عام را مي تواند 
درگير كند. 

   بخش سوم| 50دقيقه حرف
ميز نقد هفت به  همراه آيتم آن بيش از 50دقيقه روي آنتن 
بود. مسعود فراســتي چهره اي آشنا براي مخاطب است و 
حرف هايش براي خاص و عام قابل پيگيري. خسرو نقيبي 
و محمد تقي فهيم هم از منتقدان معروف هستند و بلدند 
چطور مخاطب را با خود همراه كنند. اين مقدمه را گفتيم 
تا عيب ميز قبلي برجسته تر شــود. يعني اگر كارشناسان 
برنامه چهره باشــند، طولاني بودن زمان، كمتر به چشم 
مي آيد. ميز هفت به دليل بده بستان منتقدان و نيز به خاطر 
صحبت درباره يك امر ملموس،  جذاب است و كارآمد. اين 
بخش حتما نياز به آيتم هاي متنوع تــر دارد اما همچنان 

برگ برنده هفت است.

   سهم آیتم ها|35دقيقه
آيتم سازي در هفت جدي گرفته نمي شود. هم تعداد آن ها 
پايين است و هم از نظر كيفي قابل دفاع نيستند. در برنامه 
اخير، هفت آيتم روي آنتن رفت: خلاصه برنامه قبل،  مرور 
اخبار، نظر مردم دربــاره يك فيلم، معرفــي كتاب، نظر 
كارشناسان درباره شبكه خانگي، مصاحبه با كارشناسان 
درباره پول كثيف و شوخي با خبرها. جمع آيتم ها حدود 
35دقيقه است. يك برنامه ســينمايي نيازمند آيتم هاي 
متنوع تر است كه بتواند بحث داخل استوديو را پربارتر كند. 

هفت با حرافي راه به جايي نمي برد...

   توئیت بازی
حال هفت بد است؟

کامنت ها

روزي كه فريدون جيراني هفت را راه انداخت، حواســش بود 
كه بخش زيادي از بيننده هاي اين برنامه همان هســتند كه از 
سينما وجه سرگرمي اش را مي خواهند. هفت موفق بود چون 
جدي ترين مباحث در آن رنگي از جذابيت داشت. سري جديد 
هفت فاقد اين ويژگي است و اگر مسعود فراستي را از آن بگيريم، 
با يك برنامه خشــك مواجه مي شــويم. دوره تئوري گذشته؛ 
واقعا چه حرفي درباره سينما مانده كه در برنامه هاي تلويزيون 
و رسانه هاي سينمايي گفته نشده باشــد؟ نمي گوييم هفت از 
مباحث جدي دور شود اما مي توان مهم ترين مسائل را در قالب 
يك برنامه سرگرم كننده بيان كرد. هفتي كه اين شب ها روي 

آنتن است چه كسي را براي تماشا وسوسه مي كند؟

  وحيد سعيدی:  دوره ای که هفت دست جيرانی و افخمی 
بود، ديدنش را به هيچ شکلی از دست نمی دادم. حس و هيجان 
و اتمســفری که اين دو مجری به برنامه تزريق می کردند من 
را به عنوان يک پيگير ســينما به ديدن برنامه ترغيب می کرد. 
اما دوره جديد هفت فاقد اين عنصر جادويی اســت. همه چيز 
مطول، کشدار و بدون هيجان است. تاکيد می کنم، همه چيزش 
از بحث های استراتژيک آن بگيريد تا ساير بخش ها. فقط بخش 
نقد ديدنی اســت که آن هم دم دمای صبح پخش می شود که 

ديگر رمقی برای ديدن تلويزيون در وجودم باقی نمانده.

  احمد رنجبــر: هفت چار ه اي نــدارد جز اينكــه به وجه 
ســرگرم كننده ســينما هم ورود كند و مهم تر اينكه ايده هايي 
نو براي برنامه ســازي داشــته باشــد. ايــن امر با دعــوت از 
بازيگران، كارگردان های مطرح ، پرهيز از كارشناسان غيرموجه، 
ايجاد فضايي براي طرح همه نظرات و تنوع در آيتم سازي محقق 

مي شود. هفت همچنان برند است و مي توان آن را نجات داد.

  مرجان فاطمی:  برنامه هفت، جمعه ها از حدود ساعت يازده 
و سی  دقيقه شروع می شود و تا نزديکی های ساعت سه ادامه دارد. 
دو ســاعت اول برنامه، به خاطر بحث های بسيار تخصصی عملا 
جذابيتی برای مخاطب عام ندارد و فردی که علاقه مند به تماشای 
ميز نقد باشد بايد تازه نزديکی های ساعت 2 نصفه شب تلويزيون 

را روشن کند. آيا واقعا چنين چيزی معقول است؟

سريپنجمبرنامهسينماييشبكهسهبرتئوريصرفاستوارشدهوجايعناصرسرگرمكننده
درآنخالياست.درگزارشامروزبرنامههفتراازمنظرزمانبنديتحليلكردهايم

هفت؛پرحرفوملالآور

   آنالیز    رصد خانه

جمعه شب پشت صحنه سريال »از يادها رفته« از شبکه يک پخش شد و برخی از عوامل 
و بازيگران درباره حال و هوای آن گپ زدند. حامد افضلی، يکی از نويســندگان سريال 
در بخشی از صحبت هايش در اين پشــت صحنه گفت که قصدشان اين بوده که محور 
اصلی سريال، شخصيت مهربانو باشد و بيشتر روی اين شخصيت تمرکز داشته باشند اما 
حالا که بعد از پخش سريال، آن را تماشا کرده است به نظرش می آيد که لازم بوده روی 
شخصيت مهراد هم وقت بيشتری بگذارند و کاری کنند که ابعاد مختلف اين شخصيت هم 
بيشتر برای مردم شناخته شود. پيش از اين بارها به اين نکته اشاره کرده بوديم که يکی از 
ضعف های سريال »از يادها رفته«، ضعف در شخصيت پردازی شخصيت های اصلی است 

و حالا خود نويسنده سريال هم اين ضعف را پذيرفته است. 

جمعه شب پوريا تابان در برنامه »ورزش از نگاه دو« ميزبان حيدر بهاروند سرپرست سازمان 
ليگ بود. در بخشی از اين مصاحبه تابان درباره وضعيت ســوپر جام پرسيد و از بهاروند 
خواســت تا توضيحات تکميلی درباره برگزاری اين بازی بدهد. همانطوری که مطلعيد 
پرسپوليس در هر دو جام به قهرمانی رسيده و تکليف بازی سوپر جام با توجه به اين ماجرا 
مشخص نيست. در کشــورهای ديگر قوانينی برای اين حالت وضع شده، اما تابان اطلاع 
کافی از اين قوانين نداشت. مثلا در ايتاليا  در صورت بروز چنين اتفاقی قهرمان هر دو جام 
با تيم بازنده جام حذفی سوپر جام را برگزار می کند. قانونی که مجری برنامه از آن بی اطلاع 
بود و اصرار می کرد که چنين قانونی وجود ندارد و می گفت يا تيم قهرمان با تيم دوم ليگ 

بازی می کند يا سوپر جام را بدون برگزاری بازی به قهرمان هر دو جام می دهند.

پيش از اين بهروز افخمی صراحتا به اين نکته اشاره کرده بود که جشنواره کن، جشنواره 
همجنسگرايان است و فقط به فيلم هايی امتياز می دهد که درباره همجنسگرايان ساخته 
شده باشد. روز گذشته در برنامه »نقد سينما« مجددا بحث به همين مسئله کشيده شد. 
بعد از گفت وگويی در اين رابطه، ويدئويی روی آنتن رفت که به اعتراض های جنبش های 
فمينيســتی و همجنســگراها به اعطای جايزه نخل طلای افتخاری به آلن دلون در 
جشنواره کن ربط داشت. در اين ويدئو به اين نکته پرداخته شد که به خاطر مخالفت 
شديد آلن دلون با واگذاری حضانت فرزند به همجنسگرايان، مخالفت های فراوانی نسبت 
به اعطای اين جايزه به او وجود داشته اما نهايتا با وجود اين فشارها جايزه به او اعطا شده. 
در ادامه هم به اين مسئله پرداخته شد که جنبش های گروهی نمی توانند مقابل بازيگری 

مثل آلن دلون که بخشی از تاريخ سينماست بايستند.

پذیرش روز     ضعف شخصيت پردازی کاراکتر مهراد

این اطلاعات را از کجا آوردی روز      ناآگاهی مجری پوریا تابان از قوانين سوپر جام

تاکيد روز      موضع گيری مجدد افخمی به کن و پافشاری بر مواضع قبلی

الان سه ماهی می شود که هيچ 
فوتبالی با صدای گرم عادل 

فردوسی پور گزارش نمی شود، او 
بعد از اتفاق های نود، کلا با فوتبال 

داخلی به نوعی قهر کرد و تمام 
تمرکزش را معطوف به فوتبال 

جهان و برنامه فوتبال 120 کرد. 
از همين رو وعده مخاطبان با او 

فقط محدود شد به پنجشنبه 
شب ها که پای برنامه اش 

بنشينند و لابه لای برنامه 
صدای او را روی برخی آيتم ها 

بشنوند. جمعه شب مستند ليگ 
قهرمانان با صدای فردوسی پور 

روی آنتن رفت و مخاطبان حدود 
شصت،هفتاد دقيقه از تماشای 

اين برنامه لذت بردند.

مســتند »ليگ قهرمانان اروپا« کلا کار جذابی بود اما            مورد اول| مستندی که با صدای عادل جذاب تر شد
صدای عادل که به عنوان نريتور روی مستند نشسته بود، جذابيت آن را  صد چندان کرد. عادل در واقع جای 
راوی اين مستند حرف می زد. او با لحن منحصربه فردش، حال و هوای هر مسابقه را به نوعی روايت می کرد که 
مخاطب تمام حس و هيجان حاکم بر آن ديدار را با تمام وجود می پذيرفت. نکته بسيار ظريفی که در کار عادل 
برای روايت اين مستند به چشــم می آمد اين بود که او از راوی هم يک گام جلوتر برداشته بود. در واقع  لحن و 
کلام فردوسی پور به ريتم اين مستند آنچنان جلايی داده بود که حس هيجان مخاطب پيش از ديدن اتفاقات 

هر مسابقه به اوج می رسيد.

طی سه ماه اخير مسابقات فوتبال مهمی چه داخلی و چه خارجی از شبکه های           مورد دوم / جای خالی عادل 
سه و ورزش پخش شده، اما در هيچ کدام رد ونشانی از عادل ديده نمی شد. آنطوری که شنيده می شود هيچ منعی 
برای گزارشگری عادل وجود ندارد و عدم حضورش به عنوان گزارشگر به تصميم شخصی خود او برمی گردد . اين 
اتفاق باعث شده تا مخاطبان از گزارش های جذاب او در بازی های مهم محروم شوند. فکرش را بکنيد تماشای بازی 
ليورپول و بارسلونا و آن کامبک تاريخی در آنفيلد با گزارش عادل فردوسی پور تا چه حد هيجان انگيز می شد. کسی 
که می تواند در يک مستند مخاطبی را که از سرنوشت مسابقه مطلع است به اوج هيجان برساند در يک گزارش 

زنده  می تواند چه هيجانی به او تزريق کند. 

اين هفته باکس مرور آثار شبکه نمايش اختصاص دارد به داستين هافمن، يکی از بازيگران مطرح سينمای جهان. 
هافمن بيشتر از ۶0 فيلم بازی کرده و شش بار نامزد دريافت اسکار شده و دوبار هم اسکار بهترين بازيگر را گرفته 
است. ديروز، فيلم »شهر ديوانه« با بازی اين بازيگر مطرح روی آنتن شبکه نمايش رفت و امشب ساعت 21، فيلم 
»بزرگ مرد کوچک« در همين ساعت روانه آنتن می شود. اين فيلم به کارگردانی آرتور پن ساخته شده و محصول 
سال 1970 است. »کريمر عليه کريمر« دوشنبه در اين باکس روی آنتن می رود؛ فيلمی محصول 1979 که 
داستين هافمن برای آن اسکار گرفت. برای سه شنبه شب، فيلم »سگ را بجنبان« به کارگردانی بری لوينسون 
انتخاب شده. داستين هافمن در اين فيلم کمدی با رابرت دنيرو همبازی است. فيلمی که برای چهارشنبه شب در 
نظر گرفته شده، »فروشگاه عجيب آقای مگوريوم« است؛ فيلمی محصول سال 2007 که هافمن در آن با ناتالی 
پورتمن همبازی است. پنجشنبه و جمعه ساعت 21 هم آنتن در اختيار دو فيلم »داستان خانواده مايرويتز« و 

»مرد بارانی« است. داستين هافمن سال 1988 برای »مرد بارانی« اسکار بهترين بازيگری را گرفت. 

هفته فیلم داستین هافمن
  پخش:  شبکه نمايش

  ساعت پخش: 21
  فيلم ها: شهر ديوانه، بزرگ مرد 
کوچک، کريمر عليه کريمر، سگ 
را بجنبان، فروشگاه عجيب آقای 

مگوريوم، داستان خانواده مايرويتز و  
مرد بارانی

پيشنهاد ویژه

روز
ي ام

ها 
ني 

يد 
   د 

زی
د  با

04عد

از روزگذشته تيزرهای سری جديد 
مسابقه بازيگری »4،3،2،1« روی 

آنتن شبکه چهار رفته و قرار است 
پخش اين مسابقه به زودی شروع 
شود. سيما تيرانداز، فريبا کوثری، 

کيهان ملکی، شهره لرستانی، 
مسعود آ ب پرور، اميرشهاب 

رضويان، ميکائيل شهرستانی، 
نسرين نصرتی و ... جزو داوران اين 

فصل مسابقه هستند. 

02

جمعه شب اين هفته، تلويزيون 
در اختيار پخش پشت صحنه 

سريال ها بود.  پشت صحنه سريال 
»دل دار« جمعه ساعت 21:15 از 

شبکه دو پخش شد و يک ساعت 
بعد يعنی 22:15 هم پشت صحنه 
سريال »از يادها رفته« از شبکه 

يک روی آنتن رفت. 

بررسی مستند لیگ قهرمانان با صدای عادل فردوسی پور

شبکهساعت پخشقالب برنامهبرنامه

 ورزش15:30واليبال ليگ ملت ها 2019لهستان - کانادا

سه 18:30واليبال ليگ ملت ها 2019ايران – روسيه

چهار21مستند پرترهحکايت دل

نسيم20ترکيبی ويتامين خ

نسيم21ترکيبیوقتشه

 يک22:15سريال ايرانیعروس تاريکی
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پوگبا در دو راهی رئال مادرید و یوونتوس
نشــریه اســپانیایی »مارکا« خبر داد پل پوگبا بــه دنبال ترک 
منچستریونایتد و پیوستن به رئال مادرید است  اما نمی خواهد به 
هر طریقی که شــده اولدترافورد را ترک کند. طبق این گزارش، 
ستاره فرانســوی شیاطین ســرخ علاقه مند اســت تا زیر نظر 
زین الدین زیدان در رئال مادرید بازی کند و امیدوار اســت که 
فرایند انتقال وی به جمع کهکشانی ها به شکلی دیپلماتیک حل 
و فصل شود. مدیران باشگاه منچستریونایتد مخالف فروش پوگبا 
هستند، بازیکنی که دو سال دیگر با این باشگاه قرارداد دارد. در 
سوی دیگر باشگاه یوونتوس نسبت به جذب پوگبا علاقه مند است 
و بر اساس گزارش رسانه های ایتالیایی این باشگاه در نظر دارد با 
ارائه پیشنهادی بین 40 تا 50 میلیون یورو به علاوه واگذار کردن 
ژوائو کانسلو پرتغالی، این هافبک فرانسوی را به تورین بازگرداند. 
پوگبا که در فصل اخیر فراز و نشیب زیادی داشت، فصل گذشته 
در 35 بازی لیگ برتری به میدان رفت و ضمن به ثمر رساندن 13 

گل، 9 پاس گل هم برای هم تیمی هایش ساخت.

توتی از رم جدا می شود
بر اساس گزارش های منتشر شــده در رسانه های ایتالیایی انتظار 
می رود فرانچسکو توتی روز دوشــنبه با حضور در یک کنفرانس 
خبری در ورزشــگاه المپیکو جدایی اش از باشگاه رم را اعلام کند. 
اســطوره باشــگاه رم در حال حاضر معاون بخش نقل وانتقالات 
این باشگاه ایتالیایی اســت و تا پایان ماه ژوئن 2021 با رم قرارداد 
همکاری دارد. مدیران باشگاه رم به فرانچسکو توتی پیشنهاد داده اند 
به عنوان مدیر فنی تیم فوتبال رم به فعالیت خود در این باشــگاه 
ادامه دهد. در واقع آنها در نظر دارند با این کار تمرکز توتی 42 ساله 
را بیشتر معطوف به رختکن و امور داخلی تیم رم کنند  اما اسطوره 
جالوروسی برنامه دیگری دارد. فرانچسکو که در ماه مِی 2017 در 
سن 40 سالگی کفش هایش را آویخت، تمامی دوران بازیگری اش 
را در این تیم ایتالیایی سپری کرد و بین سال های 1992 تا 2017 
برای جالوروســی بازی کرد. با جدایی دانیله ده روســی از رم و در 
صورتی که توتی اقدام به ترک این باشگاه ایتالیایی کند، دیگر اثری 

از اسطوره های رم در این باشگاه دیده نخواهد شد.

ایکاردی شکایت می کند؛ به اتهام زورگویی!
باشــگاه اینتر که اختلافاتش بــا ایکاردی از ماه اواســط فصل 
گذشته بر سر موضوع تمدید قرارداد آغاز شد و هنوز هم مرتفع 
نشده است، به اطلاع این مهاجم آرژانتینی 26 ساله رسانده که 
در برنامه های ســرمربی جدید تیم، آنتونیو کونته جایی ندارد و 
نامش در فهرست بازیکنان دعوت شده به اردوی پیش فصل هم 
نیست. ایکاردی هم از پذیرش پیشــنهادهایی که به اینتر شده 
خودداری می کند و تأکید دارد که یــا در اینتر می ماند یا باید با 
انتقالش به یوونتوس موافقت شــود. ظاهراً جنگ میان اینتر و 
ایکاردی بالا گرفته؛ چرا که واندا نارا شکایتی علیه باشگاه تنظیم 
و آن را به زورگویی علیه کارمندش متهم کرده اســت. او مدعی 
شــده که اینتر دارد از ابزارهایی مانند ارعاب و انزوا برای بیرون 
راندن ایکاردی استفاده می کند. اگر ایکاردی از سوی باشگاه اینتر 
مجبور به جدا تمرین کردن از گروه شــود، آن وقت این بازیکن 
آرژانتینی و همسرش می توانند به نتیجه گرفتن از شکایت خود 
امیدوار باشند، چرا که در گذشته نیز پرونده ای مشابه در مورد 
شکایت گوران پاندف از باشگاه لاتزیو به نتیجه رسید و منجر به 

فسخ پیش از موعد قرارداد طرفین شد.

ایگوایین در ایتالیا فقط برای یووه بازی می کند
مدیــر برنامه های گونزالــو ایگوایین که برادر او نیکلاس اســت، 
می گوید ستاره آرژانتینی مصمم است به قرارداد خود با یوونتوس 
وفادار بماند و در ایتالیا در هیچ تیم دیگری به جز بیانکونری بازی 
نخواهد کرد. این صحبت  های مدیر برنامه های ایگوایین در حالی 
مطرح شده که در روزهای اخیر شایعاتی درباره احتمال پیوستن 
او به رم مطرح شده است. ایگوایین در ماه ژانویه به عنوان یار قرضی 
از یوونتوس به چلسی ملحق شد، در لیگ برتر 14 بار برای چلسی 
به میدان رفت و در این بازی ها پنج گل برای آبی پوشــان لندن به 
ثمر رساند. ایگوایین حالا به یوونتوس بازگشته و مدیر برنامه های 
او، برادرش نیکلاس می گوید: »گونزالــو می خواهد به قراردادش 
با یوونتوس احترام بگذارد و دو ســال دیگر در این تیم بازی کند. 
عملکرد او در یووه خوب بوده و بازی کردنــش در یک تیم دیگر 
ایتالیایی اصلا مطرح نیست. نمی خواهم به هیچ کس بی احترامی 
کرده باشم ولی گونزالو اگر در ایتالیا بازی کند تنها تیمی که برایش 
به میدان خواهد رفت یوونتوس است، تیمی که با آن قرارداد دارد.«

مقصد بعدی خامس، یوونتوس خواهد بود
باشــگاه بایرن مونیخ مدتی قبل اعلام کرد   تمایلی به فعال کردن 
بند خرید دائمی خامس و پرداخت 42 میلیون یورو به رئال مادرید 
ندارد و این هافبک کلمبیایی دیگر در مونیخ بازی نخواهد کرد. با 
توجه به عدم علاقه رئال مادرید به حفظ خامس، شایعات حاکی 
از انتقال او به ســری A اســت و لوتار ماتئوس فاش کرد خامس 
به او گفته به خاطر کریســتیاتو رونالدو قصد دارد در تابستان به 
یوونتوس ملحق شــود. لوتار ماتئوس گفت: »مــن و خامس دو 
هفته پیش و در جریان برگزاری قهرمانی بایرن مونیخ بعد از فتح 
بوندس لیگا با یکدیگر صحبت کردیم و من حس می کنم او در فصل 
تابستانی راهی یوونتوس خواهد شد. خامس رابطه بسیار نزدیکی 
با کریستیانو رونالدو دارد و وی به من گفت در این مدت با رونالدو 
در تماس بوده و بازیکن پرتغالی از خامس خواســته در فصل بعد 
برای یوونتوس بازی کند. البته من درک می کنم که چرا رونالدو 
علاقه مند است خامس راهی تورین شــود زیرا خامس در جریان 
مسابقه در خدمت رونالدو بازی کرده و باعث افزایش تعداد گل های 
وی می شــود و بدین ترتیب هر دو بازیکن قادر بــه ارائه نمایش 

درخشانی در زمین هستند.«

گوشه و کنار مستطيل سبز

عدم حضور نیمار در کوپا به علت مصدومیت در بازی 
دوســتانه با قطر، مهم ترین اتفاق ممکن برای تیته و 
تیمش بود. می توان مصدومیــت نیمار را یک توفیق 
اجباری برای تیته دانســت زیرا در غیاب او، فرصت 
خوبی نصیب چهره های جوان تر خواهد شــد. تیته 
ترجیح داد تا جوانگرایی را در خط حمله انجام دهد 
و ریچار لیسون و داوید نِرِس به اردوی سلسائو دعوت 
شدند تا اولین تورنمنت مهم در عرصه بازی های ملی 
را در عمر ورزشــی خود تجربه کنند. ریچارلیسون 
طی چند فصل اخیر توانسته لیاقت خود را با پیراهن 
واتفورد و اورتون در لیگ برتر به اثبات برساند و داوید 
نرس نیز یکی از مهره های کلیدی تیم رؤیایی آژاکس 
محسوب می شــود. تیته برای بازی مقابل بولیوی، 
تصمیم جالبی گرفت و این دو بازیکن کم ســابقه را 
به گابریل ژســوس ترجیح داد. گابریل ژسوس طی 
پنج بازی ملی در سال 2019، عملکرد خوبی داشت و 
چهار بار گلزنی کرد. او یکی از بهترین یاران برزیل در 
بازی های دوستانه چند هفته اخیر بوده و سه گل   طی دو 

بازی دوستانه اخیر به ثمر رسانده است.
برزیل با آرایش 3-3-4 راهی میدان شــد و روبرتو 
فیرمینو به عنوان مهاجم مرکزی، بازی کرد اما نرس و 
ریچارلیسون به ترتیب در جناحین راست و چپ خط 
حمله قرار گرفتند. این بازی، بهترین فرصت برای محک 
خط حمله و سنجش قوای تهاجمی سلسائو بود و جالب 
اینکه هر سه تعویض تیته در این بازی نیز در خط حمله 
انجام شد. استفاده همزمان از دو هافبک با خصوصیات 
تدافعی، یعنی فرناندینیو و کاســمیرو نیز جالب بود؛ 
هرچند بسیاری از عاشــقان »ژوگو بونیتو«، از این 
تصمیم تیته خوشنود نخواهند شد. البته مصدومیت 
آرتور باعث شــد تا فرناندینیو در کنار کاسمیرو قرار 

بگیرد. معمولا برزیل در چند دوره گذشته کوپا آمه ریکا 
سعی کرده تا یک تیم جوان را به مسابقات بفرستد اما 
ناکامی های پیاپی و حسرت 12 ساله مردم برزیل در فتح 
جام و البته میزبانی، باعث شده تا تیته ریسک نکرده و 
جوان گرایی در کوپا آمه ریکا 2019 را از اولویت های خود 
خارج کند. تیته فقط در خط حمله جوانگرایی کرده اما 
در سایر خطوط به ویژه در خط دفاعی، تیم ملی برزیل 
یک تیم مسن به نظر می رسد. حتی یکی از انتقادات به 
فاتحان پنج دوره جام جهانی، این است که میانگین 
ســنی آنها بالا بوده و همین مسئله نیز می تواند یک 

پاشنه آشیل برای تیته و یارانش باشد. 
شــاید تیته نیز به خوبی درک کرده که کوپا آمه ریکا 
2019، آخرین فرصت برای کســب یک جام و ادامه 
حضور روی نیمکت تیم ملی بوده و به همین دلیل، هیچ 
نوع ریسکی از جمله جوانگرایی را در این تورنمنت 
انجام نداده است. دعوت از ویلیان به جای وینیسیوس 
جونیور نشان داد که تیته تا چه حد محافظه کار است. 
برخی رسانه های برزیلی معتقدند   تیته بر خلاف دونگا، 
اصلا اهل جوانگرایی نیست و باید از کوپا آمه ریکا 2019 
به عنوان بهترین فرصت برای ساخت یک تیم مدعی در 
جام جهانی 2022 قطر استفاده می کرد. البته روجریو 
کابوکلو رئیس جدید کنفدراسیون فوتبال برزیل، پیش 
از شروع جام گفته بود   در صورت کسب هر نتیجه ای، 
حضور تیته روی نیمکت سلسائو ادامه خواهد یافت. 
تیته تا سال 2022 قرارداد داشته ولی شایعاتی مبنی 
بر برکناری وی در صورت ناکامی در کوپا آمه ریکا به 

گوش می رسد. 

تصمیم های مهم تیته
برزیل طــی 12 رویارویی خانگی بــا بولیوی، هرگز 

شکست نخورده و 49 بار دروازه بولیوی را گشوده و 
فقط چهار گل دریافت کرده است. برزیل در نیمه اول 
نتوانســت بازی خوبی را مقابل بولیوی ارائه دهد اما 
یک شــروع طوفانی را در نیمه دوم داشت و طی سه 
دقیقه، دو بار دروازه کارلوس لامپه را گشود. سلسائو 
پس از گل اول، به آرامش خاصی دست یافت و بازی 
خوبی را از لحاظ تاکتیکی و تکنیکی انجام داد زیرا 
فشار روانی از روی این تیم برداشته شد. فشار شدید 
هواداران در ورزشگاه مورومبی و اعتراض های گاه و 
بیگاه به بازیکنان برزیل، شرایط را برای تیته و تیمش 

سخت کرده بود.
خط حمله جوان برزیل می تواند یک نقطه قوت باشد. 
ژسوس یک بازیکن خلاق است که نفوذهای خوبی را 
به درون محوطه جریمه انجام می دهد و در عین حال، 
متخصص شــوت های دقیق از حوالی محوطه جریمه 
اســت. تیته بر خلاف گواردیولا، فقط به ژسوس به 
عنوان یک مهاجم کلاسیک، بازی می دهد. ژسوس 
و ریچارلیسون جمعا 20 گل را در فصل گذشته لیگ 
برتر به ثمر رســانده اند و عجیب اینکه هر 20 گل، با 
ضرباتی از درون محوطه جریمه به ثمر رسیده است. 
ریچارلیسون در بازی با هر دو پا و همچنین ضربات سر، 
دارای مهارت خوبی بوده ولی باید از لحاظ بازی سازی و 
تطبیق با تاکتیک های تیته، به حد مطلوبی برسد تا جای 
خالی نیمار را پُر کند. یکی از مهم ترین تصمیمات تیته، 
تعیین یک کاپیتان ثابت برای تیم ملی بود و سرانجام 
بازوبند کاپیتانی به طور دائمی )و نه چرخشی(، به دنی 
آلوز واگذار شد. شیرین ترین دردسر تیته، انتخاب بین 
دو دروازه بان ارزشمند یعنی آلیسون و ادرسون بود. 
آلیسون با فتح دستکش طلا و لیگ قهرمانان اروپا، فعلا 

به ادرسون ترجیح داده می شود.

اما دشوار ترین تصمیم تیته، انتخاب دفاع چپ است. 
فیلیپه لوئیز پس از نمایش خوب در بازی دوســتانه 
مقابل هندوراس، باز هم به الکس ساندرو ترجیح داده 
شــد و به عنوان دفاع چپ، مقابل بولیوی به میدان 
رفت. به نظر می رسد   الکس ســاندرو یک آلترناتیو 
برای فیلیپه لوئیز خواهد بود. نقطه قوت هر دو بازیکن 
در کارهــای تهاجمی و نفوذ از کناره ها اســت. پس 
از مصدومیت نیمار، وظیفــه کوتینیو در اردوی تیم 
ملی، سنگین تر شد زیرا او در حال حاضر، مهم ترین 
سوپراستار سلسائو محسوب می شود. اگر چه کوتینیو 
فصل خوبی را در بارسلونا ســپری نکرد اما در بازی 
افتتاحیه مقابل بولیوی، عملکرد بسیار خوبی داشت و 
دو گل را به ثمر رساند. در بازی مقابل بولیوی، کوتینیو 
متمایل به چپ بازی می کرد امــا تیته ترجیح داد تا 
داوید نرس را به عنوان مهاجم راست به زمین بفرستد. 
تعویض زود هنگام فیرمینــو در نیمه دوم و حضور 
گابریل ژسوس باعث شــد تا حال و هوای خط حمله 
برزیل تغییر کند. ژسوس با حرکات عرضی پا به توپ 
در فضاهای کوچک، باعث می شــود تا یاران حریف 
را از منطقه مطلوب، دور کرده و فضای مناســبی را 
برای یاران کناری برزیل ایجاد كند و وینگ بک ها نیز 
اوور لپ را به خوبی انجام خواهند داد. یکی از معدود 
چهره های جوان و نه چندان مطــرح برزیل در کوپا 
آمه ریکا 2019، پدیده 21 ساله تیم گرمیو یعنی اورتون 
است. اورتون در اواخر بازی با بولیوی به میدان رفت و 
یک گل زیبا را نیز با یک ضربه از پشت محوطه جریمه 
به ثمر رســاند. او را بهترین بازیکن جوان شاغل در 
لیگ برزیل می دانند. سرعت، قدرت دریبل و شوتزنی 
از جمله توانایی های فوق العاده اورتون اســت و این 

تورنمنت را می توان سکوی پرش او دانست.

ساری نه، هواداران چلسی لمپارد را می خواهند
یوونتوس بعد از پایان همکاری با آلگری به دنبال 

انتخاب جایگزینی شایسته برای او است. مائوریتسیو 
ساری گزینه اصلی جایگزینی آلگری در یوونتوس 

است. ساری که بعد از قهرمانی با چلسی در لیگ اروپا 
خواستار قطع همکاری با آبی پوشان شده است، در 

آستانه حضور در یوونتوس است. در روزهای گذشته 
رسانه ها از ژوزه مورینیو و رافائل بنیتس به عنوان 

جانشینان ساری یاد کرده بودند ولی هواداران چلسی 
خواستار حضور فرانک لمپارد در پست سرمربیگری 

این تیم هستند. لمپارد در این فصل هدایت دربی 
کانتی را بر عهده داشت و تیم او در آستانه صعود به 

لیگ برتر انگلیس قرار داشت. عملکرد خوب لمپارد 
با دربی کانتی سبب شده باشگاه چلسی به سراغ 

برترین گلزن تاریخ خود یعنی لمپارد برود؛ گزینه ای 
که هواداران او را به مورینیو و رافائل بنیتس ترجیح 

می دهند. رسانه های ایتالیایی خبر دادند به زودی 
قرارداد ساری با یوونتوس امضا می شود تا زمینه برای 

حضور لمپارد در چلسی مهیا شود. چلسی توانست 
با قهرمانی در لیگ اروپا، سهمیه مستقیم حضور در 

لیگ قهرمانان اروپا را برای فصل بعد به دست بیاورد. 
این تیم البته باید در سوپرجام اروپا یک دیدار نیز با 

لیورپول برگزار کند.

اموال لوکاس واسکز هم به سرقت رفت
نام لوکاس واسکز هم به فهرست بازیکنانی اضافه شد 

که در چند وقت اخیر منزل شان مورد دستبرد سارقان 
واقع شده است. گویا سارقان از این ایام که بازیکنان 

و اکثر اهالی دنیای فوتبال خارج از خانه و مشغول 
سپری کردن تعطیلات تابستانی خود هستند، نهایت 

استفاده را برای حمله به منازل آنها و دستبرد زدن 
به اموال شان استفاده می کنند و بعد از سرقت منازل 

افرادی مانند آلوارو موراتا مهاجم اتلتیکومادرید، 
زین الدین زیدان سرمربی رئال مادرید و ایسکو، 

هافبک اسپانیایی رئال مادرید، منزل خالی لوکاس 
واسکز را هم شناسایی کرده و به آن دستبرد زده اند. 

به نوشته نشریه آس بال اسپانیایی رئال مادرید و 
خانواده اش پس از بازگشت از سفر دو، سه روزه شان 

از جزایر بالئار، متوجه به سرقت رفتن بخشی از 
اموال شان شده اند. نکته جالب در مورد سرقت های 

زنجیره ای اخیر از منازل بازیکن فوتبال این است که 
تمامی آنها در شهر مادرید صورت گرفته  . طبق اعلام 

پلیس، سارقان در حمله خود به منزل واسکز مقادیری 
از جواهرات و اشیاي قیمتی را به سرقت برده اند. این 

اتفاق سبب شده است که پلیس تمهیدات جدیدی 
برای حفاظت از منازل فوتبالیست های شاغل در 

اسپانیا و به خصوص شهر مادرید بیندیشد.

تاه
 کو

بار
اخ

  گزارش

رئال مادرید با پنج بازیکن،۶۰ گل خرید

  سوژه روز 

هشت نکته از هشتمین
دوره جام جهانی زنان

مهم ترین رقابت فوتبالــی زنان دنیا  هم اکنون در فرانســه در حال 
برگزاری اســت و مرحله گروهی آن تقریبا به نیمه راه رسیده  . با هم 
هشت مورد از جذاب ترین نکات درباره این تورنمنت را مرور می کنیم:

1- جام جهانی 2019 بانوان که در فرانسه در حال برگزاری است، 
هشتمین دوره رقابت هاست که برای سومین بار در قاره اروپا برگزار 
می شود. پیشتر یک  بار در ســال 2011 آلمان و یک  بار در سال 

1995 سوئد میزبان بوده اند.
2-تیم قهرمان جام جهانی 2019 از فیفا چهار میلیون دلار پاداش 
می گیرد. مجموع جوایزی که فیفا در جام جهانی 2018 روسیه 
به مردان پرداخــت کرد 400 میلیون دلار بود که در مقایســه با 
30 میلیونی که فیفا به بانوان پرداخت خواهــد کرد، باعث بروز 
واکنش هایی شده است. هوپ سولو )دروازه بان تیم ملی آمریکا( به 
شدت از این قضیه انتقاد کرده و آدا هکربرگ هم به دلیل مشکلات 

مربوط به برابری جنسیتی در این تورنمنت شرکت نکرده است.
3-تیم ملی آمریــکا در بیش از نیمــی از فینال های جام جهانی 
شرکت کرده است. از هفت دوره قبلی، آنها سه بار قهرمان شده اند 

و یک  بار فینال را به ژاپن واگذار کرده اند.

4-در حالی که رسانه ها از اســتقبال روزافزون فوتبال دوستان 
نســبت به جام جهانی بانوان می گویند اما بیشــترین میانگین 
استقبال مربوط به سومین دوره در آمریکاست )1999( که رکورد 
90 هزار تماشاگر در یک بازی را ثبت کرده است. در آن دوره به 
طور میانگین در هر بازی نزدیک به 38 هزار نفر در ورزشگاه ها 

حضور داشتند.
5-نماد این جام جهانی »اتی« نام دارد. اتی یک جوجه است که 
اصالتش به خروس های فرانسوی )نماد کشور فرانسه( می رسد. در 
زبان فرانسه étoile به معنای ستاره و نام اتی از این ریشه برگرفته 
شده   و البته در سایت رسمی مسابقات اعلام شده پدر »اتی« کسی 

نیست جز فوتیکس؛ نماد جام جهانی 1998 فرانسه!
6-به جز آمریکا که می خواهــد از قهرمانی اش دفاع کند، آلمان و 
نروژ هم جزو مدعیان اصلی هستند. ژاپن هم که در دو دوره اخیر 

به فینال رسیده می خواهد برای بار دوم قهرمان شود.
7-دوره قبل برای اولین بار از تکنولوژی چشم عقاب استفاده شد 

و امسال، اولین دوره ای است که در آن VAR استفاده می شود.
8-سلیا ساسیچ آلمانی که دوره قبل توانست با شش گل )به طور 
مشترک( برترین گلزن رقابت ها شود از فوتبال خداحافظی کرده 
تا این دوره الکس مورگانی که در بازی اول پنج گل به ثمر رساند، 

مدعی اصلی کسب جایزه برترین گلزن باشد.

از تحریم هکربرگ تا درخشش مورگان

با جدایی کریســتیانو رونالدو رئال مادرید میانگین 
50 گل در هر فصل را از دســت داد. حتی با وجود 
گلزنی های پیاپی کریم بنزما این خلأ پر نشد و بدترین 
رکورد سفیدپوشان در قرن 21 در این زمینه به ثبت 
رسید. باشــگاه مادریدی با خرید چند بازیکن قصد 
دارد این مشــکل را برطرف کند. پنج خرید جدید 
مادرید در مجموع در فصل گذشته برای تیم هایشان 
60 گل به ثمر رساندند. به این آمار باید 15 پاس گلی 
که ادن هازارد در لیگ برتــر داد را اضافه کرد. بنزما 
در رئال مادرید با به ثمر رســاندن 30 گل بهترین 
گلزن تیمش بود. در رتبــه دوم گرت بیل با 14 گل 

قرار گرفت و سرخیو راموس با 11 گل در رتبه بعدی 
دیده می شد. لوکا یوویچ با حضورش می تواند نیمی از 
مشکل گلزنی مادرید را حل کند. او در فصل گذشته 
برای فرانکفورت در 48 بازی 27 گل به ثمر رساند. 
17 بار در بوندس لیگا گلزنی کرد و 10 گل در لیگ 
اروپا به ثمر رساند. او توانست به همراه اولیویه ژیرو 
جایزه بهترین گلزن مسابقات را دریافت کند. هازارد 
21 بار برای چلســی گلزنی کرد اما نباید 17 پاس 
گلش را فراموش کرد. او در ایــن رابطه گفت: پاس 
دادن را دوست دارم. از این کار لذت می برم. رودریگو 
برای سانتوس چهار بار گلزنی کرد و میلیتائو و مندی 

به ترتیب برای پورتو و لیون پنج و ســه گل به ثمر 
رساندند. این دو بازیکن در خط حمله بازی نمی کنند. 
این در حالی اســت که مدافع هــای مادرید یعنی 
رافائل واران، وایخو و ناچو سه گل به ثمر رساندند و 
مارسلو نیز مانند مندی پنج بار گلزنی کرد. علاوه بر 
اینها نباید مهره ای که به عنوان هافبک برای مادرید 
بازی خواهد کرد را فراموش کرد. با حضور پل پوگبا 
یا اریکســن تعداد گل های خریدهای سفیدپوشان 
بیشتر خواهد شد. هافبک فرانسوی در فصل گذشته 
برای منچستریونایتد 16 گل به ثمر رساند و بازیکن 

دانمارکی برای تاتنهام 10 بار گلزنی کرد.

آغاز امیدوارکننده سلسائو با پیراهن های سفید
برزیل قهرمانی می خواهد

فرمینیو، فرناندینیو، کاسمیرو، فیلیپه 
لوئیس و دنی آلوز کوتینیو را در جشن 
گلزنی به بولیوی همراهی می کنند
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بمب های مخفی لیگ برتر
ستاره های پنهان بازار نقل و انتقالات که زیر سایه جنجال های فوق ستاره ها قرار گرفته اند 

تمدید قرارداد پاتوسی
 از دست استقلال خارج شد!

چند روز پیش احمد سعادتمند از اراده این باشگاه برای قطعی کردن 
قرارداد آیاندا پاتوسی خبر داد و این در حالی است که هفته گذشته 
علی خطیر در جمع هواداران اســتقلال تلویحا از جدایی این بازیکن 
خبر داده بود اما سوال اصلی این است که اگر باشگاه استقلال بتواند 
300 هزار دلار بابت رضایتنامه پاتوسی به باشگاه کیپ تاون پرداخت 
کند آیا این بازیکن ملزم اســت در این تیم بماند؟ پاسخ منفی است. 
پاتوسی در نیم فصل دوم لیگ هجدهم با قراردادی قرضی از باشگاه 
کیپ تاون به استقلال پیوست و در قرارداد او بندی آمده بود که اگر 
این باشگاه بتواند تا تاریخ 30 اردیبهشت ماه مبلغ 300 هزار دلار به 
عنوان رضایتنامه به باشگاه کیپ تاون بدهد قرارداد این بازیکن برای 
سال دوم دائمی خواهد شد. با این حال با گذشت یک ماه از این تاریخ 
باشگاه استقلال هنوز پول رضایت ماه این بازیکن را پرداخت نکرده   و با 
این شرایط دیگر ادامه کار این بازیکن دست آبی ها نیست و این بازیکن 
در حال حاضر رسما بازیکن کیپ تاون است. با این شرایط استقلال در 
صورتی که بخواهد قرارداد پاتوسی را دائمی کند، دوباره باید با باشگاه 
کیپ تاون پای میز مذاکره بنشیند و با توجه به اینکه این بازیکن اهل 
آفریقای جنوبی پیشنهادهای خوبی از کشورهای حوزه خلیج فارس 
و البته لیگ ترکیه دریافت کرده، بعید است دیگر به استقلال برگردد.

پول برانکو حاضر شد؛ او برمی گردد؟
برانکو ایوانکوویچ سرمربی کروات پرسپولیس در حالی ایران را ترک 
کرد که تا روز ســی ام خرداد ماه به پرسپولیســی ها فرصت داده بود 
مطالبات او را پرداخت کنند. از باشــگاه پرســپولیس خبر می رسد 
مبلغ  حدود یک میلیون یورویی که این باشــگاه باید بابت پرداخت 
مطالبات برانکو ایوانکوویچ و دســتیاران او پرداخت کند و همچنین 
پیش پرداخت قرارداد برانکو برای لیگ نوزدهم حاضر است و تا قبل از 
همان زمان تعیین شده )دوشنبه یا سه شنبه( به حساب برانکو واریز 
می شود و مشکلی از بابت همکاری برانکو ایوانکوویچ با پرسپولیسی ها 
برای لیگ نوزدهم وجود ندارد. در همین راستا نماینده برانکو به زودی 
با مسئولان باشــگاه دیدار خواهد کرد. در ضمن قرار است بخشی از 

مطالبات بازیکنان پرسپولیس نیز تا آخر هفته پرداخت شود.

خلیل زاده قراردادش
 با پرسپولیس را تمدید کرد

شجاع خلیل زاده که برای یک فصل دیگر تحت قرارداد با پرسپولیس 
بود، صبح   شنبه در باشگاه حضور پیدا کرد و پس از نشستی کوتاه با 
ایرج عرب، مدیر عامل باشگاه، قرارداد خود را برای دو سال دیگر تمدید 
کرد و به این ترتیب، سه فصل آینده را در خدمت قهرمان فوتبال ایران 
خواهد بود. این مدافع پرسپولیس با وجود پیشنهادهایی که داشت، 
این بار هم آنطور که پیش از این اعلام کرده بود، برای تمدید قرارداد 
حاضر شــد و اولین قرارداد را به نام خود ثبت کرد. پیش از این گفته 
شده بود او پیشــنهادهایی از قطر و چین دارد و باشگاه پرسپولیس 
شــاید برای تهیه مطالبات برانکو مجبور به فروش خلیل زاده و یکی، 
دو بازیکن دیگر خود شــود اما درباره خلیل زاده این اتفاق نیفتاد و او 
قراردادش را تمدید کرد. شجاع فصل گذشته و در پنجره بسته نقل و 
انتقالات هم اولین بازیکنی بود که قراردادش را با پرسپولیس تمدید 

کرده بود.

مذاکرات مثبت استقلال با وریا و حسینی
با توجه به اینکــه جدایی ســیدمهدی رحمتی از اســتقلال تا حد 
زیادی قطعی شده است، مسئولان استقلال به دنبال تمدید قرارداد 
سیدحسین حسینی، دروازه بان آینده دار آبی پوشان هستند. مسئولان 
باشــگاه در چند نوبت با سیدحسین حســینی صحبت کرده اند که 
بیشتر در رابطه با مسائل مالی بوده است. مدیران باشگاه روز گذشته 
نیز با مدیربرنامه های این بازیکن صحبت کردند. مسئولان استقلال 
به دنبال جلب رضایت این دروازه بان برای حل مســائل مالی و رقم 
قرارداد هستند. حسینی نیز تأکید کرده است که اولویت اول او ادامه 
حضور در استقلال است و دوست ندارد به خاطر مسائل مالی از این تیم 
جدا شود. حسینی با توجه به جدایی رحمتی، دروازه بان شماره یک 
استقلال خواهد شد. وریا غفوری یکی از بازیکنانی است که قراردادش 
با باشگاه اســتقلال به پایان رســیده و در هفته های اخیر خبرهای 
مختلفی درباره احتمال جدایی این بازیکن از جمع آبی پوشان مطرح 
شده است. طرفین درباره مسائل مالی از جمله پرداخت طلب و رقم 
قرارداد فصل آینده، اختلاف هایی با یکدیگر داشتند، ولی مسئولان 
استقلال در تلاش هستند تا این بازیکن ملی پوش را حفظ کنند. یکی 
از مسئولان باشگاه اســتقلال به خبرنگار تســنیم خبر داد که روند 
مذاکرات این باشــگاه با غفوری مثبت بوده است و اگر اتفاق خاصی 

رخ ندهد، این بازیکن قراردادش را با آبی پوشان تمدید خواهد کرد.

وکیل بیرانوند در باشگاه پرسپولیس؛ 
می خواهد برود؟

در پایان دو بازی دوســتانه تیم ملی فوتبال ایــران و اتمام دور اول 
برنامه هــای آماده ســازی ملی پوشــان زیر نظر مــارک ویلموتس، 
علیرضا بیرانوند،  سنگربان شــماره یک تیم ملی کشورمان که در دو 
دیدار مقابل سوریه و کره جنوبی حضور داشــت، برای فصل بعدی 
تصمیم گیری می کند. وکیــل این دروازه بان 26 ســاله که به مدت 
دو فصل دیگر با پرســپولیس قرار دارد، دیروز به ســاختمان باشگاه 
پرسپولیس رفت تا درباره وضعیت ادامه همکاری  طرفین گفت وگو 
کنند. بیرانوند به واســطه فصل موفقی که به همراه پرســپولیس و 
همچنین تیم ملی در جام جهانی و جام ملت های آســیا داشــته با 
پیشنهادهای متعددی روبه رو شده بود و حتی در زمستان هم شایعات 
جدایی او به گوش می رســید اما تصمیم دارد تا در تابستان و پایان 

مسابقات به گزینه های موجود فکر کند.

ادعای افتخاری؛ ماجرای 
جعل امضا به من ربطی ندارد

کمیته اخلاق در حکمی سنگین اعلام کرد صادق ورمزیار رئیس سابق 
آکادمی استقلال به مدت 10 ســال از فعالیت های فوتبالی محروم 
شده و همچنین رضا افتخاری مدیرعامل پیشین استقلال نیز به مدت 
پنج ســال اجازه فعالیت فوتبالی ندارد. این پرونده در زمان مدیریت 
رضا افتخاری بر استقلال آغاز شد و همان زمان نیز مدیرعامل سابق 
استقلال پیگیری هایی برای مشخص شــدن نتیجه آن انجام داد اما 
حالا یک سال بعد از جدایی او، این رای از سوی کمیته اخلاق صادر 
شده است. بر اساس مستندات پرونده و با اعلام افتخاری پرونده جعل 
امضای مدیرعامل استقلال در زمان ســفر او به جام جهانی فوتسال 
اتفاق افتاد و قرارداد تعدادی از بازیکنان با جعل امضا و مهر باشــگاه 
در هیات فوتبال به ثبت رسید. سیدرضا افتخاری مدیرعامل استقلال 
در واکنش به این موضوع گفت: »این موضوع ارتباطی به من ندارد و 
مربوط به آقای صادق ورمزیار است و در گذشته توضیحات کامل را در 
این باره به مراجع قانونی ارائه کردم. از طریق کمیته استیناف این رای 

را پیگیری خواهم کرد تا همه چیز مشخص شود.«

    حاشیه ورزش

   گزارش   سوژه روز   گزارش2   گزارش2

آخرین دقیقه از وقت های اضافی، درست در لحظه ای که شاگردان 
کی روش و البته فوتبال دوستان ایرانی از کسب یک امتیاز خوشحال 
بودند، تیم ایران در گوشه زمین و نزدیک به نقطه کرنر صاحب ضربه 
آزاد شد. شاید خیلی ها نیز به این ضربه به چشم فرصتی برای اتلاف 
وقت نگاه می کردند اما احسان حاج صفی و 10 بازیکن دیگر تیم ملی 
برنامه دیگری داشتند. حاج صفی توپ را روی دروازه ارسال کرد و 
درست همان چیزی که کسی انتظارش را نداشت اتفاق افتاد؛ پیش 
از مهاجمان ایرانی، بازیکــن تعویضی تیم ملی مراکش توپ را قطع 

کرد تا ایران با همین ضربه به گل برتری برسد...
پس از گل، کارگردان روس تصویر مهدی طارمی را نشان داد و در آن 
لحظه کسی هم دقیق نمی دانست گل را چه کسی زده اما ثانیه هایی 
بعد نام عزیز بوحدوز به عنوان گلزن روی اسکوربورد نقش بست تا 
پیروزی ایران برابر مراکش دراماتیک تر شود. پس از بازی ایرانی ها از 
بوحدوز تشکر می کردند و اغلب مراکشی ها نیز به او روحیه می دادند 
اما نگاه متفاوت پژمان جمشیدی جالب تر از بقیه بود. او در صفحه 
خود در این باره نوشت: »امروز در کنار تمام لذت و غرور و شادی که 

همه وجودم رو سیراب کرد، ناگهان یاد تو افتادم. یاد حالت که 
هیچ کس نمی داند چگونه است. یاد خانواده ات که تمام عشق 
و قلب شــان بدرقه راهت بود. زندگی برای هر دو ما ادامه دارد 
قهرمان. هم برای ما که در اوج ســختی و فشار، چند ساعتی 
شــادترین ملت جهانیم  و هم برای تو کــه حالا غمگین ترین 

پسر دنیایی.«
واقعیت این است که پس از بازی کسی به وضعیت روحی 

بوحدوز فکر نمی کرد. پســری که امیدوار بود به عنوان 
بازیکن تعویضی برای تیمش گلزنــی و آن را به روح 

مادرش تقدیم کند، به عنــوان قهرمان تیم حریف 
بازی را به پایان رسانده بود و برای یک فوتبالیست 

هیچ چیز بدتر از این نیست  اما بدتر از آن هم 
برای بوحدوز رقم خورد. ایــن مهاجم 32 
ساله که پیش از آن 1۴ بازی برای تیم ملی 
کشورش انجام داده بود و سابقه سال ها 
بازی در بوندس لیگا را داشت، پس از آن 

بازی دیگر هیچگاه به تیم ملی دعوت نشد. این در حالی است که او 
به عنوان یکی از بازیکنان مطرح فوتبال مراکش همیشه پای ثابت 
اردوهای هروه رنار بود اما باوجود تداوم حضور این مربی در مراکش، 

بوحدوز از صفحه فوتبال ملی مراکش حذف شد.
او پس از جام جهانی از فوتبال اروپا رفت و به لیگ حرفه ای عربستان 
پیوست و تلاش کرد تا به تیم ملی برسد اما به نظر همان گل تاثیرش 
را روی فوتبال ملی این بازیکن گذاشــته بــود و حالا دیگر حتی به 
عنوان بازیکن نیمکت نشین هم به اردوی شیرهای اطلس فراخوانده 
نمی شــود. یک ســال پس از آن بازی تاریخی، مرور کامنت های 
اینستاگرام عزیز بوحدوز به خوبی نشان می دهد که ایرانی ها گل او 
را فراموش نکرده اند، چه برســد به مراکشی ها که با آن گل به نوعی 
از جام جهانی کنار رفتند. گلی که در کتاب تاریخ فوتبال ایران کنار 
اتفاقاتی چون چیپ یحیی گل محمدی، اشــتباه مدافع در بازی با 
ژاپن، گل خداداد به استرالیا و... قرار گرفت اما ای کاش در این میان 

مراکشی ها و هروه رنار نیز با عزیز بیشتر مهربان بودند.

هفت صبح | فصل نقل و انتقالات فوتبال ایران مدتی است آغاز شده و در این مدت اتفاقات زیادی رخ داده است. شاید مهم ترین نقل و انتقالات این فصل را دو ستاره فصل گذشته ذوب آهن رقم زده اند. رشید مظاهری با انتقالی جنجالی که گفته می شود با 
مبلغی هنگفت و چند میلیاردی صورت گرفته به تراکتورسازی تبریز رفته و سیدمحمدرضا حسینی هافبک راست ذوب آهن هم با انتقالی پرحرف و حدیث به تیم همشهری یعنی سپاهان رفت  اما جدا از این دو ستاره و چند بازیکن بزرگ دیگر که جزو مهم ترین 
سوژه های بازار نقل و انتقالات هستند، چند بازیکن دیگر هم هستند که به اندازه ستاره ها نام و نشان ندارند اما در فصل گذشته حسابی درخشیدند. بیشتر آنها تحت تاثیر نام ستاره های بزرگ فوتبال ایران قرار گرفتند و زیاد در بورس نیستند اما باید از آنها به 
عنوان جواهرات پنهان فوتبال ایران نام برد. کسانی که این روزها در هیاهوی بازار گرمی بعضی از فوق ستاره ها  و البته ستاره های پوشالی گم شده اند اما جذب آنها توسط تیم های بزرگ می تواند خیلی زود از آنها هم فوق ستاره بسازد. در این مطلب به مرور و 

معرفی تعدادی از ستاره های پنهان لیگ هجدهم پرداخته ایم. البته که این فهرست می تواند خیلی بلندتر از اینها باشد و نام هایی مثل یونس شاکری، فرزاد جعفری، لوسیانو پریرا، ارسلان مطهری و ... هم در این فهرست قرار می گیرند.

  مسعود ریگی
هافبک دفاعی تیم پدیــده، در فصل زیر 
سایه درخشش بازیکنان هجومی این تیم 
مثل امین و محمد قاســمی نژاد و یونس 
شاکری قرار داشــت. این البته سرنوشت 
مشــترک بیشــتر بازیکنانی است که در 
پســت هافبک دفاعی بازی می کنند اما 
ریگی در اواخر فصــل آنقدر خوب بود که 
حسابی به چشم آمد و حالا گفته می شود 
اســتقلال با او مذاکره کرده و به توافقات 
اولیه هم دست یافته است! تیم های دیگری 
هم خواهان او هستند اما به نظر می رسد 
اگر پدیده موفق به حفظ ریگی نشود، فصل 
آینده او را با لباس آبی استقلال در میادین 
خواهیم دید. نکته مهم درباره ریگی این 
است که او در تمام بازی های فصل گذشته 
پدیده به صــورت کامل بــه میدان رفت 
و حتی یک دقیقه را هم از دســت نداد و 
این برای بازیکنی که در پســت هافبک 
دفاعی بازی می کند و ناگزیر از خطا کردن 
و گرفتن کارت های زرد و قرمز است، یک 
نکته مثبت و فوق العاده محسوب می شود.

  دانیال اسماعیلی فر
مدافع هافبک فصل گذشته تراکتورسازی، 
مثل دوران حضورش در ذوب آهن حســابی 
درخشید و چشم تمام تیم های بزرگ ایران را 
گرفت. در تیمی که چند ستاره خارجی و چند 
کاپیتان تیم ملی را در ترکیب خود می دید، 
اسماعیلی فر یکی از ســه بازیکن برتر بود. او 
آنقدر خوب بود که تراکتورسازی قصد ندارد 
او را به این راحتی به ذوب آهن برگرداند و به 
هر شکل ممکن می خواهد مدتی دیگر او را به 
بهانه ادامه خدمت سربازی در اختیار داشته 
باشد  اما ذوب  آهن با مدیرعامل کارکشته خود 
سعید آذری تمام تلاشــش را خواهد کرد تا 
اسماعیلی فر را برگرداند. دانیال اگر مشکلش 
با تراکتورســازی حل شــود، پیشنهادهای 
زیادی خواهد داشــت اما نامشــخص بودن 
وضعیت سربازی او باعث شده تا تیم ها ریسک 
نکنند و منتظر مشــخص شدن سرنوشت او 
باشند. اما او قطعا یکی از گران ترین بازیکنان 
بازار نقل و انتقالات خواهد بود و هر تیمی که 
خواهان به خدمت گرفتن او باشد باید حسابی 

سر کیسه را شل کند.

  روح الله باقری
او فصل بدی را در اســتقلال گذراند اما 
هر بار که برای این تیــم به میدان رفت 
موثر و مثبت ظاهر شد. در اوایل فصل در 
ترکیب ثابت استقلال قرار داشت و چند 
گل و پاس گل هــم ثبت کرد با این حال 
در ادامه، به دلایلی نامشخص مورد غضب 
وینفرد شفر قرار گرفت و کمتر برای این 
تیم بازی کرد. مصدومیتی هم در اواسط 
فصل گریبانگیر او شد که باعث شد مدت  
زیادی از فصل را از دست بدهد. با اخراج 
شــفر و آمدن مجیدی، باقری خودش را 
به خوبی ثابت کــرد و می توان او را یکی 
از بازیکنانی نامید که همین حالا در هر 
تیمی به میدان برود بازیکن فیکس و موثر 
آن تیم خواهد بود. اگر قرار باشد باقری 
فصل بعد هم زیر ســایه نام های بزرگ 
اســتقلال قرار بگیرد و به بــازی گرفته 
نشود، شاید یکی از مهره های مهم بازار 
نقل و انتقالات شــود و هــر تیمی که او 
را جذب کند می تواند از درخشــش او و 

تاثیرگذاری اش مطمئن باشد. 

  رضا اسدی
یکی دیگر از پدیده هایی که علی دایی هر 
از گاهی به فوتبال ایران معرفی می کند. او 
ناگهان دو فصل پیــش در تیم نفت چهره 
شد و در این مدت کم به خوبی درخشید. 
دایی او و یکــی، دو بازیکن دیگر نفت را با 
خود به ســایپا برد اما در میان همه آنها، 
این اسدی بود که چشم ها را به خود خیره 
کرد. اسدی با وجود بازی در پست هافبک 
دفاعی، بهترین گلزن فصل قبل سایپا بود! 
او روی کرنرها به خوبی در میان مدافعان 
حریف جاگیری می کند و ضربات ســر او 
به شدت خطرناک اســت. اسدی سابقه 
گلزنی به استقلال، پرسپولیس و سپاهان 
را دارد و همین نشــان می دهد که او مرد 
بازی های بزرگ هم هست. گفته می شود 
نام او در فهرســت پرسپولیس و استقلال 
قرار دارد اما ظاهرا به اســتقلال نزدیک تر 
است و حتی گفته می شــود بعد از آمدن 
اســتراماچونی به ایران، او به عنوان یکی 
از بازیکنان جدید استقلال معرفی خواهد 

شد.

چالش جدید تیم ملی ایران؛ بازی در روز عاشورا!
قرعه کشی مرحله مقدماتی جام جهانی 2022 قطر، روز بیست و ششم تیرماه در قطر برگزار 
می شود. طبق رنکینگ فیفا، شــاگردان مارک ویلموتس بلژیکی در تیم ملی، با تیم های  
ژاپن، کره جنوبی، اســترالیا، قطر، امارات، عربســتان و چین در سید نخست آسیا قرار 
گرفته اند. در این مرحله 40 تیم حضور دارند که   در هشت  گروه پنج تیمی قرار می گیرند. 
از هر گروه تیم های اول در کنار چهار تیم برتــر دوم به مرحله  پایانی انتخابی جام جهانی 
صعود می کند. در آن مرحله تیم ها در دو گروه شش تیمی برای صعود به جام جهانی با هم 

رقابت می کنند.
  حریفان تکراری

تیم ملی برای صعود بــه جام جهانی 2018 روســیه در این مرحله بــا تیم های عمان، 
ترکمنســتان، گوام و هند همگروه بود و کار خود را برای صعود به جام جهانی از شــهر 
داش آغوز ترکمنستان آغاز کرد. این احتمال وجود دارد که برای صعود به جام جهانی 2022 
قطر هم ملی پوشان فوتبال کشورمان با هر کدام از این چهار تیم که چهار سال قبل همگروه 

بودند، دوباره همگروه شوند.
تیم ملی در مرحله   پایانی مقدماتی جام جهانی 2018 روســیه هم با تیم های کره جنوبی، 
سوریه، ازبکستان، چین و قطر همگروه بود. ملی پوشان فوتبال کشورمان با توجه به اینکه 
در این مرحله از مقدماتی جام جهانی 2022 قطر همراه با تیم های کره جنوبی، چین و قطر 
در سید یک رقابت ها قرار دارند، در این مرحله از جمع تیم هایی که در مرحله   پایانی صعود 
به جام جهانی 2018 روسیه با آنها رقابت کردند، فقط شانس تقابل با ازبکستان و سوریه 
را دارند. البته با توجه به اینکه این دو تیم در ســید 2 قرار دارند، فقط یکی از این تیم  ها 
شانس همگروهی با ایران را دارند و نمی توانند سه تیم با هم در این مرحله همگروه شوند. 
سخت ترین گروهی که شاگردان ویلموتس امکان دارد در این مرحله در آن قرار بگیرند، 

می تواند با حضور عراق، بحرین، کویت و اندونزی تشکیل شود.
 چالش جدید

یکی از چالش های فوتبال ایران برای صعود به جام جهانی 2018 روسیه به بازی رفت مقابل 
کره جنوبی در مرحله   پایانی مقدماتی جام جهانی برمی گردد. تاریخ بازی تیم ملی مقابل 
کره جنوبی روز تاسوعا بود و بازی در غروب آن روز و شب عاشورا برگزار شد. در آن روزها 
مخالفت های زیادی با برگزاری این بازی صورت گرفت اما در نهایت بازی در شب عاشورا 

برگزار شد و تیم ملی هم با تک گل سردار آزمون مهمان خود را شکست داد.
حالا شاگردان ویلموتس در دومین هفته از مرحله   مقدماتی جام جهانی باید در روز عاشورا 
به میدان بروند. دیداری که احتمالا زمان برگزاری آن چالش جدید برای فدراسیون فوتبال 
است. هنوز مشخص نیست بازی تیم ملی که در روز نوزدهم شهریور ماه برگزار می شود، با 
چه تیمی است و در کجا برگزار می شود اما اگر ایران در آن بازی میزبان باشد، چالش جدی 

پیش روی فوتبال ایران است.  

عزیز بوحدوز و آن ضربه سر اشتباهی!
سرنوشت تلخ قربانی بازی ایران - مراکش

 محمد بلبلی )سپیدرود رشت(
او در نیم فصل دوم لیگ هجدهم به تدریج 
وارد ترکیب اصلی سپیدرود شد و در این 
فرصت کــم آنچنان درخشــید که حالا 
تقریبا همه تیم های بــزرگ فوتبال ایران 
او را می خواهنــد. ابتدا اعلام شــد که او 
به فولاد خوزستان پیوســته است. چند 
روز بعد مشــخص شــد   فولادی ها گاف 
بزرگی داده اند و تاریخ ثبــت قرارداد او را 
ســال 1397 ثبت کرده اند. استقلال هم 
به ســرعت از این فرصت استفاده کرد و با 
او قرارداد داخلی امضا کرد  اما دو روز پیش 
بود که مالک ســپیدرود مدعی شد بلبلی 
هنوز با این باشگاه قرارداد دارد و با توجه به 
اینکه تراکتورسازی بیشترین مبلغ را برای 
جذب او پیشنهاد داده، احتمالا به این تیم 
خواهد پیوست! از سوی دیگر نام بلبلی در 
فهرســت خرید برانکو هم دیده می  شود! 
نگرانی بزرگ درباره بلبلی، جنجال هایی 
اســت که در همین چند روز پیرامون او 
ایجاد شده و ممکن است آینده درخشان 

او را تحت تاثیر قرار دهد.
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1   اولين و شــاید مهم تریــن اتفاقي 
که تمامي  کنفرانس ها و اخبار نمایشــگاه 
بازي لس آنجلس امســال را تحت الشعاع 
خود قرار داد، لو رفتــن اطلاعات مختلف 
و مهم از شــرکت هاي متفاوت بود. عملا 
اکثر عناویني که قرار بود براي اولين بار در 
این رویداد معرفي شده یا نمایش داشته 
باشــند، پيش از برگزاري کنفرانس ها لو 
رفته بودنــد و منابــع اطلاعاتي مختلف 
جزئيات آنها در اختيار مخاطب ها قرار داده 
بودند. مسئله اي که باعث شد شاهد یکي از 
ضعيف ترین نمایشگاه هاي چندسال اخير 
باشــيم. عملا به جز چندبازي کم اهميت 
تمامي  اخبار مهم نمایشــگاه امســال با 
اختلافي چندساعته توســط رسانه هاي 
غيررسمي  پوشش داده شــدند و همين 
مسئله جذابيت کار را به مراتب کاهش داد. 
از طرفي نباید فرامــوش کنيم که غيبت 
سوني باعث شده بود دیگر کمپاني ها عملا 
تلاش زیادي براي رقابت با یکدیگر نداشته 
باشند و سعي کنند برنامه هاي مهم خود 
را براي زماني دیگر و شاید حتي نمایشگاه 

سال آینده باقي نگه دارند. 

2   مطمئنا قبول کردن این مســئله که 
شــخصي همچون رجي فيلز ایم بازنشسته 
شده، مسئله سختي است، شخصي که با آن 
چهره شاداب و خندان خود ساليان متمادي 
مجري برنامه هاي نينتندو بود و هميشه در 
جلب نظر مخاطب خود خوب عمل مي کرد. 
مطمئنا هنگامي  که شــخص دیگري روي 
صحنه حاضر شد، براي طرفداران قدیمي که 
با این مرد بــزرگ خاطره داشــتند کمي 
 ناراحت کننده بوده اســت. امسال برخلاف 
یک دهه اخير دیگر خبري از مدیر شــعبه 
آمریکاي نينتندو در مراســم این کمپاني 
ژاپني نبود و داگ باوزر جانشــين او شده 
بود. چهره اي که اتفاقا با معرفي جالبي براي 
اولين بار پيش روي مخاطب هاي نينتندو و 

بازي هاي این کمپاني قرار گرفت.

3   حضــور کيانــو ریوز روي اســتيج 
مایکروســافت و معرفي او بــه عنوان یکي 
از شــخصيت هاي اصلي بازي سایبرپانک 

2077 دیگر اتفاق مهم امســال بود. کيانو 
ریوز که شــاید خيلي از شــما او را با بازي 
در مجموعه فيلم جان ویــک و ماتریکس 
بشناســيد، قبل از این اتفاق هم حســابي 
در فضاي مجازي مشــهور بود. پس جاي 
تعجب ندارد که هنگامي  که قدم روي استيج 
کنفرانس مایکروســافت گذاشت و اعلام 
کرد کــه در این بازي مــورد انتظار حضور 
خواهد داشت، باعث شد ســالن از صداي 
تشویق طرفداران بلرزد. او قرار است نقش 
شــخصيتي کليدي به نام جاني سيلورهند 
را بازي کند که به دليل داشــتن یک دست 
رباتيک نقره اي به این اســم صدا مي شود 
و به گفته ســازندگان یک خرابکار واقعي 
است. همچنين اعلام شــده است که براي 
ساخت این شخصيت فقط از چهره و صداي 
کيانو ریوز اســتفاده نشده اســت، بلکه او 
موشــن کپچر این شــخصيت را هم انجام 
داده، پــس مي توانيم مطمئن باشــيم که 
جاني سيلورهند کاملا شــبيه این بازیگر 
خواهد بود. فقط کافي اســت پشت صحنه 
فيلم جان ویک را ببينيد تا مطمئن شوید 

که موشــن کپچر این شخصيت بدون هيچ 
اشکالي پيش خواهد رفت.

4   حضــور نداشــتن شــرکت بزرگي 
همچون ســوني باعث شــده بود تا قبل از 
شروع نمایشــگاه کمي  نســبت به مراسم 
امسال احساس بدي داشــته باشيم؛ اما در 
کنفرانس شــرکت بتســدا بود که متوجه 
شدیم هيچ نيازي به نااميدبودن نيست زیرا 
هنوز هم غافلگيري هــاي بزرگي از طرف 
دیگر شــرکت ها باقي مانده است. مطمئنا 
حضور کارگردان و ایده پرداز شرکت تانگو 
گيــم ورک،ز خانم ایکومــي  ناکامورا فقط 
یک معني دارد، این شرکت به همراه نابغه 

صنعت گيم، شــينجي ميکامي  دســت به 
ساخت یک بازي ترســناک دیگر زده اند. 
گوست وایر توکيو نام این عنوان جدید است 
که در آن باید معماي گم شدن افراد در شهر 
توکيــو را حل کنيم و به گفته ســازندگان 
آماده رویارویي با تعداد زیادي روح شرور و 

ترسناک نيز باشيم.

5   یکي دیگر از لحظات جالب کنفرانس 
یوبي سافت، شــخصيت هلن بود که یکي 
از کارکترهــاي قابل بــازي در »واچ داگز 
ليجن« اســت. همانطور که در گذشــته 
گفته شــد، در سومين نســخه از این بازي 
مي توانيد هر »شــخصيت غيرقابل بازي« 

را که خواســتيد کنترل کنيد و هرکدام از 
این افراد نيز داســتان و توانایي هاي خاص 
خود را دارند، هلــن نيز یک قاتل قراردادي 
پا به ســن گذاشته اســت که البته چين و 
چروک هاي صورتش باعث نشده است که 
از خطرناک بودنش چيزي کم بشود. نکته 
جالب توجه درباره قسمت جدید واچ داگز 
این اســت که عملا تمامي  اطلاعات آن و 
حتي طرح گرافيکي بســته این بازي براي 
فروش نيــز پيش از معرفي رســمي  آن در 
اینترنت لو رفته بود. امسال یوبي سافت در 
ميان کمپاني هاي حاضــر بدترین عملکرد 
را در زمينه مخفي نگه داشــتن آثارش به 

نمایش گذاشت.

1   براســاس گزارش مذکور، پينــگ از احتمال انتقال 
بخشی از روند توليد تراشه و دستگاه های هوآوی به روسيه 
نيز ســخن گفته اســت. با وجود این، اپراتور راسل کام که 
حاصل همکاری هوآوی و دولت روســيه است، ضمن ابراز 
تمایل به همکاری با توسعه دهندگان شرکت های ارتباطات 
ســيار، از اظهارنظر در خصوص اخبار فوق خودداری کرده 
اســت. این احتمال وجود دارد که گریگوری برزکين، یکی 
از سرمایه گذاران راســل کام و صاحب پروژه آرورا در تلاش 
برای جلــب نظر هوآوی برای اســتفاده از سيســتم  عامل 
یادشده باشد. استفاده از سيســتم عامل آرورا که مبتنی بر 
سيســتم عامل لينوکسی سيل فيش اســت می تواند برای 
هوآوی فواید بسياری داشته باشد. سيستم عامل سيل فيش 
اصالتا فنلاندی است و ریشه در شاهکار شرکت نوکيا، ميگو 
دارد. نوکيا سيستم عامل لينوکسی ميگو را در نوکيا ان9 به 
کار برد و پس از آن با تغيير مدیریت و سياست های شرکت 
به کلی آن را کنار گذاشت و تيم توسعه آن را برکنار کرد. از 
دلایلی که در آن زمان برای این اقدام عنوان می شــد، روی 
کار آمدن مدیران اسبق مایکروسافت و خصومت هميشگی 

ویندوز و لينوکس بود.

2   در هرحال، شــرکت فنلاندی دیگری به نام جولا، با 
تلفظ محلی یولا، اقدام به ســرمایه گذاری در توسعه ميگو 
کرد و مهندســان برکنار شــده نوکيا را به خدمت گرفت تا 
از ظرفيت هــای بی انتهای ایــن سيســتم عامل مبتنی بر 
لينوکس استفاده کند و با ترکيب آن با پروژه لينوکسی مِر، 
سيستم عامل متن باز ســيل فيش را خلق کنند. معنی یولا 
در زبان فنلاندی »قایق نجات« اســت و این شرکت به واقع 
توانست ميگو را از مرگ حتمی نظير آن چه بر سيستم عامل 
سيمبين آمد نجات دهد. به گزارش زوميت، یولا که از سال 
2011 شــروع به کار کرد و هم اکنون در کشورهای فنلاند، 
سوئد و ژاپن واحدهای تحقيقات و توسعه دارد.  نوکيا در سال 
2005 سيستم عاملی لينوکسی را به نام OS2005 توسعه 
داد که در تبلت نوکيا 770 مورد اســتفاده قرار گرفت. این 
سيستم عامل در سال 2009، به مائمو 5 تغيير نام داد و در 

نوکيا ان900 استفاده شد. 

3   اتحاد مقطعی نوکيــا و اینتل و تلفيق ميمو و موبلين 
)یک پروژه لينوکســی دیگــر( سيســتم عامل ميگو را در 
سال 2010 به وجود آورد. همان ســال نوکيا اعلام کرد که 

نوکيا ان8 آخرین گوشــی پرچمداری خواهــد بود که با 
سيستم عامل ســيمبين معرفی می شود و گوشی های آتی 
سری N بر پایه ميگو خواهند بود؛ اما در سال 2011 به طرز 
غيرمنتظره ای پروژه ميگو به رغم داشتن ظرفيت های فراوان 
منحل شد تا با توافق اینتل، نوکيا 9 تنها دستگاهی باشد که 
با سيستم عامل ميگو روانه بازار شد. توسعه دهندگان ميگو 
توســط یولا جذب شــدند تا با ترکيب دو پروژه لينوکسی 
Mer و Meego سيستم عامل جدیدی را طراحی کنند؛ 
مهندسين سابق نوکيا که در آن زمان با دریافت 25هزار یورو 
از کار برکنار شدند، امکان اســتفاده از پتنت های مربوط به 
ميگو را در ســيل فيش نداشــتند و نمی توانســتند همان 
رابط کاربری موســوم به Harmattan را در سيل فيش 
پياده سازی کنند. با وجود این، با الهام گرفتن رابط از کاربری 
مبتنی بر ژســت حرکتی نوکيا، رابــط کاربری جدیدی را 
با اســتفاده از Qt ،QML ،HTML5 و ++C برای جولا 

طراحی کردند.

4   آرورا یک کپی یــا به عبارت دقيق تر یــک فورک از 
سيل فيش است. اپراتور روســی راسل کام از چهار ماه پيش 
با شــروع کار روی این سيستم عامل نام روســی آرورا  را به 
آن داد تا تمام سيستم های اداری و دولتی روسيه را تا سال 
2021 به آن مجهز کند. شــاید بهتر باشد برای درک بهتر 
ارتباط این دو سيســتم  عامل،  نگاهی بــه ارتباط اندروید و 
گوگل داشــته باشــيم. در اندروید، AOSP )مخفف پروژه 

متن باز اندروید( به توسعه دهندگان اجازه می دهد تا هرکدام 
نسخه یا فورک خود را از آن داشته باشند. گوگل همين کار را 
کرده و مجموعه اپليکيشن های خود شامل جيميل، گوگل 
داکس، مپس، درایو، کلندر، گوگل پلــی، موزیک و گوگل 
پلی موزیک و... را به آن اضافه کرده اســت. هيچ یک از این 
اپليکيشن ها بخشی از AOSP محسوب نمی شوند؛ بلکه در 
حقيقت شخصی ســازی گوگل از اندروید به شمار می آیند. 
 AOSP توســعه دهنده دیگری، مثلا هــوآوی، می تواند از
استفاده کرده و مجموعه ویژگی ها و اپليکيشن های خود را به 
آن اضافه کند. درواقع، شرکت هایی مثل هوآوی و شيائومی 
در چين نسخه ای از اندروید را ارائه می دهند که فاقد هرگونه 
اپليکيشن گوگل هســتند و جایگزین های چينی در آن ها 

به صورت پيش فرض نصب هستند.

5   در خصــوص آرورا ، همان طور که گفته شــد با یک 
فورک از سيستم عامل فنلاندی سيل فيش روبه رو هستيم. از 
آنجایی که فنلاند و روسيه دو کشور مجزا با مجموعه نياز های 
مختلف در سيستم عامل موبایل هســتند، برخی ویژگی ها 
بين ســيل فيش و آرورا بدون تغيير مانــده و برخی موارد 
دست خوش تغيير شده اند. چنانچه روسيه از متن باز بودن 
سيل فيش بهره نمی برد و نسخه خود را ارائه نمی داد مجبور 
بود براساس قوانين به شــرکت فنلاندی احترام گذاشته و 
سيل فيش را با همان نام و همان اپليکيشن های پيش فرض 

به صورت دست نخورده مورد استفاده قرار دهد.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

سفر بالگرد مریخی در سال 2021
آزمایشــگاه پيشــرانه 
جت ناسا از آماده بودن 
بالگــرد مریخــي این 
فضایــي  ســازمان 
خبــر داد کــه اخيرا 
آزمایش هــاي خلأ را با 
موفقيت سپري کرد و 
در سال 2021 ميلادي 
نيز به سياره سرخ اعزام 

خواهد شــد تا در جو این ســياره به پرواز درآید. آزمایشگاه پيشرانه 
جت ناسا مدتي قبل اعلام کرد، براســاس برنامه ریزي هاي انجام شده 
این سازمان قصد داریم در ســال 2021 ميلادي به همراه مریخ نورد 
مارس2020، یک بالگرد مریخي نيز به سياره ســرخ ارسال کنيم. به 
گزارش گجت نيوز، در همين راســتا اخيرا تست هاي خلأي این بالگرد 
با موفقيت انجام شده است و ناسا براي ارسال آن به مریخ بررسي هاي 
نهایي را انجام خواهد داد. همچنين دانشمندان ناسا در ماه مي 2019 
روي این بالگــرد مریخي پنل هاي خورشــيدي را نصــب کردند که 
تست هاي پروانه هاي آن نيز موفقيت آميز بود. گفتني است این بالگرد 
خودران با ســایز کوچک خود به عنوان اولين ابزار ساخت دست بشر 
محسوب مي شود که مي تواند در سطح یک سياره به پرواز درآید. ميمي 
 آونگ، مدیر پروژه بالگرد مریخي در آزمایشگاه پيشرانه جت ناسا عنوان 
کرد، تاکنون کسي موفق به ســاخت یک بالگرد مریخي نشده است و 
مدلي که ما از آن در پرواز آزمایشي اســتفاده کردیم، همان بالگردي 
است که به مریخ اعزام خواهد شد و تاکنون نيز چندین آزمایش مهم آن 

موفقيت آميز بوده است.

آیفون بدون ذره اي خلاقيت
در ســالي که براساس 
اخبــار و شــایعات، 
سامســونگ و گوگل 
به صورت همه جانبه اي 
درحال ارتقاي قابليت 
گوشــي هاي هوشمند 
خود هســتند، به نظر 
مي رســد تغييرات اپل 
براي آیفون هاي 2019 

در حد چند آپگرید خواهد بود. به همين دليل کارشناسان عقيده دارند، 
آیفون هاي نسل بعدي کسل کننده و فاقد خلاقيت خواهند بود. درواقع 
در یادداشت جدیدي که کارشناسان ميژو منتشر کرده اند، اشاره شده 
اســت که در اتفاقي نادر، به احتمال فراوان کوپرتينویي ها محصولاتي 
مشــابه براي دوســال پياپي وارد بازار خواهند کرد. در این یاداشت با 
توجه به اخبار و شــایعات منتشرشده، آمده اســت که در سال 2019 
دو آیفون اولد و یک آیفون ال  سي دي منتشــر خواهد شد. به گزارش 
آي تي رسان، این پنل ها مشــخصاتي مانند محصولات سال جاري اپل 
خواهند داشت، با این تفاوت که مجهز به فناوري فورس تاچ خواهند شد. 
یادداشت درخصوص تامين کنندگان این پنل ها، به شرکت ژاپن دیسپلي 
اشــاره مي کند که منبع اصلي تامين پنل هاي ال سي دي خواهد بود. 
ال جي دیسپلي و شــارپ نيز دوشــرکت دیگر خواهند بود که وظيفه 
توليد این پنل ها را بر عهده خواهند داشت. از طرف دیگر انتظار مي رود 
سامسونگ تنها تامين کننده پنل هاي آیفون11 باشد و براي اولدهاي 
مدل مکس، پاي دیگر شرکت کره اي، یعني ال جي نيز به بازي باز شود.

گوگل دنبال بازار رایانش ابري
دارد  گــوگل قصــد 
شــرکت لوکــر را بــه 
2ميليارد دلار  مبلغ 6/
خریداري کنــد. لوکر 
شرکت بزرگي است که 
در زمينه تجزیه و تحليل 
داده فعاليت دارد. این 
اولين اقدام مدیر جدید 
مرکز توســعه خدمات 

ابري گوگل است. دایان گرین پس از آن که سه سال مدیریت مرکز توسعه 
خدمات پردازش ابري گوگل موسوم به گوگل کلاد را در اختيار داشت، 
از سمت خود کناره گيري کرد و توماس کوریان که براي مدتي طولاني 
رئيس اجرایي شــرکت اوراکل بود، در ماه نوامبــر به عنوان مدیرعامل 
جدید گوگل کلاد جانشين دایان گرین شــد. به گزارش زوميت، پس 
از این اتفاق، گوگل اعلام کرده است که لوکر را با پرداخت 2/6ميليارد 
دلار پول نقد خریــداري خواهد کرد. کوریــان در کنفرانس ماه فوریه 
گوگل اظهار داشت که به دنبال ســرمایه گذاري و گسترش قابل  توجه 
کسب و کار ابري گوگل اســت. او افزود: در آینده اي نزدیک شاهد رشد 
چشمگير)کسب وکار ابري( گوگل، حتي سریع تر از آنچه وعده داده شده 
خواهيد بود. شرکت مادر گوگل یعني آلفابت نيز ازطریق گوگل ونچرز و 
گوگل کپيتال در لوکر سرمایه گذاري کرده است. این بزرگترین خرید 
گوگل بعد از خریداري شــرکت محصولات خانه هوشمند نست است. 
شرکت هولدینگ آلفابت، در سال 201۴ با قيمت 3/2ميليارد، نست را 

خریداري کرده بود. 

بهترین  بازي هاي ایراني
براي سال ها بازیســازهاي ایراني براي پيداکردن مخاطب 
به ســراغ رقابت با آثار خارجي پرهزینــه رفتند و بارها در 
این مسير شکســت خوردند اما اکنون چندسالي است که 
به واسطه گسترش استفاده از پلتفرم هاي هوشمند و همراه 
شاهد این موضوع هستيم که گرایش به ساخت بازي هاي 
موبایلي توانســته جان دوباره اي به ایــن صنعت در ایران 
منتقل کند. به همين واســطه تصميم به معرفي تعدادي 
از آثاري گرفته ایم که توانسته اند تاکنون به موفقيت هاي 
مختلفي دست پيدا کنند. آثاري که نه تنها کيفيت مناسبي 
را ارائه مي کنند بلکه از دید مالي نيز دســتاوردهاي جالب 

توجهي را به خود اختصاص داده اند.

   سبقت
از زماني که مجموعه بازي هاي جنون سرعت حالت مسابقه 
»درگ« را معرفي کرد، گيمرهاي ایراني اســتقبال خوبي 
از آن کردند. در این حالت هر گيمر کنترل یک اتومبيل را 
در مسيري مستقيم برعهده گرفته و تنها در زمينه سرعت 
به رقابت با حریف خود مي پردازد. سبقت براساس همين 
ایده ساده ساخته شــده و گيمرها را در رقابتي آنلاین قرار 

مي دهد.

   هشت خوان
ســاخته اســتودیوي آوید اثري با تکيه بر المان هاي ژانر 
کارت  گيم اســت که تاکنون موفقيت هاي مناسبي را نيز 
به دست آورده است. هرچند نمونه هاي خارجي این بازي 
به خوبي یافت مي شوند اما ســازندگان هشت خوان سعي 
کرده اند با قراردادن بيش از 160شخصيت اساطيري ایراني، 
ســاخته خود را براي مخاطب داخلي مناسب کنند. این 
نکته نيز قابل توجه است که مبارزات هشت خوان به صورت 

آنلاین دنبال مي شود.

   فارمولر
اگر سري به شــبکه هاي اجتماعي بزنيد با حجم زیادي از 
بازي هایي روبه رو مي شــوید که به اصطلاح در سبک فارم 
قرار مي گيرند. در این دســت بازي ها گيمــر وظيفه پيدا 
مي کند مزرعه اي بــراي خود ســاخته و آن را ارتقا دهد. 
فارمولر عنواني در این سبک اســت که توسط استودیوي 
علم و گيم ساخته شده با در اختيار داشتن نکاتي قابل توجه 

مي تواند مخاطبان بازي هاي فارم را به خود جلب کند.

   فوتکاردیا
فوتکاردیا عنواني کارتي و آنلاین دو نفره است. گيم پلي بازي 
به این صورت است که شــما باید تيم خود را آماده کنيد و 
با اســتفاده از کارت ها به رقابت با دیگر بازیکنان بپردازید. 
در بازي بيش از 1500کارت مختلف وجود دارد، هر کارت 
داراي ویژگي هاي مربوط به خود است. بازیکنان با استفاده 
از کارت ها مي توانند ترکيب تيم خود را بچينند و در نهایت 
رقابت کنند. به گفته سازندگان بازي، در به روزرساني هاي 
بعدي بازي، قابليــت و کارت هاي جدیدتــري نيز افزوده 

خواهد شد.

   زیر گنبد کبود
سال هاست که دیگر خبري از داستان هاي تعاملي نيست 
و در اکثر مواقع سازندگان بازي هاي بزرگ سعي مي کنند، 
نکاتي را از این سبک در ساخته هاي خود قرار دهند. با وجود 
این مسئله، زیر گنبد کبود توانسته به خوبي تمرکز خود را 
روي این موضوع قرار داده و به موفقيت نيز برسد. زیر گنبد 
کبود داستاني تعاملي است که در آن گيمر انتخاب هایي را 

صورت داده و در انتها نتيجه آن را مي بيند.

   جنگاور ایراني
بازي حاضر گيمر را در نقش تک تيراندازي قرار مي دهد که 
باید با از پادر آوردن دشــمن ها از مرزهاي کشور محافظت 
کند. هرچند ایــده اوليه کاملا کليشــه اي اســت که اما 
ســازندگان جنگاور ایراني موفق شــده اند با پياده سازي 
استاندارد آن، به محصولي مناسب و جذاب از دید مخاطب 

برسند.

   گذرگاه 2
دیگر بازي اي که در این ژانر قرار مي گيرد و بازهم قابليت 
حرکت را از گيمر گرفته و تنها وظيفــه هدف گيري را به 
او مي دهد، گذرگاه 2 اســت. در این بازي همچون نسخه 
پيشين دشمن ها از منطقه اي خاص حرکت کرده و گيمر 
وظيفه پيدا مي کند با انواع اسلحه هایي که در اختيار دارد، 

آنها را از پا در آورد. 

امير پایدار| بالاخره به پایان مراسم E3 سال 2019 رسيدیم و پس از اعلام تاریخ مراسم براي سال بعد دوباره باید منتظر 
این رویداد عظيم جهان بازي هاي ویدئویي بمانيم. مراسم امسال مطمئنا عناوین بزرگي را همراه خود داشت از نسخه دوم 
بازي Zelda: Breath of the Wild گرفته تا اعلام کنسول نسل بعدي مایکروسافت و البته غيبت سوني که در 25سال 
گذشته بي سابقه بود. در این ميان اما به مانند مراسم هاي ساليان گذشته اتفاقات جالب و غيرقابل پيش بيني هم رخ داد 

که بعضي از آن ها را مرور کوتاهي مي کنيم.

اميرعباس کهربا |  در شرایطی که همه چيز به نظر برای استفاده هوآوی از اندروید به پایان رسيده این شرکت 
چينی به دنبال توسعه سيستم عامل خود بود اما در چرخشی عجيب به نظر می رسد از همکارهای روسی خود در 
این راه کمک می گيرد. هوآوی با همکاری سایز گوشی سازهای چينی در حال کار روی سيستم عامل اختصاصی 
خود با نام هونگ منگ است، این احتمال وجود دارد که شرکت چينی جایگزین دیگری را برای اندروید در نظر 
بگيرد. براساس گزارش ها، این جایگزین، آرورا نام دارد و سيستم عاملی روسی است که بر پایه سيل فيش توسعه 
داده شده است. شنيده ها حاکی از این است که گو پينگ، مدیرعامل دوره ای هوآوی در گفت وگو با کنستانتين 
نوسکوف، وزیر توسعه دیجيتال، ارتباطات و رسانه های جمعی روسيه، از احتمال استفاده این شرکت از سيل فيش 
روی دستگاه های هوآوی سخن گفته است. براســاس اطلاعاتی که از این نشست منتشر شده است، هوآوی 

هم اکنون در حال آزمایش آرورا ، نسخه روسی سيل فيش ، روی دستگاه های خود است.

اعلام تاریخ عرضه فيفا 20

الکترونيک آرتز هرسال بازي ورزشي 
فيفا را منتشر مي کند و هرسال برنامه اي 
براي رونمایي از آن دارد. امسال نيز این 

شرکت از بازي فيفا20 رسما رونمایي کرد 
و پيش از شروع برنامه EA Play خود در 

شهر لس آنجلس تاریخ انتشار این بازي را 
نيز مشخص کرد. بازي فيفا20 که تغييرات 
زیادي نسبت به نسخه قبلي این مجموعه 

یعني فيفا19 داشته است، یک بخش 
داستاني فوتبال خياباني خواهد داشت که 
با نام ولتا معرفي شده است. در این بخش 

بازي کنندگان مي توانند در زمين هاي 
کوچک در حالت هاي دوتيم سه نفره)بدون 

دروازه بان(، دوتيم چهار نفره، دو تيم 
پنج نفره و فوتسال رسمي  بازي کنند. 

طرفداران فيفا استریت قطعا از این بخش 
بازي فيفا20 خوشحال خواهند شد. 

همچنين الکترونيک آرتز تغييراتي براي 
گيم پلي بازي درنظر گرفته که به مرور در 
تابستان معرفي و رونمایي مي شوند. در 
حال حاضر، EA Sports  اعلام کرده که 

علاوه بر تغييراتِ هوش مصنوعي مدافعين 
و عملکرد متفاوت آن ها در زمين، گيم پلي 

بازي در ضربات ایستگاهي و پنالتي ها 
نيز دستخوش تغيير شده است. فيفا20 

همچنان با استفاده از انجين فراست بایت 
ساخته مي شود و همين امر موجب شده تا 
انيميشن هاي دقيق و جذابي در این بازي 
شکل بگيرند. این انيميشن ها بيشتر در 

حرکات تکنيکي و ضربات آکروباتيک در 
بخش ولتا به چشم مي آیند و احتمالا لذت 

آن را دوچندان خواهند کرد.

گ
الو

آن

  بازار دیجيتال

دانشمندان در جدیدترین بررسی های خود توانستند 
بزرگترین مخزن یخ آب در مریخ را کشــف کنند. این 
مخزن در زیر ســطح قطب شــمال ســياره سرخ قرار 
دارد که حتی می توان از آن بــرای زندگی در مریخ نيز 
استفاده کرد. سياره مریخ دارای شباهت های متعددی 
با زمين است که از مهم ترین آنها می توان به برخورداری 
سياره سرخ از مخازن یخ آب در زیر سطح این سياره به 
خصوص در مناطق قطبی آن اشاره کرد. دانشمندان از 
مدت ها قبل نظریه هایی مبنی بر وجود یخچال هایی زیر 
سطح مریخ را مطرح کرده بودند که بررسی های جدید به 
کمک تصاویر ماهواره ای پيشرفته ادعای آنها را به خوبی 
ثابت می کند. گروهی از محققان بر این باورند که حتی 
می توان از این مخازن یخ آب در مریخ برای پروژه های 
زندگی در سياره سرخ استفاده کرد. دانشمندان دانشگاه 
آستين تگزاس و آریزونا با بررسی دقيق لایه های یخ آب 
زیر کلاهک یخی قطب شمال ســياره سرخ توانستند 

بزرگ ترین مخزن یــخ آب مریخ را کشــف کنند. این 
محققان با استفاده از داده های شــاراد، رادار ژرفاسنج 
سوار بر مدارگرد شناسایی مریخ به این کشفيات مهم 
دســت پيدا کردند. گفتنی اســت امواج رادارهای این 
تجهيزات توانایی نفوذ به عمق 2/۴ کيلومتری ســطح 
مریخ را دارد. بررسی ها نشان می دهد در برخی مناطق 
تا عمق 1/6 کيلومتری زیر سطح قطب شمال لایه های 
زیادی از شــن و یخ وجود دارنــد و در برخی مناطق 
دیگر نيز حدود 90 درصد از لایه ها دارای آب هستند. 
محققان معتقدند اگر این مخازن یــخ آب مریخ ذوب 
شوند، سراسر مریخ اقيانوسی با عمق حداقل 1/5 متر به 
وجود خواهد آمد. در همين رابطه پژوهشگران دانشگاه 
جان هاپکينز از چنين اطلاعاتی به نوع دیگری استفاده 
کردند. در واقع آنها اطلاعات گرانشی را با هدف محدود 
کردن چگالی ســطح زیر کلاهک یخــی قطبی مورد 
اســتفاده قرار دادند که بررسی هایشان نشان می دهد 

بيش از 50 درصد از زیر این سطح را لایه های یخ و شن 
تشکيل داده اند. محققان در پاســخ به این پرسش که 
این حجم از آب چگونه در زیر قطب شمال سياره سرخ 
قرار گرفته اند، عنوان می کنند تشکيل چنين مخازنی 
به دوره های سرمایشــی و گرمایش مریخ برمی گردد و 
یخچال های مریخ همانند کره زمين به دنبال تغييرات 
مداری و انحراف محوری تشکيل شده اند. دانشمندان 
بر این باورند که انحراف محــور مریخ در دوره های 50 
هزار ساله به سمت خورشيد شــدت گرفت و به مرور 
زمان عمودی می شود. در چنين حالتی دما در استوای 
مریخ با افزایش مواجه شده و دمای قطب ها نيز کاهش 
پيدا می کند. از این رو کلاهک های یخی قطبی سياره 
سرخ با رشد همراه شدند. همچنين مناطق قطبی پس 
از قرارگيری محور مریخ به سمت خورشيد گرم شده و 
کلاهک های یخی به تدریج ذوب می شوند. در این زمان 
شن ها با پوشاندن ســطح کلاهک های یخی مانع ذوب 

شدنشان می شوند. بسياری از دانشمندان پيش از چنين 
کشفی بر این باور بودند که کلاهک های قدیمی یخی 
سياره سرخ نابود شده اند، اما هم اکنون چنين اطلاعاتی 
نشان می دهد صفحه های یخی زیر سطح شمال مریخ 
توانسته اند با تبدیل به لایه های یخ و شن همچنان باقی 
بمانند. اکنون این پرســش مطرح می شود آیا در مریخ 
حيات وجود داشته است؟ به طور کلی کشف چنين آبی 
در قطب های مریخ نشانه خوبی محسوب می شود، اما 
می بایست وجود چنين سطح آبی در تمامی سطح سياره 
سرخ در بازه های مختلف مورد بررسی قرار بگيرد. البته 
امروزه با ارسال ربات های مختلف به مریخ توانسته ایم 
اطلاعات زیادی را از این ســياره کسب کنيم که بدون 
شــک با در اختيار داشــتن چنين اطلاعاتی می توان 
شرایط سفر انسان به مریخ را نيز هموار کرد. برای مثال 
همين مخازن یــخ آب در مریخ می توانــد برای اقامت 

انسان در مریخ مورد استفاده قرار بگيرد.

ذره بين
محمد طالبيان

  بی سيم  آتليه

شرکت های سازنده لوازم جانبی شدیدا خلاق شده  و وسایل اغواکننده ای اختراع می کنند. در این گزارش پنج مورد از عجيب ترین لوازم جانبی گوشی های هوشمند که در حال حاضر قابل خرید هستند را معرفی خواهيم کرد. به این نکته توجه داشته باشيد که بسياری از 
قابليت های امروزی تلفن های همراه زمانی به عنوان گزینه هایی شناخته می شدند که به عنوان موارد جانبی همراه تلفن قرار می گرفتند. با این حال مواردی نيز هستند که نتوانستند چنين روندی را دنبال کنند و این روزها شاید تنها باعث تعجب مخاطب شوند. عجيب ترین لوازم جانبی موبایل

  
تعدد لوازم جانبی گوشی های اپل در مقایسه با دیگر گوشی های هوشمند 

سبب شده بخش قابل توجهی از عجيب ترین لوازم جانبی گوشی های موبایل به 
محصولات اپل تعلق داشته باشند. وسيله ای که در تصویر مشاهده می کنيد فوتو 

سوشو نام داشته و با آیفون 4، 4 اس و آیفون 5 کار می کند.

  
وسيله ای که در تصویر مشاهده می کنيد، نه تنها 
گوش دادن به نوار کاست های قدیمی در گوشی 

هوشمند را امکان پذیر می کند، بلکه قابليت تبدیل 
آن ها به فرمت ام پی 3 را نيز در اختيار کاربر قرار 

می دهد! به این ترتيب می توان فایل صوتی را به هر 
گجت الکترونيکی یا سيستم کامپيوتری دیگر منتقل 

کرد و به آن گوش داد. فروشگاه همچر تا چندی پيش 
پخش کننده نوارهای کاست قدیمی روی آیپادهای اپل 

را به قيمت 80 دلار به فروش می رساند.

کشف بزرگترین مخزن یخ آب در مریخ

نگرانی کاربرها از آینده گوگل پيکسل

تصميم دیروز گوگل مبني بر انتشار تصویر پيکسل4 پس از لورفتن 
چندین تصویر از این اســمارت فون، برخي طرفداران هندست هاي 
پيکسل را هيجان زده کرد. با این همه تصویر منتشرشده توسط گوگل 
نمایان گر هندستي با شکل ظاهري نسبتا پيشــرفته بود. گوگل در 
اظهارنظري اعلام کرد که »به منظور مشاهده قابليت هاي پيکسل4  
کمي  منتظر بمانيد.« این موضوع موجب طرح پرســش هاي فراواني 
درخصوص صحت شایعات مطرح شــده پيرامون پشتيباني گوشي از 
ژست هاي دستي مناسب شد. اما در واقع برخي اقدامات دیگر گوگل 
نيز شــگفتي کاربران را به دنبال داشته اســت. بر این اساس گوشي 
پيکسل4 احتمالا بسيار زودتر از زمان مورد انتظار عرضه خواهد شد. 
سري پيکسل به طور سنتي در ماه اکتبر عرضه مي شود و این موضوع 
بدان معناست که گوشي هاي مذکور تنها براي مدت چهارماه از بهترین 
و جدیدترین تراشه اســنپ دراگوني بهره خواهند برد. سپس عرضه 
هندست هاي نسل بعدي با برند جدیدي از تراشه هاي اسنپ دراگون 
آغاز مي شــود. لذا برخي اميدوار بودند که تصميــم گوگل مبني بر 
جابه جایي زمان بندي و چرخه عرضه گوشــي پيکسل4 به کاربران 
خواهان گوشي هایي با جدیدترین تراشه هاي عرضه شده امکان دهد 

تا براي مدت زمان بيشتري از آن ها استفاده نمایند.

  ویژه

نسخه تقلبي مارک زاکربرگ از راه رسيد

از ماتريکس و جان ويک 
تا سايبرپانک

چگونه کيانو ريوز، بازيگر مطرح  هاليوود تبديل به مهم ترين اتفاق 
نمايشگاه بازي لس آنجلس شد؟

  
با استفاده از این افزونه به عنوان یکی دیگر از عجيب ترین لوازم جانبی 

گوشی های هوشمند می توانيد به شدت وزش باد پی ببرید. این وسيله می تواند 
برای برخی افراد شدیدا کاربردی باشد. بقيه می توانند برای سرگرمی، واوود متر 

را به قيمت 47 پوند از وب سایت آمازون خریداری کنند.

  
سولوکم یک پایه سلفی بوده و انتهای آن، به یک ميکروفن 
بزرگ ختم می شود. با تنظيم صحيح زاویه دوربين سلفی 
گوشی قادر خواهيد بود حس مصاحبه شدن با شما توسط 
یک رسانه خبری بسيار معتبر را به دیگران القا کنيد! 
استفاده از برخی از عجيب ترین لوازم جانبی همچون 
سولوکم چندان راحت نيست. حين در دست گرفتن این 
پایه سلفی مجبور به اتمام سریع صحبت های خود خواهيد 
بود، چرا که فشار وزن گوشی به همراه پایه روی مچ 
دستتان افتاده و شما را زود خسته خواهد کرد.

 جنگ ابرقدرت ها 
در بازار تکنولوژی

هوآوی برای جايگزين اندرويد به سراغ سيستم عامل روسی می رود

ماه گذشته، فيســبوک از حذف ویدئوي دستکاري شده 
نانســي پلوســي، رئيس مجلس نماینــدگان آمریکا، 
خودداري کرد؛ اما این هفته این شرکت با مشکل جدیدي 
مواجه شده اســت: فيســبوک با ویدئوي جعلي مربوط 
 به مدیرعامل خود چه خواهد کــرد؟ ویدئوي مزبور که 
چندروز پيش در اینســتاگرام، شــبکه اجتماعي تحت 
مالکيت فيسبوک، منتشر شــد، فيلمي  جعلي از مارک 
زاکربرگ را نشــان مي دهد که رو بــه دوربين مي گوید: 
فقط یک لحظه فردي را تصور کنيد که کنترل کامل بر 
اطلاعات به سرقت رفته ميلياردها انسان، اسرار، زندگي و 
آینده آن ها دارد. من این را مدیون اسپکتر هستم. اسپکتر 
به من نشان داد کســي که اطلاعات را کنترل مي کند، 
کنترل آینده را دراختيار دارد. ایــن فيلم را دوهنرمند 
و یک شرکت تبليغاتي با اســتفاده از ویدئوي سخنراني 
زاکربرگ در ســال 2017 و بهره گيري از فناوري هوش 
مصنوعي ســاخته اند. زاکربرگ در آن سخنراني، درباره 

دخالت روس هــا در انتخابات آمریکا ســخن مي گفت. 
فناوري استفاده شده در این کار که به »جعل عميق« یا 
»فناوري دیپ فيک« معروف شده است، چهره زاکربرگ 
را طوري دســتکاري کرده که گویي او مشــغول گفتن 
جملاتي است که در واقعيت به زبان نياورده است. به جاي 
صداي زاکربرگ هم از صداي بازیگر در این ویدئو استفاده 
شده است. در آن پست اینستاگرامي، توضيح داده شده 
که این فيلم با استفاده از فناوري جاي گذاري مکالمات 
ویدئویي شرکت هوش مصنوعي کاني توليد شده است. 
این فایل ویدئویي و فایل هاي مشــابه آن که چهره هاي 
مشــهوري مانند کيــم کارداشــيان و دونالــد ترامپ، 
رئيس جمهور آمریکا را هم به تصویر کشيده اند، بخشي از 
چيدماني هنري به نام اسپکتر است که از شش تا 11ژوئن 
در فستيوال شفيلد در بریتانيا به نمایش درآمد. به گزارش 
زوميت، این ویدئو اثر مشترک دوهنرمند به نام هاي بيل 
پوسترز  و دنيل  هاو  و اســتارتاپي به نام کاني است که با 

همکاري چندشرکت دیگر به طور هم زمان روي این پروژه 
کار کرده اند و هدفشان نشان دادن ميزان اهميت فناوري 
در دستکاري اطلاعات بود. در گذشته، فيسبوک قبول 
نکرد ویدئوي دستکاري شــده اي را از صفحاتش حذف 
کند که نانسي پلوســي را در حين سخنراني، در حالتي 
نامتعادل نشان مي داد و با اعلام اینکه حتي تصاویر جعلي 
و دستکاري شده هم در سایت باقي مي مانند، تنها به این 
بســنده کرد که رتبه ویدئو را کاهش دهــد؛ یعني افراد 
کمتري آن را در بخش  News Feedصفحه فيسبوک 
خود مشاهده کنند. همچنين، ویدئوي مربوط  به نتيجه 
ارزیابي هاي کارشناســان مستقل راســتي آزمایي نيز 
درکنار آن قرار گرفته بود. نيل پاتس، مدیر روابط عمومي 
 فيسبوک، در نشستي پارلماني در کانادا، در پاسخ به این 
پرســش که آیا با ویدئوي  دستکاري شده زاکربرگ هم 
مانند ویدئوي نانسي پلوسي رفتار خواهد شد، گفته بود 
اگر ویدئوها مثل هم باشند، بازهم به همان صورت رفتار 

خواهد شد. یکي از ســخنگویان اینستاگرام به سي ان ان 
گفت: »با این ویدئو همان طور رفتار خواهد شد که با همه 
اطلاعات نادرست در اینستاگرام رفتار مي کنيم.« او در 
ادامه بيان کرد، اگر ارزیاب مستقل نيز ویدئوي مزبور را 
دروغين تشــخيص دهد، الگوریتم هاي سایت مشاهده 
آن را به کاربران پيشنهاد نخواهند کرد؛ یعني از صفحه 
اسکپلور و جست وجوي هشــتگ ها حذف خواهد شد. 
شاید آنچه باعث بغرنج شدن شــرایط براي فيسبوک و 
اینستاگرام مي شود، درخواست سي بي اس از این شرکت 
براي حذف ویدئو باشــد که روز سه شــنبه مطرح شد. 
استارتاپ کاني کليپ واقعي به کار رفته در ساختن ویدئو 
خود را از وب سایت خبري آنلاین سي بي اس دانلود کرده  
است. یکي از سخنگویان این شبکه خبري به سي ان ان 
گفت: »ســي بي اس از فيسبوک درخواســت کرده این 
ویدئو را حذف کند که از سي بي اس ان استفاده غيرمجاز 

کرده است.«

  
آیا دلتان برای گوشی های تلفن ثابت قدیمی تنگ شده است؟ اکنون 
می توان یکی از آن ها را به صورت سيار همراه خود داشت. این یکی از 
عجيب ترین لوازم جانبی گوشی های هوشمند بوده و از طریق درگاه 
جک صوتی 3/5 ميلی متری به گوشی متصل می شود.
حالتی را در نظر بگيرید که در خيابان، چنين گوشی تلفنی را در دست 
گرفته و حين قدم زدن راه بروید! 



حوادث
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 خواستگار قلابی دستگير شد 
جانشین فرماندهی انتظامی گیلان از دستگیری فردی که با فریب دختر جوان 
اقدام به تهدید و اخاذی از وی می کرد، خبر داد. ســرهنگ علی اصغر امیری 
در تشــریح این خبر اظهار کرد: در پی مراجعه خانمی به همراه دستور مقام 
قضایی به پلیس فتا مبنی بر اینکه از طریق تلگرام با فردی آشــنا شده و این 
شخص با وعده ازدواج و خواستگاری اعتمادش را جلب کرده و قصد اخاذی از 
وی را دارد رسیدگی به موضوع در دستور کار پلیس فتا قرار گرفت. شاکیه با 
اعتمادی که به متهم داشته عکس های شخصی و خانوادگی خود را در تلگرام 
برای او ارسال کرده و پس از مدتی متهم شــاکیه را تهدید می کند که اگر به 
خواسته های نامشروع وی تن ندهد عکس هایی که برای او ارسال کرده را در 
شبکه های اجتماعی منتشر می کند. کارشناســان پلیس فتا پس از بررسی 
اظهارات شاکیه و انجام تحقیقات فنی، متهم 45 ساله را در همین رابطه در 
رشت شناسایی و دستگیر کردند. متهم با مشاهده مستندات مربوطه به جرم 
خود اعتراف و دلیل این اقدام خود را رسیدن به خواسته های نامشروع و شوم 

خویش عنوان کرد.

شنا در سد باز هم جان گرفت
شنا کردن غیر اصولی در سد روستای ساقی، جان جوان 27 ساله را گرفت. 
این حادثه در ساعت 12:23 به سامانه 125 آتش نشانی اعلام و بلافاصله یک 
تیم تخصصی از غواصان آتش نشــانی اراک به محل در روستای ساقی اعزام 
شدند. آتش پاد مسعود آقازیارتی، رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری اراک با بیان این خبر در ادامه گفت: با توجه به خارج از محدوده 
بودن حریم شــهری محل بروز حادثه، با هماهنگی های صورت گرفته تیم 
غواصی سازمان رهسپار محل حادثه شد. نجاتگران آتش نشان پس از بررسی 
محل حادثه و عمق آب، با استفاده از تجهیزات غواصی داخل سد شده و پس از 
جست وجوی فراوان موفق به یافتن و خارج کردن این جوان 27 ساله از درون 
آب شــدند. با تحویل وی به نیروهای اورژانس حاضر در محل و پس از انجام 

معاینات اولیه متأسفانه مرگ این فرد توسط تکنسین اورژانس تأیید شد.

آتش سوزی در ساختمان 6 طبقه
و نجات ۱۵ نفر

سخنگوی ســازمان آتش نشانی شــهر تهران از وقوع آتش ســوزی در یک 
ســاختمان 6 طبقه و نجات 15 نفر خبر داد. جلال ملکی سخنگوی سازمان 
آتش نشــانی شــهر تهران در گفت وگو بــا خبرگزاری فارس بــا اعلام خبر 
آتش سوزی در یک ساختمان 6 طبقه، گفت: در ساعت 15 و 12 دقیقه شنبه 
وقوع یک فقره آتش سوزی در یک منزل مسکونی به سامانه 125 اعلام شد. 
بلافاصله مأموران آتش نشانی از سه ایستگاه به همراه تجهیزات مورد نیاز به 
محل حادثه واقع در شهرک وصال اعزام شدند. آتش نشانان پس از دو دقیقه 
به محل وقوع حادثه رسیده و دریافتند در طبقه چهارم یک منزل مسکونی 6 

طبقه 12 واحدی، در یک واحد 94 متری آتش سوزی رخ داده است.
سخنگوی سازمان آتش نشانی شــهر تهران ادامه داد: از آنجایی که تعدادی 
از افراد در ساختمان محبوس شــده بودند، آتش نشانان همزمان با خاموش 
کردن آتشی که در حال ســرایت به بخش هایی از طبقات بالاتر بود، اقدام به 
خروج ساکنان کردند. خوشــبختانه در این حادثه هیچ یک از اعضای ساکن 
در ساختمان جراحت فیزیکی نداشــته و تنها دچار دود گرفتگی شدند که 
به عوامل اورژانس ســپرده شــدند تا اقدامات درمانی برای آنها انجام گیرد. 
در چنین حوادثی ضرورت نصب سیســتم های اعلام حریــق بیش از پیش 
خودنمایی می کند زیرا آن سیستم ها در اولین لحظات وقوع آتش سوزی هم 
ساکنان و هم آتش نشــانان را از وقوع حوادث مطلع کرده و از گسترش آتش 

جلوگیری می کند.

  اخبار 

خليل موسوي| عصر روز 25 تیــر سال 96 بود كه  یک 
فقره فوت مشــکوک مردي به کلانتری 124 یوسف آباد 
اعلام شد که با حضور مأموران در محل و انجام تحقیقات 
اولیه مشخص شد فردی حدودا 50 ســاله بر اثر اصابت 
گلوله ساچمه ای شلیک شده از یک تفنگ بادی و اصابت 

آن به قسمت حساس سر فوت کرده است.
با تشــکیل پرونده مقدماتی با موضوع فوت مشکوک و به 
دستور بازپرس شعبه دوم دادســرای امور جنایی تهران، 
پرونده برای رسیدگی در اختیار اداره آگاهی قرار گرفت 
و ماموران باحضور در محل به تحقیق از پســر متوفی که 
در زمان وقوع حادثه به همراه پدرش تنها در خانه حضور 

داشت، پرداختند.
پسر متوفی در اظهاراتش به ماموران گفت: قصد رفتن به 
مسافرت را داشتیم و پدرم از من خواست تا اسلحه بادی را 
برایش بیاورم و آن را امتحان کنیم. من یک ساچمه داخل 
تفنگ بادی گذاشتم و آن  را به پدرم دادم اما اسلحه شلیک 
نکرد. پدرم از من درخواست پیچ گوشتی کرد تا گیر اسلحه 
را برطرف کند که ناگهان تفنگ شلیک شد و گلوله به سر 

پدرم برخورد کرد.

بررسی صحت اظهارات پســر متوفی در دستورکار قرار 
گرفت و مامــوران با توجه به نظریه تیم بررســی صحنه 
اطمینان پیدا کردند که شلیک گلوله توسط شخص متوفی 
انجام نشده است، لذا بار دیگر تحقیقات از پسر متوفی در 
خصوص نحوه شلیک گلوله و مرگ پدرش در دستورکار 

ماموران قرار گرفت.
ســرانجام پســر متوفی در اظهاراتی جدید گفت: من و 
پدرم در اتاق مشغول صحبت کردن بودیم که پدرم از من 
خواست تا قبل از رفتن به مسافرت تفنگ بادی را برایش 
بیاوریم، پدرم در حال کار کردن با گوشی تلفن همراهش 
بود و من یک ساچمه در داخل تفنگ گذاشتم و زمانی که 
به قصد بستن، لوله تفنگ را به سمت بالا کشیدم ناگهان 

تیر شلیک شد و به سر پدرم برخورد کرد.
با این وجود باز هم بررسي ها نشان از این داشت كه متهم 
دروغ مي گوید و این بار با دســتگیري مادر، دختر و پسر 
متوفي تحقیقات بیشتر در این پرونده انجام شد تا اینكه 
پسر نوجوان لب به اعتراف گشود و به قتل پدرش اعتراف 
كرد اما این باز هم پایان پرونده نبود و به نظر مي آمد نفر 

دیگري شلیك را انجام داده باشد. 

در ادامه تحقیقات تكمیل و بالاخــره زن متوفي به قتل 
شــوهرش با اســلحه بادي اعتراف كرد و به این شكل با 
صدور كیفرخواست علیه متهمان، روز گذشته پرونده این 
قتل در شعبه چهارم دادگاه كیفري یك استان تهران به 
ریاست قاضي عبداللهي و مستشاري قاضي واعظي مورد 

بررسي قرار گرفت. 
ابتداي امر متهم 42 ساله پرونده یعني همسر مقتول كه با 
درخواست قصاص اولیاي دم روبه رو شده بود، در جایگاه 
قرار گرفت و گفت: من در حد رابطه تلفنی با پسر غریبه اي 
معاشرت داشتم و شوهرم خیلی وقت بود که به من اهمیت 
نمی داد، من هم برای اینکه اوقات فراغتم را بگذرانم، در 
فضای مجازی با این مرد دوست شــدم که مقتول از این 
قضیه بو برد و درگیری ما بیشــتر شــد. من با همدستی 

دختر وپسرم شوهرم را كشتم و آنها نیز در قتل پدرشان 
به من کمک کردند.

در ادامه پســر و دختر مقتول که هر دو كمتر از 18 سال 
سن داشتند ادعا کردند اصلا از ماجرای قتلی که مادرشان 
مرتکب شده است خبر ندارند و روز حادثه نیز در اتاق شان 
بوده اند که متوجه شلیک گلوله مي شوند. پسر متوفي نیز 
عنوان داشت از روزي كه مادرش در فضاي مجازي با پسر 
غریبه آشــنا و پدرش با دیدن پیامك هاي رد و بدل شده 
آنها روبه رو شده بود، درگیري ها در خانواده شدت مي گیرد 

تا اینكه بالاخره قتل به دست مادرش رخ مي دهد.
بنابراین گزارش، در انتهاي این جلسه هیات قضایي وارد 
شور شدند و متهم 42 ســاله را به اتهام قتل همسرش به 

قصاص محكوم كردند. 

 قتل شوهر با اسلحه بادي
در يوسف آباد

زني كه ادعا دارد با همكاري دو فرزند نوجوانش، شوهر خود را به قتل 
رسانده است با حكم قضات شعبه چهارم دادگاه كيفري يك استان 

تهران به قصاص محكوم شد

نقشه شيطانی برای کشتن همسر با دو مرد غریبه
زن جوان كه با همكاري دو مرد شــوهرش را ســر به 
نیســت كرده بود روز گذشته در شــعبه دهم دادگاه 
كیفري یك استان تهران همه اتهاماتش را انكار كرد. 

هشتمین روز از سال گذشته بود كه ماموران انتظامي 
در پاكدشت در جریان یك فقره فقداني مرد جواني در 
این محدوده قرار گرفتند در حالي كه خانواده این مرد 
مدعي بودند همسرش از شــب گذشته از وي خبري 
ندارد. به این ترتیب كارآگاهان پلیس تلاش هاي خود را 
كلید زدند و مشخص شد همسر فقداني با مرد غریبه اي 
به تازگي آشنا شده است و احتمال اینكه او از ماجراي 

گم شدن شوهرش خبر داشته باشد قوت گرفت. 
زن جوان به هویت ژینو كه با توجه به مدارك موجود 
در پرونده و محتواي پیامك هاي رد و بدل شــده اش 
با مردي به نام حســن، چاره اي جز اعتراف نداشت به 
كشتن همسر جوانش به هویت نادر با همكاري حسن و 
دوستش حامد اعتراف كرد. در ادامه حامد و حسن نیز 
دستگیر و براي انجام تحقیقات به اداره آگاهي منتقل 

شدند كه پس از اعتراف و بازســازي صحنه جنایت، 
كیفرخواست علیه هر سه متهم در این پرونده صادر شد 
و متهمان روز گذشته در شعبه دهم دادگاه كیفري یك 
استان تهران به ریاست قاضي قربانزاده تحت محاكمه 
قرار گرفتند در حالي كه اولیاي دم مقتول صغیر بودند 
و به همین دلیل معاون اول قوه قضائیه از جانب اولیاي 
دم مقتول درخواست قصاص متهم پرونده را كرده بود. 
زماني كه متهم اصلي پرونده یعني حســن در جایگاه 
قرار گرفت با پذیرفتن اتهام خــود در قتل نادر گفت:  
شب واقعه همسر مقتول به من پیامك داد و گفت بیا 
شوهرم را بكش. او با نقشــه قبلي به نادر گفته بود كه 
بیمار شده است و به همین دلیل نادر او را به درمانگاه 
برده بود و من به همراه حامد دم درمانگاه رفتم و با بیان 
اینكه راننده مسافركش هستم آن دو را سوار كردم اما 
در میانه راه تغییر مســیر دادم و به خاتون آباد محل 
جمع آوري زباله ها رفتم. در آنجا من و حامد نادر را با 
بستن بندي به دور گردنش خفه كردیم و جسد دست 

و پا بسته او را در میان زباله ها انداختیم. 
حامد نیز اتهام خود را گردن گرفــت و با ابراز ندامت 
از كاري كه كرده بود عنوان داشــت: از هیچ چیز خبر 
نداشتم و وقتي حسن مرا شــب هنگام بیدار كرد به 
همراه او به محل رفتم و اصــلا فكر نمي كردم كه قرار 
است مقتول كشته شود و گمانم این بود كه قرار است 
گوشمالي اش بدهیم اما كشته شد و جسدش را نیز به 
همراه حسن آنجا رها كردیم اما در كشتن مقتول من 

كاره اي نبودم. 
در ادامــه زن مقتول نیــز با انكار تمامــي اتهاماتش! 
در جایگاه قــرار گرفت و گفت نه به حســن گفته بود 
شوهرش را بكشد و نه در جریان قتل دخالتي داشته 
اســت و حتي اتهام رابطه با متهم اصلي پرونده را نیز 

منكر شد. 
در انتها قضات با توجه به مــدارك موجود در پرونده 
و دفاعیات متهمان وارد شــور شــدند تا براي تعیین 

سرنوشت پرونده تصمیم گیري كنند.  

سقوط مرگبار یك پاراگلایدر
جان گرفت

سخنگوی اورژانس مازندران از سقوط پاراگلایدر در 
منطقه بهنمير خبر داد.

ذکریا اشکپور با بيان اینکه روز گذشته راس ساعت ۱۱ 
و ۲۲ دقيقه خبر این حادثه به مرکز ارتباطات اورژانس 

مازندران اعلام شد، اظهار کرد: بلافاصله آمبولانس 
پایگاه اورژانس بهنمير به محل حادثه واقع در ساحل 

کرفون اعزام شد. در این حادثه به دليل سقوط 
پاراگلایدر به داخل آب، آقای ۳۲ ساله پس از خروج 

توسط نيروهای امدادی توسط تيم اورژانس مورد 
ارزیابی قرار گرفت و به دليل عدم وجود علائم حياتی، 

اقدامات پيشرفته احيا قلبی - ریوی روی این فرد انجام 
شد. بعد از انتقال به مرکز درمانی، تلاش برای ادامه احيا 

بی تأثير بود.

تاه
 کو

خبر
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»تا حالا به این فکر کردی چرا تو خونه نمی تونی خوب درس 
بخونی؟ یا این که چرا تو خونه بازدهی لازم رو نداری و به قول 
معروف به اندازه ای کــه درس می خونی نتیجه نمی گیری؟ 
نظر ما درباره اصلی ترین دلایل این مشکل اینه:آرام و مطلوب 
نبودن محیط خانه و اتاق، نداشــتن برنامه ریزی درســی 
روزانه،نبودن نظــارت و کنترل حرفه ای بر شــیوه مطالعه، 
حواس پرتی و عدم تمرکز درســت،حضور پررنگ موبایل، 
تبلت، کامپیوتر، تلویزیون، تلفن و... اگر تا الان قبول کردی 
که به این دلایل نمی تونی خونه درس بخونی حالا به ادامه 
مطلب توجه کن. تصور کن مدرسه که تعطیل میشه میری به 
یک سالن مطالعه، بعد از کمی استراحت، مشاور بیاد یه برنامه 
حرفه ای روزانه بهت بده. بری پشت یه میز بشینی و خیلی 
عالی و با تمرکز و طبق برنامه شروع کنی به مطالعه. حالا در 
نظر بگیر یک نفر هم کاملا عملکرد تو رو زیر نظر داره و بهت 
سر می زنه و تامیاد حواست پرت بشه بهت یادآوری می کنه.

به اینجا میگن کتابخانه و  پانســیون مطالعاتی.یک ســالن 
مطالعه خوب آرامش بخش با فضای سالم و انگیزشی و همراه 
با خدمات ویژه به نام کتابخانه و پانسیون مطالعاتی کنکور.
تازه تو جو رقابتی خوبی هم قرار می گیری و هر روز خودت 

 رو با دوســتای دیگه ات مقایســه می کنی و سعی می کنی 
روز به روز بهتر بشی. ساعت 1۰ شب هم که بخوای بری خونه 
باید گزارش عملکرد اون روزت رو تحویل بدی تا مشاور کاملا 
برنامه هات رو ارزیابی کنه و بهت نمره بده. خلاصه که هر روز 
با بهترین کیفیت و بالاترین سرعت درس می خونی و تمرین 
و تست حل می کنی و شیوه صحیح مطالعه و تست زنی رو زیر 
نظر مشاوری مسلط و در محیطی سالم و شاد یاد می گیری 
و بهترین استفاده رو از زمان باقی مونده می کنی.  17 سال 
تجربه مشاوره و برنامه ریزی و مدیریت آموزشی پشتوانه این 
کتابخانه است. اینجا درست در مسیر موفقیت قرار خواهی 
گرفت و روز به روز به هدفت )کســب رتبه برتر در کنکور و 
معدل بالا در امتحانات نهایی( نزدیک تر خواهی شــد.به ما 
سربزن.« این جملات نمونه ای از تبلیغات یک موسسه است 
که شما را مجاب می کند کتابخانه خصوصی بهترین راه برای 

درست درس خواندن و نتیجه گرفتن است. 
  بچه هایی که یک سره تحت کنترل هستند 

در تماس با چند موسســه که تبلیغات گســترده ای دارند 
از امکانات، شرایط و هزینه های آنها ســر درآوردم. شرایط 
 به این ترتیب اســت. ســاعات کاری این موسسات اغلب از 

7، 8 صبح تا 1۰ ، 11 شــب اســت. یعنی دانش آموزان در 
تمام طول روز در یک محیط ثابت مشــغول درس خواندن 
هستند. این بچه ها روزانه1۰ الی 11 ساعت را برای مطالعه 
پر می کنند وشــب ها در حالی که برنامه هایشــان توســط 
کارشناس موسسه چک می شــوند به خانه می روند تا فردا 
هم همین برنامه را تکرار کنند. کارشناس یکی از موسسات 
می گوید:» این بچه ها هر روز موبایل خود را تحویل می دهند، 
اگر خودشان برنامه داشته باشــند طبق برنامه خود پیش 
می روند و صرفا از پانسیون اســتفاده می کنند و اگر نیاز به 
برنامه درسی داشته باشند ما به آنها برنامه می دهیم تا طبق 
آن پیش روند. بچه هایی که به این پانسیون ها می آیند معمولا 
خیلی درس خوان هســتند و صرفا نیاز به محیط و فضایی 
دارند که کل روز را با آرامش بتواننــد در آن درس بخوانند. 
بچه ها پنجشنبه و جمعه ها هم از ســاعت 8 تا 6 بعدازظهر 
به پانسیون می آیند و ورود و خروجشان با والدینشان چک 
می شــود. دو روز در ماه هم می توانند غیبت کنند.ما چند 
زنگ تفریح و یک میان وعده برایشان در نظر می گیریم که 
خیلی از بچه ها حتی از زنگ های تفریح خود هم اســتفاده 
نمی کنند. آنها یک ســره زیر نظر و تحت کنترل هستند و 
برنامه و تایم مطالعاتی شان چک می شــود.« هزینه ماهانه 
اغلب این پانســیون ها که همگی هم در شــمال شهر واقع 
شده اند ، یک میلیون و 2۰۰هزار تومان به بالاست و اگر کسی 
بخواهد روزانه از این پانسیون ها استفاده کند باید روزی 75 
هزار تومان هزینه کند. در ضمن این موسسات روز آخر کنکور 
درس را تعطیل می کنند و برای آرامش روحی و تمرکز بچه ها 
را به امام زاده صالح می برند و در آخر اگر سري به سایت آنها 

بزنید در كنار تبلیغات گسترده شان، نام و نشاني از نفرات برتر 
كنكور در آنها نمي بینید. 

  این کتابخانه ها چه مجوزی دارند؟ 
اگر در ســایت این موسســات بروید همگی زیــر نظر یک 
کارشناس و مشاور راه اندازی و مدیریت می شوند و تنها کافی 
است شما یک مدرک تحصیلی مرتبط و یک مکان مناسب 
در بالای شهر داشته باشید تا بچه های کنکوری یکی پس از 
دیگری به موسسه تان سرازیر شــوند. بچه هایی که با تمکن 
بالایی که دارند قطعا یک اتــاق در منزل را می توانند به این 
کار اختصــاص دهند اما به دلیل وجود موبایل و ســرو صدا 
و حواشــی احتمالی در خانه ترجیح می دهند در پانسیون 
درس بخوانند. به دنبال داشــتن مجوز برای این موسسات 
بودیم اما بهزادی،مسئول ارتباط با رسانه آموزش و پرورش 
اعلام کرد:»این موسسات همه خصوصی هستند و با هدف 
سرمایه گذاری احداث شده اند و زیرمجموعه اموزش و پرورش 
قرار نمی گیرند.« گمان کردیم با توجه به اینكه كتابخانه هاي 
عمومي زیر نظر وزارت ارشاد است، حتما این خصوصي ها هم 
زیر نظر وزارت ارشاد فعالیت می کنند به همین دلیل با مجید 
صیادي، مدیركل اســبق حوزه كتاب وزارت ارشــاد تماس 
گرفتیم. او هــم از وجود این كتابخانه هــا اظهار بي اطلاعي 
كرد و گفت براي اطلاع دقیق تر بایــد پرس و جو كند. همه 
این كتابخانه ها هم اظهار داشتند كه زیر نظر ارگان خاصي 
نیستند و تنها با آوردن نام یك كارشناس و مشاور تحصیلي 
كه صرفا براي خودشان شــناس بود، مجوز فعالیت به خود 
مي دادند. دیگر این میل شماست كه براي درس خواندن خانه 

را انتخاب كنید یا این پانسیون هاي مطالعاتي را. 

ما پول می گیریم،  شما درس بخوانید
گزارشی درباره کتابخانه های VIP یا پانسیون های مطالعاتی که بازارش در این روزهای باقی مانده تا کنکور حسابی داغ است 

هانیه درویش| ســه ماه آخر کنکور را دوره طلایی می نامند؛ دوره ای که بایــد با برنامه ریزی دقیق 
بیشترین بهره را از زمان باقی مانده برد. در این میان سر و کله تبلیغات عجیب و غریب برای برنامه ریزی 
بهتر برای دانش آموزان به میان می آید. کتابخانه های خصوصی یا پانسیون های مطالعاتی مکان های 
کاملا خصوصی هستند كه به مدیریت یک کارشناس یا مشاور درسی پایه گذاری شده و محلی برای 
درآمدهای آنچنانی شده؛ مکان هایی که معمولا زیرنظر هیچ ارگانی از جمله آموزش و پرورش، وزارت 

ارشاد نیست. 

چرنوبیل، شبی که ماه کامل شد و ...
10 مقالــه پربازدید در 
ویکی پدیای فارسی در 

روز جمعه 24 خرداد:
فاجعــه چرنوبیــل، فیلم 
سینمایی شبی که ماه کامل 
شــد، نگار جواهریان، لیگ 
ملت هــای والیبال 2۰19، 

فیلم ســینمایی ما همه با هم هســتیم، رامبد جوان، عبدالحمید ریگی، 
سریال گاندو و عبدالمالک ریگی به همراه یک مقاله غیراخلاقی. 

پنج پست پربازدید در تلگرام در روز جمعه 24 خرداد )برگرفته از 
سامانه تلگرافی(:

1. ناوشکن ماســون آمریکا عازم دریای عمان شد )2.82 میلیون بازدید 
در 678 کانال(

2. اطلاع رسانی کلاهبرداری پیامکی درپوشش قطع یارانه )2.81 میلیون 
بازدید در 962 کانال(

3. جدیدترین رنکینگ تیم های باشــگاهی جهان )2.2۰ میلیون بازدید 
در 5۰۰ کانال(

4. افزایش 5 درصدی حجم بسته های اینترنتی به دلیل مغایرت بسته های 
اینترنتی فروخته شده با میزان تحویل شده به مشترکان )2.18 میلیون 

بازدید در 949 کانال(
5. طنزی در مورد سفر رامبدجوان و نگار جواهریان به کانادا )2.۰9 میلیون 

بازدید در 186 کانال(

     ترند

     ترند تجاری

ویزای عراق، محبوب ترین ویزا در ایران است
ترند گوگل به ما می گوید بیشــترین تقاضا در مورد ویــزا، مربوط به عراق و در 
ایام اربعین بوده است. موضوعی که احتمالا امســال هم در فهرست این موتور 
جســت وجو خواهد بود چرا که با وجود رایگان شــدن ویزای عــراق به ایران و 
بالعکس، هنوز هم برای سفر به این کشــور حتی در ایام اربعین نیاز به اخذ ویزا 

وجود دارد. 
1. میزان تمایل به ویزا در یک ســال اخیر ثابت و روی عدد میانگین 25 از 1۰۰ 

بوده است. 
2. شاخص در مهرماه، به شدت بالا رفته و در هفته آخر مهر ماه به نقطه اوج یعنی 

1۰۰ از 1۰۰ رسیده است. چرا؟ به دلیل درخواست مردم برای ویزای اربعین.
3. بیشترین کلمات جست وجو شــده پیرامون ویزا عبارتند از: قیمت ویزا، ویزا 
اربعین، ویزا عراق، ویزا کانادا، گرفتن ویزا، ویزا کارت، هزینه ویزا، کشورهای بدون 
ویزا، صدور ویزا، ویزا ترکیه، ویزا کربلا، شینگن ویزا، سفر بدون ویزا، ویزا استرالیا، 
ویزا چیســت، دریافت ویزا، ویزا اربعین 97، ویزا موندیــال، قیمت ویزا اربعین، 
سماح )سامانه ثبت نام اربعین(، ویزا دوبی، صربستان ویزا، ویزا گرجستان، قیمت 

ویزا عراق و ویزا روسیه. 
4. بنابراین اگر بخواهیم کشــورها را از نظر محبوبیت ویزا رده بندی کنیم باید 
چنین رنکینگی داشــته باشیم: عراق، کانادا، ترکیه، اســترالیا، امارات )دوبی(، 
صربستان، گرجستان و روسیه. طبیعی است که سفر به برخی از این کشورها مثل 

ترکیه نیاز به ویزا ندارد و احتمالا جست وجو بابت دانستن این نکته بوده است. 
5. کلماتی که بیشترین میزان رشــد جست وجو را داشتند هم همگی مربوط به 

اخذ ویزا برای سفر به عراق یا عتبات عالیات با محوریت سفر اربعین هستند. 
6. بیشــترین میزان جســت وجوی کلمه ویزا، در تهران، البرز، قم، خوزستان و 
اصفهان بوده و کمترین میزان برای اردبیل، آذربایجان شرقی، زنجان، کهگیلویه 

و بویراحمد و سیستان و بلوچستان. 

     از خبرها

افتتاح پلنت، اولین مرکز نوآوری صنعت بیمه در کشور

تحول گسترده  در فروش بیمه های زندگی

سود شرکت بیمه پاسارگاد به ازای هر سهم ۱۸۰ ریال

اولین مرکز نوآوری صنعت بیمه در کشور با نام تجاری 
»پلنت« با حضور رئیس کل و اعضای هیات عامل بیمه 
مرکزی، معاون فنــاوری و نــوآوری وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، مدیرعامل شــرکت بیمه ســامان، 
مدیرعامل هلدینگ ســرمایه گذاری ســرآمد، جمعی 
از مدیران استارتاپ ها و اصحاب رســانه افتتاح شد. به 
گزارش روابط عمومی شــرکت بیمه سامان، این مرکز 
در محل کارخانه نوآوری آزادی به عنوان اولین شــعبه 
اقماری پارک فناوری پردیس کار خود را آغاز کرده است.

آینده از آن استارتاپ هاست
رئیس کل بیمه مرکزی در مراسم آغاز به کار »پلنت« 
با بیــان اینکه بدون شــک صنعــت بیمــه را با روش 

سنتی کنونی رشد بیشــتری نخواهد کرد،گفت: امروز 
استارتاپ ها و اینشورتک ها، ایده های بسیار خلاقانه و 
جدیدی دارند که می توانند صنعت بیمه را متحول کنند. 
سلیمانی حمایت از شرکت های دانش بنیان و استارت 
آپ ها را مورد تاکید مقام معظم رهبری و دولت خواند و 
گفت: بیمه مرکزی تمام قد در خدمت استارتاپ هاست 
و حتی شــورای عالی بیمه آنها را به عنــوان کارگزار 

پذیرفته است.
»پلنت« صنعت بیمه را متحول می کند

مدیرعامل شرکت بیمه سامان با بیان اینکه نمی توان بار 
توسعه صنعت بیمه را تنها به روی چند شرکت محدود 
انداخت،گفت: همه شرکت های بیمه باید در این رشد 

نقش داشته باشند و استفاده از ظرفیت مراکزی چون 
»پلنت« می تواند سرعت تحول در صنعت را به میزان 

قابل توجهی افزایش دهد.
پیش به سوی جلب رضایت حداکثری ذی نفعان

مدیر ارشــد »پلنت« نیز در این مراســم با بیان روند 
چگونگی پردازش ایده این مرکز گفــت: کوتاه کردن 
زمان رسیدگی به نیاز مشتری، مهم ترین چیزی است 
که امروز صنعت بیمه به آن نیاز دارد. محمود کریمی با 
بیان اینکه حرکت همه پیکره صنعت بیمه، نیاز اساسی 
برای ایجاد رشــد در این بخش اســت، گفت: پلنت با 
حمایت از نخبگان و ایده پــردازان این صنعت، راه ها را 

کوتاه تر و نتایج را ارزشمندتر خواهد کرد.

معاون فنی شرکت ســهامی بیمه ایران افزایش سهم 
بیمه های زندگی در پرتفوی این شرکت از 4 به 9 درصد 
را نشان دهنده استراتژی درســت برای بهبود پرتفوي 
دانســت و گفت: متوازن ســازی پرتفوی بیمه ایران با 
کاهش ریسک های نامطلوب آغاز شــده و با غربالگری 
ریســک های زیان ده باید ادامه یابد.بــه گزارش روابط 
عمومی بیمه ایــران، محمد زاهدنیا در ســومین روز 
کارگاه آموزشی و توجیهی رابطین استان ها در خزرآباد 
ساری، اولویت بیمه ایران را توســعه بیمه های زندگی 
عنوان کرد و افزود: در حال حاضر بیمه ایران در بخش 
بیمه های زندگی در جایگاه نخســت قرار گرفته و رشد 
این بیمه نامه ها در سال گذشته به 1۰9 درصد رسیده 
است که قطعاً با رفع ایرادات شــکلی و رفع مشکلات و 
موانع، این رشد در سال جاری بیشتر خواهد شد.معاون 
فنی بیمه ایران ادامه داد: این دوره اولین دوره جهش زا 
برای ایجاد نوآوری است و یکی از عوامل توسعه بخش در 
زمینه جهش و بهبود کیفیت بیمه های زندگی، عرضه 
محصول با کیفیت است که دارای ظرفیت های فراوانی 
باشد که این مدل بر اســاس نیازها و اولویت های مردم 

و در نظر گرفتن میزان اثرگــذاری تورم در زندگی آنان 
در بیمه ایران طراحی شده است.زاهدنیا رصد تغییرات 
در بیمه های زندگــی و تغییرات مســتمر در کیفیت 
آن را دســتور کار مدیران ارشد شــرکت برای افزایش 
رضایت مندی مشتریان مهم دانســت و تأکید کرد: با 
روش های گذشته نمی توانیم، بیمه بفروشیم، از این رو 
در طرح جدید بیمه عمر باید ارزش پول مردم را حفظ 
نماییم.معاون فنی بیمه ایــران، طرح های بیمه زندگی 
جان، بیمه طلایی )مستمری بازنشستگی( و طرح بیمه 
سیمین )عمر و درمان خانواده( و همچنین بیمه زندگی 
با مدل تکافل را مهم ترین طرح های بیمه ایران معرفی 
کرد و افزود: به زودی با رونمایی از این طرح ها شــاهد 
تغییرات و تحول گسترده ای در زمینه فروش بیمه های 

زندگی خواهیم بود.
پیشنهاد افزایش ســرمایه هیات مدیره ملل به 

مجمع فوق العاده 
جزئیات پیشنهاد هیات مدیره شرکت اعتباری ملل به 
مجمع عمومی فوق العاده در خصوص افزایش سرمایه 
اعلام شد.  شرکت اعتباری ملل با صدور اطلاعیه ای در 

سامانه کدال اعلام کرد: با توجه به ماده 3 دستورالعمل 
مراحل زمانی افزایش سرمایه شــرکت های ثبت شده 
نزد ســازمان بورس و اوراق بهادار »مصوب 17 مهر ماه 
95 هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار و اوراق 
بهادار« بر اساس گزارش توجیهی هیات مدیره به منظور 
پیشنهاد افزایش سرمایه از مبلغ 6.۰6۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال به مبلــغ 1۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال از محل 
مطالبات حال شــده ســهامداران و آورده نقدی، سود 
انباشته به منظور دستیابی به اهداف توسعه ای موسسه، 
افزایش توان رقابت پذیری، اصلاح ساختار مالی، افزایش 
نسبت کفایت سرمایه و همچنین کاهش ریسک ناشی 
از آن اســت که در 19 خرداد ماه 98 به تصویب هیات 
مدیره رســیده و برای اظهارنظر به حسابرس و بازرس 
قانونی ارسال شده است. بر اســاس این گزارش شفاف 
سازی، میزان افزایش سرمایه 65 درصد و محل تامین آن 
مطالبات و آورده نقدی و سود انباشته است. همچنین در 
ادامه این گزارش شفاف سازی آمده است که اظهارنظر 
 بازرس قانونی نســبت به گــزارش مذکــور به زودی 

اطلاع رسانی می شود.

مجمع عمومی عادی ســالانه بیمه پاسارگاد با حضور 
بیش از 98 درصد سهامداران، نمایندگان بیمه مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و سازمان بورس و اوراق بهادار 
در ساعت 15روز دوشــنبه 2۰ خرداد سال 1398 در 
دانشگاه خاتم برگزار شد. مجمع عمومی عادی سالانه 
صاحبان سهام بیمه پاسارگاد به ریاست آقای معصوم 
ضمیری نائب رئیس هیأت مدیره این شــرکت برگزار 
شــد؛ آقایان علی اکبر امین تفرشــی و عباس کفافی 
به عنوان ناظر و خانم دکتر نعیمیان به عنوان منشــی 
جلســه، وی را در برگزاری مجمــع همراهی کردند و 
گزارش کاملی از فعالیت های شــرکت در سال 1397 
توســط آقای پیروز باســتانی عضو هیأت مدیره بیمه 
پاسارگاد به ســمع و نظر ســهامداران رسید. گفتنی 
است، پس از قرائت گزارش بازرس قانونی و حسابرس 
شرکت صورت های مالی ســال منتهی به 29 اسفند 

ماه 1397 بیمه پاســارگاد به تصویــب حاضرین در 
جلسه رسانده شــد. تصویب مبلغ 36۰ر612 میلیون 
ریال ســود نقدی ، تعیین مؤسسه حسابرسی مؤسسه 
حسابرسی دایا رهیافت به عنوان بازرس اصلی و مؤسسه 
حسابرســی رایمند و همکاران به عنوان بازرس علی 
البــدل و انتخاب روزنامه اطلاعات بــه عنوان روزنامه 
کثیرالانتشار شرکت از مصوبات مجمع عمومی عادی 
صاحبان سهام بیمه پاسارگاد بود. همچنین بر اساس 
عملکرد سال مالی 1397و صورت های مالی ارائه شده، 
عایدی هر ســهم )EPS( 887 ریال تعیین شد و مبلغ 
18۰ریال ســود نقدی برای هر سهم تخصیص یافت. 
شرکت بیمه پاسارگاد در ســال مالی 1397 با صدور 
بیش از 4میلیون و 7۰۰ هزار فقــره بیمه نامه بیش از 
23.۰3۰ میلیارد ریال حق بیمه تولید کرد که این رقم 
نسبت به سال قبل 42 درصد افزایش را نشان می دهد. 

همچنین میزان خسارت پرداختی این شرکت در سال 
1397 بیش از 7.515 میلیارد ریال بوده که نسبت به 
سال گذشته 35 درصد افزایش داشته است. بر اساس 
آمار، 23 درصد پرتفوی شــرکت مربوط به بیمه  های 
اتومبیل، 69درصد بیمه های اشخاص، 2 درصد بیمه 
آتش سوزی، 1 درصد بیمه باربری ، 3 درصد بیمه های 
مســئولیت و 2درصد مربوط به بیمه های مهندسی، 
انرژی و سایر بیمه هاست. ضریب خسارت شرکت نیز 
)بدون احتساب بیمه های عمر و تأمین آتیه( در سال 
1397 حدود 5/9۰ درصد بوده اســت. این در حالی 
است که به استناد سالنامه آماری سـال 1396 صنعت 
بیمه که توسط بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
منتشر شده، ضریب خسارت بازار بیمه کشور در سال 
مذکور برای بیمه های غیرزندگی، معادل 4/84 درصد 

بوده است.

فرماندار تبریز در نشست ستاد اجرای خدمات سفر مطرح کرد

تبریز پیشانی گردشگری استان 
فرماندار  فلاح:  اسد   - تبریز 
تبریز با اشاره به لزوم مشارکت دستگاه 
های اجرایی در زمینه سازی تابستانی 
به  تبریز  از  گردشگران،  برای  پرنشاط 
یاد  استان  گردشگری  پیشانی  عنوان 
کرد. نشست ستاد اجرای خدمات سفر 
شهرستان تبریز به ریاست فرماندار تبریز 
و با حضور سرپرست معاونت گردشگری استان، رئیس اداره میراث 
فرهنگی شهرستان تبریز و اعضای کمیته های دهگانه ستاد خدمات 
سفر برگزار شد. فرماندار تبریز در این نشست از تمامی دستگاه های 
ذیربط شهرستان خواستار شد تا برنامه ها و فعالیت های خود را با 
رویکرد توسعه گردشگری استان به مرکزیت تبریز، اجرایی کنند. بهروز 
مهدوی افزود: ظرفیت بالای استان و شهر تاریخی تبریز به همراه 
برنامه ریزی مطلوب در راستای ارائه خدمات مناسب به گردشگران، 
زمینه بهره مندی مسافران از قابلیت های شهرستان و کاربردی شدن 
خدمات را فراهم می سازد. فرماندار تبریز در ادامه با تاکید به اینکه 
شهر تبریز پیشانی گردشگری استان است اضافه کرد: برنامه ریزی 
به منظور ارائه خدمات شایسته به مسافران و گردشگران تابستانی، 
بهسازی مبادی ورودی شهر تبریز و همچنین رسیدگی به فعالیت بازار 
تبریز در ایام تعطیل می بایست به جد پیگیری شود و در این راستا 
شهرداری تبریز و نهادهای ذیربط بایست برنامه ریزی های دقیقی 
داشته باشند. وی گفت: در راستای بهبود ارائه خدمات به گردشگران، 
تداوم آموزش های تخصصی و بر اساس متد روز جهانی توسط دستگاه 
های ذیربط ویژه فعالان حوزه گردشگری نظیر هتلداران، تاسیسات 
گردشگری و دفاتر خدماتی مورد انتظار است تا شاهد افزایش روزافزون 
کیفیت خدمات باشیم. مهدوی در خاتمه با اشاره به لزوم فراهم سازی 
محیطی پرنشاط برای گردشگران در تبریز و شهرستان های حومه، 
اظهار داشت: با توجه به ظرفیت های غنی فرهنگی و تفریحی در 
تبریز و شهرستان های حومه، تقویت و برنامه ریزی در راستای بهره 
مندی از این ظرفیت ها موجب ایجاد فضایی پرنشاط و همچنین خلق 
خاطره ای خوش از سفر های گردشگران به تبریز و استان خواهد شد.

با حضور مدیرعامل آب و فاضلاب شهری و روستایی انجام شد؛ 

کلنگ زنی طرح آبرسانی به روستاهای جنوب شهرستان بناب

تبریز - فلاح: با حضور ایمانلو مدیرعامل آب و فاضلاب، اعزازی 
نماینده مردم شهرستان بناب در مجلس شورای اسلامی و جمعی 
از مسئولین شهرستانی و استانی آیین کلنگ زنی طرح آبرسانی 
به تعدادی از روستاهای جنوب این شهرستان برگزار شد. علیرضا 
ایمانلو مدیرعامل آب و فاضلاب شهری و روستایی در آیین عملیات 
کلنگ زنی طرح آبرسانی شهرستان بناب گفت: در این پروژه به 
طول 11500 متر خط انتقال با جمعیتی بالغ بر 12365 نفر را 
تحت پوشش خود قرار خواهد داد. ایمانلو، اعتبار این پروژه را 70 
میلیارد ریال اعلام کرد و افزود: در راستای ارتقای کمی و کیفی آب 
شرب روستائیان، طرح آبرسانی به این منطقه از خط انتقال اصلی 
زرینه رود به تبریز مطابق برنامه ریزی، اقدامات لازم انجام خواهد 
شد. اعزازی نماینده شهرستان بناب در مجلس شورای اسلامی نیز 
ضمن تقدیر از مدیریت و کارکنان شرکت آب و فاضلاب روستایی بر 

تسریع عملیات اجرای این پروژه تاکید کرد.

سرپرست شرکت آب و فاضلاب روستایی استان اصفهان:

روابط عمومی بیانیه گام دوم انقلاب را عملیاتی کند
سرپرست  کارپناه-   - اصفهان 
شرکت آب و فاضلاب روستایی استان 
اصفهان با کارکنان حوزه روابط عمومی 
و امور فرهنگی خود دیدار کرد.  هاشم 
امینی در این دیدار، کار در حوزه روابط 
و  برشمرد  حساس  بسیار  را  عمومی 
گفت: در فضای غبارآلود جامعه، روابط 
عمومی باید با استفاده از ظرفیت بالای رسانه ها و بویژه فضای 
مجازی  برای اقناع و تنویر افکار عمومی به صورت سنجیده و به 
موقع اقدام نمایند. وی ترویج فرهنگ کار و تلاش بیشتر را ماموریت 
مهم دست اندرکاران روابط عمومی و امور فرهنگی دانست و اظهار 
داشت: کار خالصانه، مظلومانه و مضاعف شاخصه خادمان مردم در 
صنعت آب و فاضلاب است و همین روحیه جهادی بهترین راه مبارزه 
با استکبار است.  مهندس امینی در همین راستا به بیانیه مهم مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( با عنوان "گام دوم انقلاب" اشاره کرد و 
این بیانیه را منشوری برای خودسازی در راستای تحقق آرمان تمدن 
نوین اسلامی و ساختن ایران عزیز دانست و ادامه داد: همانگونه که 
رهبر حکیم انقلاب فرموده اند مهمترین ظرفیت امیدبخش کشور  
نیروی انسانی مستعد و کارآمد با زیربنای عمیق و اصیل ایمانی و 
دینی و نیز مدیریت جهادی است که خوشبختانه وجود همین دو 
عامل در صنعت آب و فاضلاب کشور باعث پویایی و پیشرفت آن 
شده است.  وی از مدیران و کارکنان روابط عمومی و امور فرهنگی 
خواست این بیانیه را چراغ راه خود قرار داده و برای عملیاتی کردن 
آن در شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان اهتمام نمایند.  سرپرست 
شرکت آب و فاضلاب روستایی استان اصفهان در بخش دیگری از 
سخنان خود ، در خصوص یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب 
شهری و روستایی نکاتی را مطرح کرد. وی گفت: در این راستا 
بایستی نگاه کلان داشته باشیم و صرفا به منافع خودمان فکر نکنیم. 
چرا که تحقق این امر، برکات زیادی را برای نظام مقدس اسلامی و 

نیروهای خدوم آب و فاضلاب کشور به همراه خواهد داشت. 

کسب موفقیت محقق ارشد شرکت پتروشیمی شازند 
در سومین جشنواره تقدیر از پژوهشگران ایرانی

جناب  الملل،  بین  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  به  اراک- 
 Seyed Hamed( مهدویانی  حامد  سید  مهندس  آقای 
واحد  کاتالیستی  پژوهش های  ارشد  محقق   ،)Mahdaviani
 Senior Catalyst(پژوهش و فناوری شرکت پتروشیمی شازند
 Researcher R&D Center, Arak Petrochemical
Company( بر اساس سوابق علمی-پژوهشی موفق به کسب 
سطح پژوهشگر با امتیاز 163/6 و دریافت تندیس نقره ای در سومین 
جشنواره تقدیر از پژوهشگران ایرانی شدند.  امتیاز اخذ شده مجموع 
امتیازات مربوط به 22 مقاله، 1 اختراع، 4 جشنواره، 6 طرح پژوهشی، 
1 کتاب و 14 کمیته علمی می باشد. طبق ارزیابی صورت گرفته 
با توجه به امتیاز مذکور،  ایرانی  توسط داوران شبکه پژوهشگران 
ایشان رتبه 7 را در سطح کشور در رشته مهندسی شیمی بین 
شرکت کنندگان در مقاطع تحصیلی دکتری و کارشناسی ارشد کسب 
کرده اند. جشنواره  مذکور در تاریخ 25 بهمن 1397 توسط گروه 
پژوهشی اقتصاد دانش بنیان طرود شمال )بابلسر( برگزار گردید که 
زیر پوشش شبکه پژوهشگران ایرانی و تحت حمایت معنوی وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و صندوق 
حمایت از پژوهشگران معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
بوده است.  از اهداف برگزاری این جشنواره می توان به ارتباط بین 
بخش های تحقیقاتی، مطالعاتی و R&D صنایع داخلی با پژوهشگران 
و مخترعین، استاندارد سازی فعالیت ها و امتیازات پژوهشی و ایجاد 

رزومه علمی تحت وب برای هر پژوهشگر اشاره کرد. 

لزوم ساماندهی اسامی تابلوهای فروشگاه های 
استان قم و منع استفاده از واژگان بیگانه

قم - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: فروشگاه ها 
و مغازه ها با اسامی واژه های بیگانه، ساماندهی می شوند. به گزارش 
قم،  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  عمومی  روابط 
سیدموسی حسینی کاشانی در یکصد و هشتادمین جلسه شورای 
فرهنگ عمومی استان قم که در پژوهشکده علوم و معارف قرآن 
علامه طباطبایی آستان مقدسه حضرت معصومه)سلام الله علیها( 
تشکیل شد، گفت: فروشگاه هایی در سطح شهر قم دیده می شود 
که اسامی آنها سنخیتی با فرهنگ یک شهر مذهبی و دینی ندارد 
که البته باید ساماندهی شود. وی با بیان عوامل ترویجی واژگان 
بیگانه در شهر قم ابراز کرد: چند عامل کلیدی و مهم در استفاده 
اسامی بیگانه در سطح شهر از جمله تبلیغات محیطی، رسانه های 
استانی و کشوری و همچنین تابلوی فروشگاه ها و واحدهای صنفی 
دخیل هستند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با توضیح 
پیشنهاد برای راهکارهای پیش روی قانون ممنوعیت به کارگیری 
اسامی، عناوین و اصطلاحات بیگانه افزود: با تحقیق و تفحص در 
مورد راهکارهای پیشنهادی برای حل موضوع به این نتیجه رسیدیم 
که لزوم حل واحدهای فاقد پروانه، استعلام نام واحدهای صنفی 
جدید توسط اتحادیه ها و اصناف از اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
الزام تمام واحدهای صنفی برای اجرای قانون ممنوعیت، اقدام قطعی 
برای تعیین تکلیف واحدهای فاقد پروانه فعال، اعمال قانون و اصلاح 
تابلوهای صنفی مغایر با قانون طی 6 ماه، رعایت صدا و سیما برای 
منع تبلیغ کالاهای دارای نام بیگانه راهکارهایی برای ساماندهی 

عناوین و اصطلاحات بیگانه واحدهای صنفی است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان همدان:

95 درصد از راه های روستایی همدان آسفالته است
همدان- محبوبه یادگاری: مدیرکل راه و شهرسازی استان 
استان  راه های روستایی  از  براینکه 95 درصد  تأکید  با  همدان 
همدان آسفالته است، گفت: استان همدان جزو 5 استان برتردر 
در  ارشد  ربانی  حسن  است.  روستایی  راه های  آسفالت  زمینه 
جریان بازدید از پروژه های راه  شهرستان کبودراهنگ که باحضور 
تا سال 1403 کل محور   بیان کرد:  انجام شد،  اصحاب رسانه 
کبودراهنگ-شیرین سو-قیدار  چهارخطه خواهد شد. وی با بیان 
اینکه محور کبودراهنگ-شیرین سو-قیدار 160 کیلومتر است، 
تصریح کرد: از این میزان 60 کیلومتر در حوزه استان همدان قرار 
دارد که 25 کیلومتر آن در سالهای گذشته چهار خطه شده و 
17 کیلومتردر دست پیمان است. وی افزود: از 17 کیلومتر در 
دست پیمان 12 کیلومتر در هفته دولت امسال به بهره برداری 
خواهد رسید و پس از تکمیل، 15 کیلومتر بعد از شیرین  سو را 
پیمان سپاری خواهیم کرد. ربانی ارشد با بیان اینکه تا سال 99 
محور کبودراهنگ-شیرین سو چهار خطه خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: کل 70 کیلومتر محور کبودراهنگ-شیرین سو-قیدار تا سال 
1403 چهارخطه خواهد شد.  مدیرکل راه و شهرسازی استان 
همدان با اشاره به اینکه امسال تخصیص اعتبار این پروژه خوب 
بوده است، تأکید کرد: امسال 100 درصد اعتبار ابلاغی رشد داشته 
است. وی با بیان اینکه کل هزینه پروژه کبودراهنگ-شیرین سو-

قیدار 80 میلیارد تومان است، اظهارکرد: تا کنون 40 میلیارد تومان 
اعتبار هزینه شده و برای تکمیل این پروژه 40 میلیارد تومان اعتبار 

مورد نیاز است.
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- برتری ها- رفتگر- یک چشــم به هم 

زدن
 2- از صنایع دستی- شرم و حیا

 3-  حرف همراهی- پایتخت زامبیا- شهر 
و استانی در کشورمان

 4- شهری در آلمان- پســوند مراقبت- 
منتقل کننده - نت چهارم موسیقی

 5- خاتم- پنهان داشتن- گیاه مرداب- 
جزءکوچک یک ماده

 6- آتش ها- یخ بستن
 7- دیوانــه- مقابل روســتایی- نام یک 
عنصر شــیمیایی با نماد Hg و عدد اتمی 

۸۰ است
 8- شادی و ســرور- صادر کردن- ظرف 

مسی
 9- مغازه- زیبا و دلفریب- پایتخت ژاپن

 10- ضــد همدیگــر- راهــی در داخل 
ساختمان که اتاق ها و قسمت های مختلف 

ساختمان را به هم وصل می کند
 11- از آن کوه می سازند!- پنج ترکی- کل 

و جملگی- مخالف خوبتر
 12- دشمن سرســخت- اطاعت کننده- 

جد رستم در شاهنامه- فراموشی
 13- خطه و منطقه- گرفتن تمام حق-  از 

غلات
 14-  معصیت- پایتخت اسلواکی

 15- پایتخت نائورو- اندیشیدن- قاضی
عمودي

  1- وسط- بزرگی- هر آن چه که به درد 
خراب کردن بخورد

 2- درخت ون- از شهرهای ترکیه
 3- واحد سطح- کتاب  آزمون رانندگی- 

گرم و سوزان
 4- ســال ترکی- امر بــه نرفتن- الفبای  

موسیقی- وطن و دیار
 5- فتنه و  بلوا- مادر ترکی- آرزو و تمنا 

 6- منزل ها- ارســی دوزی- پرستیدنی 
مشرکان

 7- پرده داری خانــه کعبه- کلید قطع  و 
وصل- خداشناس

 8-  تهی مغز- زیبا- کیف سفری
 9- صفــت بــاد- امپراطــور دیوانه روم 

باستان- پنهان شده
 10-  دوازده کیلوگــرم- میوه بهشــتی- 

آزادی و نجات
 11- بیمار-هشتمین حرف الفبای یونانی- 

تباه کننده
 12- از تیغه های آزمایشگاهی- برآمدگی 

ته کفش- بخشنده- به جز
 13- غم و اندوه- ویراستن- نام ترکی

 14- زیرکی- استانی در ارمنستان
 15- دارای دو اسم مشترک- از میوه های 

فصل گرم- سبزی خورشتی
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از کنده بلند کودك
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع
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8 حرفي :
ادریاتیک
 باغ دلگشا

 دموکراسی
 گرما زدگی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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شاید هر روز نام چند محله پایتخت را بشنویم بی آنکه 
بدانیم چرا به این نام ها معروف شــده اند. در این مطلب 
اطلاعاتی درباره نام برخــی محله های تهران گردآوری 

شده که در ادامه می خوانید.
 سید خندان: ســید خندان نام ایستگاه اتوبوسی در 
جاده قدیم شمیران است. ســیدخندان پیرمردی دانا 
بوده که پیشگویی های او زبانزده مردم در نیم قرن پیش 
بوده است. دلیل نامگذاری این منطقه نیز احترام به این 

پیرمرد  عنوان شده.
 فرمانیه:در گذشــته املاک زمین های این منطقه 
متعلق به کامران میرزا نایب السلطنه بوده   و بعد از مرگ 

وی به عبدالحسین میرزا فرمانفرما فروخته شده است.
 فرحزاد: این منطقه به دلیل آب و هوای فرح انگیزش 

به همین نام معروف شده است.
 شهرک غرب: دلیل اینکــه این محله به نام شهرک 
غرب معروف شد، ســاخت مجتمع های مسکونی این 
منطقه با طراحی و معماری مهندســان آمریکایی و به 
مانند مجتمع های مسکونی آمریکایی بوده و در گذشته 

نیز محل اسکان بسیاری از خارجی ها بوده است.
 آجودانیه: آجودانیه در شــرق نیاوران قرار دارد و تا 
اقدسیه ادامه پیدا می کند. آجودانیه متعلق به رضاخان 
اقبال السلطنه وزیر قورخانه ناصرالدین شاه بوده، او ابتدا 

آجودان مخصوص شاه بوده است.
 اقدسیه: نام قبلی اقدســیه )تا قبل از سال 1290 
قمری( حصار ملا بوده  . ناصرالدین شاه زمین های آنجا 
را به باغ تبدیل و برای یکی از همسران خود به نام امینه 
اقدس )اقدس الدوله( کاخی ساخت و به همین دلیل این 

منطقه به اقدسیه معروف شد.
 جماران: زمین های جماران متعلق به ســید محمد 
باقر جمارانی از روحانیــون معروف در زمان ناصر الدین 
شاه بوده است. برخی از اهالی معتقدند   در کوه های این 
محله از قدیم مار فراوان بــوده و مارگیران برای گرفتن 
مار به این ده می آمدند و دلیل نامگــذاری این منطقه 
نیز همین بوده   و عده ای هم معتقدند که جمر و کمر به 
معنی سنگ بزرگ است و چون از این مکان سنگ های 
بزرگ به دســت می آمده  اســت ، آنجا را جمران ، یعنی 

محل به  دست آمدن جمر نامیده اند.
 پل رومی: پل رومی در واقع پــل کوچکی بوده که 
دو سفارت روسیه و ترکیه را هم متصل می کرده است. 
عده ای هم معتقدند   نام پل از مولانا جلال الدین رومی 

گرفته  شده است .
 جوادیه )در جنوب تهران(: بســیاری از زمین های 
جوادیه متعلق به آقای فرد دانش بوده   که اهالی محل 
به او جواد آقا بزرگ لقب داده بودند. مسجد جامعی نیز 
توسط جواد آقا بزرگ در این منطقه بنا نهاده است که به 

نام مسجد فردانش هم معروف است.
 داودیه )بین میرداماد و ظفر(: میرزا آقاخان نوری 
صدر اعظم این اراضی را برای پسرش ، میرزا داودخان ، 
خرید و آن را توســعه داد. این منطقه در ابتدا ارغوانیه 

نام داشت و بعدها به دلیل ذکر شده داودیه نام گرفت .
 درکه: اگر چه هنوز دلیل اصلی نامگذاری این محل 
مشخص نیســت اما برخی آن را مرتبط به نوعی کفش 
برای حرکت در برف که در این منطقه استفاده می شده و 

به زبان اصلی »درگ« نامیده می شده است، دانسته اند.
 دزاشیب )در نزدیکی تجریش(: روایت شده است 
که قلعــه بزرگی در این منطقه به نام » آشِــب « وجود 
داشته   و در گذشــته نیز به این منطقه دزآشوب و دزج 

سفلی و در لهجه محلی ددرشو می گفتند.
 زرگنده: احتمالا دلیل نامگذاری این محل کشــف 
ســکه ها و اشــیاي قیمتی در این محل بوده است. در 

گذشته این منطقه ییلاق کارکنان روسیه بوده است.
 قلهک: کلمه قلهک از   کلمــه »قله« و   حرف »ك« 
تشکیل شده   که قله معرب کلمه کله ، مخفف کلات به 
معنای قلعه است . عقیده اهالی بر این است که به دلیل 
اهمیت آبادی قلهک که ســه راه گذرگاه های لشگرک ، 
ونک و شمیران بوده است ، به آن) قله- هک( گفته شده  .

 کامرانیه: زمین هــای ایــن منطقه ابتدا بــه میرزا 
سعیدخان ، وزیر امور خارجه  تعلق داشت  و سپس کامران 
میرزا پسر بزرگ ناصرالدین شاه ، با خرید زمین های حصار 
بوعلی ، جماران و نیاوران ، اهالی منطقه را مجبور به ترک 

زمین ها کرد و سپس آنجا را کامرانیه نامید.
 محمودیه ) بین پــارک وی و تجریش یا ولیعصر 
تا ولنجک(: در این منطقــه باغی   متعلق به حاج میرزا 
آقاسی بوده است و چون نام او عباس بوده آن را عباسیه 
می گفتند. ســپس علاءالدوله این باغ بزرگ را از دولت 
خرید و به نام پســرش ، محمود خان احتشام السلطنه ، 

محمودیه نامید.
 نیاوران: نام قدیم این منطقه گردوی بوده   و برخی 
معتقدند در زمان ناصرالدین شاه نام این ده به نیاوران 
تغییر کرده است. به این ترتیب که نیاوران مرکب از  نیا  
)حد، عظمت و قدرت ( ؛ ور  )صاحــب ( و   »ان« علامت 

نسبت است و در مجموع یعنی کاخ دارای عظمت .
 ونک: نام ونک تشکیل شــده است از دو حرف )ون ( 
به نام درخت و حرف )ک( که به صــورت صفت ظاهر 

می شود.
 یوســف آباد: منطقه یوســف آباد را میرزا یوسف 
آشتیانی مستوفی الممالک در شمال غربی دارالخلافه 

ناصری احداث کرد و به نام خود، یوسف آباد نامید.
 پل چوبی: قبل از اینکه شهر تهران به شکل امروزی 
خود درآید، دور شهر دروازه هایی بنا شده بود تا دفاع از 
شهر ممکن باشد. یکی از این دروازه ها، دروازه شمیران 
بود با خندق هایی پر از آب در اطرافش که برای عبور از 

آن ، از پلی چوبی استفاده می شد.   
 شمیران: نظریات مختلفــی درباره این نام شمیران 
وجــود دارد. یکــی از مطرح ترین دلایل عنوان شــده 
ترکیب دو کلمه سمی یا شمی به معنای سرد و » ران « 
به معنای جایگاه اســت و در واقع شــمیران به معنای 
جای سرد اســت. به همین ترتیب نیز تهران به معنای 

جای گرم است.  
 گیشا: نام گیشا که در ابتدا کیشــا بوده ، برگرفته از 

نام دو بنیانگذار این منطقه )کینژاد و شاپوری( است.
 منیریه )در جنوب ولیعصر(: منیریه در زمان قاجار 
یکی از محله های اعیان نشین تهران بوده و گفته شده نام 
آن از نام زن کامران میرزا، یکی از صاحب منصبان قاجار، 

به نام منیر گرفته شده  است.
)كافه تاریخ(

مرتضی کلیلیعلت نامگذاری محله های تهران ��قاب��

    قاب  نوستالژی1
بازدید خانواده كاركنان ایران ناسیونال از 

خط تولید اتوبوس در دهه 40
)از كتاب پیکان سرنوشت ما(

    قاب  نوستالژی2
بریده جراید؛  داستان خودکشی جوان عاشق 

پیشه با خیار!! در دهه 50

    قاب  مشاهیر1
مجید نامجومطلق، جعفر مختاری فر، شاهرخ بیانی و 
مرتضی یکه به سال ۱۳۶۸.)فدراسیون تاریخ و آمار 

فوتبال ایران(

    قاب  مشاهیر2
فاطمه معتمدآریا و باران كوثري در نمایي از فیلم 

روسري آبي به كارگرداني رخشان بني اعتماد سال 
۱۳7۳)عكاسباشي(

    قاب  نوستالژی3
تهران سال ۱۳47- خیابان تخت جمشید ) طالقانی ( 

تقاطٰع روزولت ) مفتح ( مقابل سفارت آمریکا

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 امید ابراهیمي تولد همسرش را تبریك گفته.

 مارال فرجاد در ونیز ایتالیا عكس گرفته.

 عكسي از كودكي هوتن شكیبا به مناسبت روز 
تولدش .

 سردار آزمون نوشته: آركا قهرمان یك ایران.
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